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 صفحه 3
متاســفانه تقاضای دریافت تسهیلات از عرضه 
آن بیشتر شده است.طبق آخرین جلسه ای که ما 
در زمینه ارائه تسهیلات با رئیس کل بانک مرکزی 
داشــتیم، یکی از موضوعاتی مورد بررســی، ارائه 
تسهیلات به واحدهای تولیدی و بخش های مولد 
بود. بانک مرکزی معتقد اســت که نظام بانکی به 
خوبی به تکالیف خود در این بخــش عمل کرده و 
حتی فراتــر از آن چیزی کــه در قوانین و مصوبات 
شورای پول و اعتبار آمده، تسهیلات ارائه کرده است. 
با این حال مقرر بوده که  بانک مرکزی گزارشی در 
زمینه ارائه تسهیلات به بخش های مولد و تولیدی 
به کمیسیون اقتصادی مجلس ارائه کند تا مشخص 
شود که تسهیلات دقیقا در چه حوزه هایی ارائه شده 
است . البته این گزارش باید به تفکیک بانکها باشد. 
بنابراین مســئولین بانک مرکزی تاکید دارند که 
از طریق ارائه تسهیلات از بخش های مولد و تولید 
حمایت می کنند. البته درســت است که بسیاری 
از واحدهای ما دچار مشــکل ســرمایه در گردش 
هستند اما به دلیل تورم شدیدی که وجود دارد،عملا 
دسترسی به تسهیلات به دشواری انجام می شود. 
به واقع در شرایط تورمی شــدید وام گیرنده برنده 
است. بنابراین باید مسئولین بانک مرکزی گزارشی 
را در این رابطه به کمیسیون اقتصادی ارائه دهند. 
در حال حاضر تقاضای دریافت تسهیلات در جامعه 
زیاده و بوده و تعادل لازم در عرضه تسهیلات به هم 
خورده است. بنابراین ما پیرو دریافت گزارش از بانک 
مرکزی در زمینه ارائه تســهیلات بانکی به دنبال 
این هستیم که مشخص شود این تسهیلات به چه 
کســانی و به چه شکلی داده می شــود.اگر به واقع 
تسهیلات بانکی به  سمت بخش های غیرمولد رفته 
باشــد، حتما مجلس با این موضوع برخورد خواهد 

کرد.

مروری بر وعده های بزرگ در دو سالگی دولت

 صفحه 2

 صفحه 5

 صفحه 7

رهبر انقلاب در دیدار مردم سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی:

 همه راه ها برای تأمین 
حق مردم زابل در مورد آب 

باید پیموده شود
»پول و ارز« ازآمارهای تکان دهنده از هزینه تحصیل مهاجران 

غیرقانونی گزارش می دهد؛ 

محرومیت کودکان ایرانی از تحصیل 
و دو شیفته شدن مدارس دولتی

توافق تهران - بغداد برای 
مقابله با کانون های ریزگردها

تفکیک تسهیلات

 صفحه 4

توسعه سواحل مکران، گام بلندی 
برای رشد اقتصاد دریامحور

توجــه بــه توســعه بنــادر راهبــردی،   از 
استراتژی های لازم برای پیشبرد اقتصاد دریامحور 
اســت و در این میان ســواحل مکــران می تواند 
به عنوان یک پایگاه لجستیکی و قطب حمل ونقل 
و همچنین مکانی برای مجموعه های پتروپالایشی 
و نفتی و به دنبال آن زیربنــای تحول اقتصادی و 
صنعتی کشور باشد. به گزارش ایسنا،  شهریورماه 
سال گذشته سیاســت های کلی برنامه هفتم از 
ســوی مقام معظم رهبری ابلاغ شد که در بند ۱۱ 
آن به تحقق سیاست های کلی آمایش سرزمین با 
توجه به مزیت های بالفعل و بالقوه و اجرایی ساختن 
موارد برجســته آن با توجه ویژه بر دریا، سواحل، 
بنادر و آب های مرزی تاکید شد. همچنین ابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهوری ششــم آذرماه ۱۴۰۱ 
بخشنامه خط مشــی ها و چارچوب کلان برنامه 
هفتم توسعه را ابلاغ کرد که در موضوعات کلیدی 
آن، به رشد اقتصادی عدالت محور با رویکرد ارتقای 
بهره وری با تأکید بر اقتصاد دریامحور اشاره شده، 
چرا که موضوعاتی مانند انرژی و ترانزیت یا اقتصاد 
دریامحور که موتور محرکه و کانون رشد اقتصادی 
و افزایش تولید هستند. در سال ۱۳۸۷ برای اولین 
بار اهمیت منطقه مکران توسط مقام معظم رهبری 
مطرح شــد، از آن زمان توسعه ســواحل مکران 
همواره مطــرح بوده و همه مســئولان هم به این 
موضوع پرداختند  و نقش آن در توسعه اقتصاد ملی 
و اثرات آن مورد بررسی قرار گرفته است.  در حال 
حاضر در سواحل مکران برنامه های دولت به منظور 
رشد اقتصادی کلان کشــور در حال انجام است. 
بندر راهبردی مکران در شــرق استان هرمزگان 
حوالی جاســک و در منطقه کوه مبارک قرار دارد، 
طول ســواحل مکران ۱۴۴۰ کیلومتر اســت که 
حــدود ۹۰۰ کیلومتر آن در اســتان هرمزگان و 
۵۴۰ کلیومتر آن در استان سیستان و بلوچستان 
قرار گرفته و از آن جایی که یکی از استراتژی های 
ســازمان بنادر، توجه ویژه به بنادری است که در 
آینده نقاط راهبردی خواهند بــود؛ توجه به این 
بندر هم در دستور کار قرار دارد و به گفته مسئولان، 
مطالعات اقتصادی  برای توسعه آن در حال انجام 
است. در دولت سیزدهم مقرر شد آنچه که بر زمین 
مانده از سر گرفته شــود، از این رو توسعه سواحل 
مکران از نظر نقش و کارکــرد ملی و به عنوان یک 
ابرپروژه مطرح شــده و این موضوع در دستور کار 
دولت قرار گرفت. بدین ترتیب سیدابراهیم رئیسی،  
رئیس جمهوری، بــا توجه به کارکــرد موضوع، 
به خصوص در نشست با کشــورهای همسایه که 
علاقمندی های خود را برای شرکت در این پروژه 
مطرح کرد. در عین حــال در بودجه ۱۴۰٢ ردیف 
اعتباری خاصی برای ســازمان توســعه سواحل 

مکران پیش بینی شده است.

یادداشت
مهدی طغیانی

»پول و ارز « بررسی می کند؛ 

رسانه ها صدای کارگران 
باشند معدن 

مهرداد بذرپاش:

رفع گلوگاه های ترافیکی 
پرخطر و تامین زیرساخت های 
سفرهای اربعین

عضو هیات رئیســه فراکسیون محیط 
زیست مجلس شورای اسلامی گفت: مصوبه 
هیات وزیران مبنی بــر جلوگیری از انجام 
هرگونه طرح یا پروژه ای بدون مجوز ارزیابی 
سازمان محیط زیست، نشان از عزم دولت 
برای حفظ و صیانت از این محیط زیســت 

کشور دارد.
شــیوا قاســمی پور در گفت وگو با خبرنگار 
پارلمانی ایرنا دربــاره مصوبه هیات وزیران مبنی 
بر اینکه اجرای هر نوع طــرح یا پروژه بدون مجوز 
از ســازمان حفاظت  محیط زیست ممنوع است، 
گفت: یکی از مســائلی که از دولت های قبل و در 
سال های گذشته آســیب های جدی به محیط 
زیست کشــور وارد کرد، انجام طرح های مختلف 
توسعه ای بدون دریافت مجوز از سازمان حفاظت 
محیط زیست بود که صدمات جبران ناپذیری به 
این حوزه وارد کرد. عضو هیات رییسه فراکسیون 
محیط زیســت مجلس شورای اســلامی افزود: 
آســیب های غیرقابل جبران به محیط زیســت 
کشور در ســال های گذشته ســبب شد دولت 
سیزدهم برای صیانت از داشته های فعلی زیستی 
و طبیعی کشــور، در مصوبه ای مهم مانع اجرای 
پروژه های بدون مجوز ارزیابی ســازمان محیط 
زیست شــود. وی ادامه داد: ورود قاطعانه دولت 
برای حمایت از محیط زیست با چنین مصوبه ای 
در دولت های قبل نه تنها ســابقه نداشــت بلکه 
دولت های قبل بــه رغم اینکه شــعار حمایت از 
محیط زیست را سردادند در عمل مقدمات نابودی 
برخی از مناطق بکر و مهم زیست محیطی کشور 
را فراهم کردند. نماینده مردم مریوان در مجلس 
با ذکر نمونه هایی از آســیب های که دولت های 
قبل به محیط زیســت کشــور وارد کرد، گفت: 
پروژه شیرین کردن آب دریای خزر و انتقال آن به 
دشت های کویری کشور از جمله این طرح ها بود 
که کارشناسان در همان زمان به تخریب محیط 
زیســتی این ابَرَپروژه تاکید داشتند. عضو هیات 

رییسه کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس 
با اشــاره به سدســازی هایی کــه در دولت های 
گذشــته به عنوان راه حل برون رفت از مشکلات 
آبی کشور اجرایی شــد، تصریح کرد: سدسازی 
در تمام دنیا به عنوان آخریــن راه حل برای رفع 
مشکلات کمی آبی به شمار می رود ولی دولت های 
گذشته، سدسازی را نخســتین راه حل برای رفع 
این چالش اجرایــی کردند که نتیجــه آن بروز 
سیلاب های متعدد و خسارت به پوشش گیاهی 
و جانوری و خسارت های جانی و مالی به مردم در 
بخش های پایین دست رودخانه بود. قاسمی پور 
با بیان اینکه در دولت های گذشــته بودجه کافی 
برای توجه به محیط زیســت در نظرگرفته نشد، 
تصریح کرد: بر اساس ارزیابی های صورت گرفته 
اســت، دولت قبل در ۳٢ شاخص محیط زیستی 
در بین ۱۸۰ کشــور جهان، رتبه ۶۷ را کسب کرد 
و در آخرین ســنجش نیز رتبه ۱۳۳ جهان را دارد 
که نشــانه دهنده عملکرد ضعیــف آن در بخش 
محیط زیست اســت. همچنین در بودجه سال 
۱۴۰۰ فقط ٢ دهم درصد بودجه به بهبود محیط 
زیستی کشور اختصاص داده شد که این رقم بی 
توجهی به این حوزه را نشان می دهد. نماینده مردم 
مریوان در مجلس با اشاره به عزم دولت سیزدهم را 
ارتقاء شرایط زیست محیطی کشور، افزود: مصوبه 
اخیر هیات وزیران سبب خواهد شد تا جلوی رانت 
و فســادی که با هدف منفعت طلبی در ساخت و 
سازها و پروژه های گرفته شده و از آسیب به محیط 

زیست جلوگیری شود.
این نماینــده مجلس با بیان اینکــه در دولت 
های قبل پروژه های عمرانی پس از پیشــرفت در 
مراحل مختلف،مورد ارزیابی محیط زیستی قرار 
می گرفت، اظهار داشــت: با مصوبــه اخیر دولت 
ســیزدهم از همان ابتدا همه طرح ها و پروژه ها با 
رویکرد حفظ محیط زیســت بررسی می شوند تا 
پس از اتمام پروژه شــاهد تخریب محیط زیست 

نباشیم.

عضو هیات رئیسه فراکسیون محیط زیست:
ورود قاطعانه برای حفاظت از محیط زیست

روزنامه پول و ارز تلفنی آگهی می پذیرد.

۴ ۴ ۱ ۴ ۴ ۸ ۳ ۸

آگهی   فراخوان مناقصه عمومی
نوبت دوم

شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به  خرید یک دستگاه بابکت 4 سیلندر پمپ هیدرولیک ، یک 
دســتگاه ژنراتور برق 150 کاوا  و 3 دست لباس ضد الکتریســیته امداد و نجات کیوانچ   از طریق مناقصه 

عمومی اقدام نماید.
1- برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام کارحدود ۵۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال با احتســاب کسور قانونی و ۹ % مالیات 

بر ارزش افزوده میباشد.
2-  مدت اجرای پروژه:  ۳ ماه و  مدت تضمین ۱٢ ماه می باشد.

3- تضمین شرکت در مناقصه:  ٢/۷۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال  می باشــد که به صورت واریــز نقدی یا ضمانتنامه معتبر 
بانکی مورد پذیرش خواهد بود.

- ارائه هر نوع چک اعم از بانکي یا تضمیني و یا سایر موارد مشــابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان قابل  قبول نمي 
باشد.

-  پرداخت تضمین شرکت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب ۰۱۰۵۷۰۸۳٢۷۰۰۳ نزد بانک ملی 
- بنام شهرداری شهر قدس 

- مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به امور قرارداد های 
شهرداری قدس تحویل نمایند. 

4-  قیمت اسناد و نحوه واریز وجه :
قیمت اســناد مناقصه ۸/۰۰۰/۰۰۰ ریال )هشت میلیون ریال( مي باشــد که به حساب شماره ۰۱۰۵۷۰۸٢۹۸۰۰۰ 
 به نام شــهرداری شــهر قدس نزد بانک ملــی و بصــورت الکترونیکی از طریق ســامانه تــدارکات دولت به نشــانی

 www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
5-  مهلت خرید اسناد :

مهلت خرید اسناد مناقصه  از روز سه شنبه مورخ  ۱۴۰٢/۰۶/٢۱ بوده و  اسناد و مدارک مناقصه ظرف مهلت مندرج  در 
سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

6- مهلت تحویل و مدت اعتبار پیشنهادات :
مهلت تحویل ضمانتنامه تاســاعت ۱۳ روز پنج شــنبه ۱۴۰٢/۰۷/۰۶ و آخرین مهلت بارگذاری اســناد تا ساعت ۱۷ 

همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد. 
7- مجوز مورد نیاز جهت شرکت در مناقصه :

افراد حقیقی و حقوقی 
8-پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .

9 – شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .
10-در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود 

11-سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .
تاریخ چاپ نوبت اول: ۰۶/۱۴/۱۴۰٢
تاریخ چاپ نوبت دوم: ٢۱/۰۶/۱۴۰٢

روابط عمومی شهرداری شهر قدس
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  سال دوم

سفیر جمهوری اســلامی ایران در عربستان سعودی با 
بیان اینکه ریاض و تهران عزم و اراده جدی برای توســعه 
روابط بین دو کشور را دارند، گفت که تمام تلاشش را برای 
تقویت و توســعه روابط دوجانبه بین تهران و ریاض به کار 

خواهد گرفت.
به گزارش حوزه سیاســت خارجی ایرنا؛ علی رضا عنایتی، سفیر 
ایران در عربستان در گفت وگو با روزنامه الشرق الاوسط گفت رئیس 
جمهور از او خواسته است تمام تلاشش را برای تقویت پیوند برادری 
و دوستی ایران و عربستان و پیشرفت در توسعه روابط دو کشور به کار 

بگیرد.
عنایتی افزود: عربســتان و ایران دو کشــور همســایه، برادر و 
تأثیرگذار در منطقه و جهان اســلام اند و در عیــن حال در منطقه و 

جهان اسلام تأثیرگذارند.
وی تاکید کرد: تمام تلاشــم را برای آنچه رئیس جمهوری ایران 
برای تحکیم پیوند برادری و دوســتی میان دو کشور به من محول 

کرده است، به کار خواهم گرفت.
سفیر کشورمان با اشــاره به اینکه ایران به عربستان سعودی به 
عنوان شریکی راهبردی نگاه می کند، افزود: می بینیم که عربستان 

در چارچوب سیاست حســن همجواری که دولت فعلی این کشور 
دنبال می کند، یک شریک راهبردی بســیار مهم برای ایران است. 
آنچه در شش ماه گذشته به دست آمده، آینده امیدوارکننده ای را رقم 
می زند. ما عزم و اراده جدی برای توسعه روابط ایران و عربستان داریم 

و همین را در برادرانمان سعودی نیز احساس می کنیم.
عنایتی خاطرنشان کرد: این امر مسئولیت بزرگی را ابتدا در توسعه 
و تحکیم روابط متقابل و سپس استفاده از آن به نفع منطقه، بر اساس 
منافع مشترک، احترام متقابل و مسئولیت جمعی بر دوش سفارت 

کشورمان در ریاض می گذارد.

علیرضا عنایتی مطرح کرد: ایران به عربستان به عنوان یک شریک راهبردی می نگرد

ســخنگوی وزارت امــور خارجه گفت: 
ایران نســبت به امنیت مرزهای مشترک با 
همسایگان شــمالی خود حساس است و ما 
اطمینان می دهیم که مرزهای ما امن است 
و در خصــوص تحولات قفقــاز همچنان با 

حساسیت و جدیت آن را دنبال می کنیم.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه صبح 
امروز )دوشنبه( در نشست خبری هفتگی خود با 
خبرنگاران در خصوص تحولات قفقاز، اظهارداشت: 
ما با مقامات هر دو کشــور جمهوری آذربایجان و 
ارمنستان در تماس هســتیم و مقامات ارمنستان 
نســبت به احتمال درگیری نظامی جدید از سوی 
آذربایجان اظهار نگرانی کردند، اما مقامات باکو به ما 
پیام دادند که هیچ قصدی برای حمله نظامی ندارند 
و نقل و انتقالات اخیر یک اقدام متعارف نظامی در 
آستانه فصل زمستان است چرا که تردد در مناطق 
کوهستانی سخت و دشوار می شود. وی گفت: ایران 
نسبت به امنیت مرزهای مشــترک با همسایگان 
شمالی خود حساس است و ما اطمینان می دهیم 
که مرزهای ما امن است و در خصوص تحولات قفقاز 
همچنان با حساسیت و جدیت آن را دنبال می کنیم. 
کنعانی در خصوص تبادل زندانیــان میان ایران و 
آمریکا بر اساس توافق صورت گرفته  میان دو طرف 
تصریح کرد: ما خوش بین هستیم که موضوع تبادل 
زندانیــان در آینــده ای نزدیک صــورت بگیرد. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه بیان داشــت: در 
خصوص انسداد دارایی های مالی ایران هم بر اساس 
تفاهم صورت گرفته و رونــد اقداماتی که تا کنون 
شاهد بودیم امیدواریم که طی روزهای آینده این 
انتقال صورت بگیرد و جمهوری اســلامی ایران به 
دارایی های خودش به طور کامل دسترســی پیدا 
کند. وی افزود: ایران با دارایی های رفع انسداد شده 
خود می توانــد تمامی کالاهای غیــر تحریمی را 
خریداری کند و ارتباطی با موضوعاتی از قبیل خرید 
دارو و غذا که در برخی رسانه ها مطرح می شود ندارد. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص سفر 
نماینده اتحادیه اروپا به ایران هم، بیان کرد: نماینده 
ویژه اتحادیه اروپا در خلیج فارس که به تازگی هم 
منصوب شدند، تمایل داشتند به ایران سفر کنند. ما 
موضوعات مختلفی را با اتحادیه اروپا برای گفتگو 
داریم و همواره تاکید کردیم با کشورهای اروپایی 
مایلیم که مشورت و همکاری توام با احترام را داشته 
باشیم. کنعانی گفت: اما بدیهی است که روابط باید 
بر اساس منافع و احترام متقابل باشد و در این زمینه 
گفتگوهای خوبی را با نماینده ویژه اتحادیه اروپا هم 
از ســوی وزیر خارجه و هم از سوی معاون سیاسی 
وزارت امور خارجه داشتیم. سخنگوی وزارت امور 
خارجه در خصوص روند اجرای توافقنامه  امنیتی 
میان ایران و عراق اظهارداشــت: موعد پایانی این 
توافــق یعنی ٢۸ شــهریور ماه برای خلع ســلاح 
گروه های ترویســتی و تجزیه طلب در خاک اقلیم 
شمال عراق پایان پیدا می کند و به هیچ وجه تمدید 
نخواهد شد و به طور رســمی این موضوع از سوی 
بنده و دیگر مقامات ذی ربط ایران اعلام شــده و به 
مقامات عالی عراق و دولت محلی اقلیم نیز منتقل 
شده است. وی گفت: خوشــبختانه دولت عراق در 
این زمینه اقدامات خوبی را تا کنــون انجام داده و 
تاکید کرده که به توافق با ایران پایبند است و نخست 
وزیر عراق هم اظهارات خوبی را اخیرا مطرح کرده 

است و امیدواریم که شاهد اجرای کامل این توافق 
در موعد مشخص باشیم. کنعانی ادامه  داد: سفر مقام 
اقلیم کردســتان عراق از ســوی اتحادیه میهنی 
کردســتان ارتباطی با توافقنامه امنیتی ندارد و در 
چهارجوب گفتگوهای دوجانبه است. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در خصوص تنش اخیر در منطقه 
قفقاز نیز، تصریح کرد: قره باغ بخشی از جمهوری 
آذربایجان است، حقوق و امنیت مردم این منطقه 
باید در چارجوب مشخص تعیین بشود و این موضع 
رسمی ما هست. ایران همواره  بر ضرورت احترام به 
تمامیت ارضی کشــورها تاکید کرده و با هرگونه 
تغییر در مرزهای مشخص شده بین المللی همواره  
مخالفت کرده اســت. وی بیان داشت: شناسایی 
متقابل تمامیت ارضی دو طرف از سوی ارمنستان و 
جمهوری آذربایجان گام مهمی برای رســیدن به 
صلح و امنیت پایــدار خواهد بود و هــر اقدامی که 
می تواند بر این اصول سایه بیاندازد مورد حمایت ما 
نیست. کنعانی در خصوص جلســه امروز شورای 
حکام نیز بیان کرد: در جلســه امروز شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی موضوع فعالیت های 
هســته ای ایران در دو محور اجرای برجام و حل و 
فصل مســائل باقی مانــده و مفاد پادمــان مطرح 
می شود. ســخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: 
همکاری های ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
همچنان ادامه دارد و امیدواریم که نشست جاری 
آژانس به صورت کامــلا حرفه ای برگزار شــود و 
مدیرکل آژانس هم به دور از فشــارهای سیاسی به 
وظایف حرفه ای خود بپردازد و نباید به عنوان ابزار 
فشــاری بر دیگر کشــورها قرار بگیرد. سخنگوی 
وزارت امــور خارجه در خصوص سیاســت عادی 
سازی روابط رژیم صهیونیستی با برخی کشورهای 
منطقه ای، اظهارداشــت: نــگاه اصولی جمهوری 
اســلامی ایران در خصوص ماهیــت جعلی رژیم 
صهیونیستی تغییرناپذیر است و ما حضور این رژیم 
در منطقــه را مخل امنیــت، آرامــش منطقه و 
همکاری های چندجانبه منطقه ای می دانیم. وی 
گفت: مــا در همه نشســت های دو و چندجانبه با 
مقامات کشورهای همسایه و اسلامی دیدگاه خود 
در خصوص ماهیت این رژیم و مخاطرات ناشــی از 
حضــور این رژیــم در منطقــه را ابــلاغ کردیم و 
دیدگاه های خود را به صورت روشن به عربستان هم 
اعلام کردیم. کنعانی بیان داشت: ملت فلسطین از 
کشــورهای اســلامی در جهت احقــاق حقوق 
خودشان در برابر زورگویی های رژیم صهیونیستی 
انتظار دارند و کشورهای اسلامی هم باید نسبت به 
موضوع اول جهان اسلام و تحقق آرمان قدس توجه 
بیشتری داشته باشــند. کنعانی در پاسخ به سوال 

خبرنگار ایرنا در خصوص تعرض به سفارت ایران در 
فرانســه و روند تعیین ســفیر ایــران در پاریس 
اظهارداشت: اقدام تاسف بار تعرض به سفارت ایران 
در پاریس این اقدام را محکوم می کنیم، این اقدام به 
درب بیرونی سفارت صورت گرفته و طبیعی است 
که تعرض به بخش کنسولی تلاشــی برای ایجاد 
اخلال در کار کنســولی ســفارت و تضییع حقوق 
شهروندانی است که به سفارت ما به صورت روزانه 
جهت انجام امور کنسولی خود را مراجعه می کنند. 
وی گفت: ما مراتب اعراض خود را در هم به سفارت 
فرانســه در تهران و هم از طریق ســفارت خود در 
پاریس ابلاغ کردیم. پیش از اتفاق افتادن این حادثه 
نیز باتوجه به احتمالی که در خصوص وقوع چنین 
تعرضاتی داشــتیم، بــه دولت فرانســه و برخی 
کشــورهای اروپایی اذکــر لازم را دادیم که تدابیر 
حفاظتی لازم را مبنی بر مسؤلیت های قانونی خود 
در قالب کنوانسیون وین داشته باشند. سخنگوی 
وزارت امور خارجه گفت: طبیعی اســت که دولت 
فرانسه هم در چهارچوب این کنوانسیون مسئول 
تامین امنیت سفارت ایران در فرانسه است. مسئول 
سفارت فرانسه در ایران به مدیرکل اروپای وزارت 
امور خارجه گفت که این اقدام را محکوم می کنیم و 
این مساله از ســوی نیروهای فرانســوی در حال 
پیگیری و تعقیب است تا هویت تعرض کنندگان 
مشخص شود. وی در خصوص تعیین سفیر جدید 
جمهوری اسلامی ایران در فرانسه هم ادامه داد: روند 
اداری ایــن موضوع در حال انجام اســت و در زمان 
مشــخص اطلاع رســانی لازم انجام می شــود. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص حضور 
نیروهای بیگانه در منطقه بیان کرد: حضور نیروهای 
فرامنطقــه ای را در منطقه مخل ثبــات و امنیت 
می دانیم چرا که امنیت این منطقه لازم است توسط 
کشورهای خود منطقه تامین شود و نگاه ما به حضور 
نیروهای فرامنطقه ای آمریکا در منطقه روشــن 
است. وی ادامه داد: نیروهای آمریکایی هیچ گاه به 
دنبال تامین امنیت نبودند و هرجا هم که تاکنون 
حضور داشــتند زمینه ایجاد بی ثباتی و ناامنی را 
سبب شــدند، بنابراین بهتر اســت که کشورهای 
منطقه مشکلات خود را با یکدیگر از طریق گفتگو و 
همکاری های منطقه ای حل و فصل کنند. کنعانی 
در خصوص مراسم اربعین سال جاری گفت: خدا را 
شاکریم که کنگره جهانی اربعین امسال با شکوهی 
هرچه تمام تر و با مشارکت پرشــکوه تر عاشقان و 
ارادتمندان به اهل بیت پیامبر مکرم با نظمی مثال 
زدنی انجام شــد. برای همه زائران زیارتی مقبول را 
آرزو می کنیم. سخنگوی وزارت امور خارجه بیان 
کرد: همچنیــن از میزبانی دولت و ملــت عراق و 

تلاش های مجدانه و میهمان نوازی گرم آنان تشکر 
می کنم. میلیون ها عاشق از تمام مذاهب در کنار هم 
به صورت صلح آمیز مشارکت کردند و بر پاسداشت 
ارزش های انسانی تاکید کردند. این مصداق بارز یک 
همکاری سازنده برای برگزاری مراسم این چنینی 
اســت. کنعانی در خصوص همکاری های ایران و 
روسیه با بیان اینکه خوشبختانه مناسبات دوجانبه 
میان دو کشــور در حال رشد اســت، تصریح کرد: 
موضوعــات عدیــده ای از جملــه همکاری های 
اقتصادی، تجــاری، فرهنگی، هنری، ورزشــی و 
گردشگری میان دو کشــور وجود دارد. برای اینکه 
روند همکاری بتواند نقشــه جامع و کاملی داشته 
باشد و دســتگاه ها بتوانند بر مبنای هدف گذاری 
شده به وظایف بپردازند، گفتگوهای دو کشور برای 
تنظیم یک ســند جامع در حال انجام اســت. وی 
اظهارداشت: طبیعتا مبتنی بر اراده سیاسی رهبران 
دو کشور به محض تکمیل روند بررسی ها، مقدمات 
کار جهت امضا فراهم خواهد شد. سخنگوی وزارت 
امور خارجه در خصوص پیگیری نقش بخشــی از 
کشــورهای اروپایی در اقدامات علیه ایران، افزود: 
پیگیری نقش آنان در تجهیز رژیــم بعثی به مواد 
شیمیایی در طول سالیان گذشــته در دستورکار 
ایران بود. این موضوع جزو پرونده های جاری است و 
با جدیت در دست پیگیری داریم. کنعانی ادامه داد: 
موضوع نقش بخشــی از کشــورها و شرکت ها در 
تجهیز رژیم صدام در حال تکمیل بررسی ها است. 
مکاتبات رسمی هم میان دســتگاه دیپلماسی با 
طرف های ذی ربط ادامــه دارد. حمایت از حقوق 
شــهروندان ایران جزو وظایف دستگاه دیپلماسی 
است. ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
کریــدور هند بــه اروپا نیــز بیان کــرد: خیلی به 
گمانه زنی های رسانه ای نباید اعتنا کرد، در خصوص 
کریدور شــمال به جنوب، کشورهای مختلفی در 
مبدا و مقصد علاقه مند هســتند بــرای افزایش 
ظرفیت های این کریدور مهم سرمایه گذاری کنند و 
منافع خودشــان را در این ارتبــاط می بینند. وی 
گفت: در نشســت های مختلــف دو و چند جانبه 
موضوع این کریدور و ارتقا ظرفیت ها، محل بررسی و 
تبادل نظر هستند و حتی کشــورهای منطقه ای 
علاقه مندی خودشان را اعلام کردند. کنعانی بیان 
کرد: واقعیــت اقتصادی اساســا وزن خودش را بر 
اهداف سیاسی برخی طرف های فرامنطقه ای غالب 
خواهد کرد. این کریدور از لحاظ کم کردن مسافت و 
هزینه های ترانزیتی بسیار مناسب است. سخنگوی 
وزارت امور خارجه ادامه داد: در خصوص چابهار هم 
بر اساس گفتگوهای انجام شده تبادل نظرها ادامه 
دارد و کشــورهای زیادی علاقه مند به استفاده از 
طرفیت های چابهار هستند. وی در خصوص اظهار 
نظر اخیر وزیر دفــاع مبنی بر پایــان تحریم های 
تســلیحاتی ایران در آینده نیز، تصریــح کرد: در 
ارتباط با رفع تحریم ها انتظار این است که کشورها 
به تعهد خــود پایبند باشــد و در قبــال اقدامات 
غیرســازنده، ایران این حقوق را برای خودش قائل 
اســت که مطابق با هر اقدام، اقدام کند. کنعانی در 
خصوص میدان نفتی آرش هم گفت: در این رابطه 
اعلام کردیم که موضوع فنی اســت و در چارچوب 
گفتگوهای کارشناسان این موضوع دنبال خواهد 
شــد. موضوعات فنی ماهیت خاص خودشــان را 

دارند.

سخنگوی وزارت امور خارجه خبر داد؛

پیغام باکو به تهران؛ قصدی برای حمله نظامی به ارمنستان نداریم

دلخوش: 

هم قیر قاچاق می شود هم گوسفند

رییس مجلس شــورای اســلامی در پی تذکر تعدادی از 
نمایندگان در اعتراض به عملکرد هیــات عالی نظارت در رد 
مصوبات مجلس در مورد قیر رایگان، ایجاد مناطق آزاد جدید، 
گفت: هیات عالی نظارت در هنگام بررسی، دقت لازم را ندارند، 

من هم خودم انتقاد را دارم.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، در نشســت علنی امروز دوشــنبه 
٢۰ مهر مجلس شورای اســلامی رحمت الله نوروزی نماینده مردم علی 

آبادکتول در مجلس شورای اسلامی در تذکر آیین نامه ای اظهار کرد: در 
بحث مصوبه قیر با توجه به رد شدن این مصوبه از سوی هیأت عالی نظارت 
باید گفت که این مصوبه برای اختصاص قیر به توسعه راه های روستایی 
و نوسازی مدارس روســتایی و مناطق محروم بود اگر تا یک هفته دیگر 
قیر تأمین نشود، این پروژه ها متوقف خواهد شد. نماینده مردم علی آباد 
کتول در مجلس با تأکید بر اینکه مجلس در رأس امور است ادامه داد: امروز 
نیاز است که بتوانیم از تصمیم نمایندگان دفاع کنیم؛ همچنین پول خرید 
تضمینی گندم کشاورزان پرداخت نشده است، برنج کشاورزان هم روی 
دست آنها مانده و کسی برنج آنها را نمی خرد. سید کاظم دلخوش اباتری 
نماینده مردم صومعه ســرا در مجلس نیز در تذکر آیین نامه و همچنین 
اخطار قانون اساسی با استناد به بند ٢ اصل ۱۱۰ قانون اساسی که وظیفه 
مجمع تشخیص را نظارت بر حسن اجرای سیاست های ابلاغی کل نظام 
عنوان کرده، اظهار داشت: وظیفه هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص، 
نظارت بر حسن اجراست نه شخم زدن قانون. وی افزود: مجلس مصوبه 
ای را می گذراند، شــورای نگهبان تأیید می کند اما شورای عالی نظارت 
آن را لغومی کنــد. در مصوباتی مانند ایجاد مناطــق آزاد جدید، مصوبه 
شفاف سازی، واردات خودرو و تهاتر نفت این چندگانگی در رفتار مجمع 

تشخیص و هیأت عالی نظارت را می بینیم که یک مصوبه ای را تأیید می 
کند ولی در مرتبه دیگر مصوبه مشابه را رد می کند. دلخوش اباتری گفت: 
در مصوبه قیر گفتند که چون قاچاق می شود، آن را رد کرده اند و سپس 
از ٢۵ هزار تن به ٢۰ هزار تن کاهش دادند. مگر فقط قیر است که قاچاق 
می شود؟ بنزین، گوسفند، دارو و ... قاچاق نمی شود؟ وی با تأکید بر این 
که پروژه های عمرانی خوابیده اســت بیان کرد: این برخوردهای دوگانه 
تخلف است آقای قالیباف نگذارید مصوبات مجلس باطل شود. در ادامه 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به این تذکر و اخطار گفت: اولا 
که نقش هیأت عالی نظارت مجمع، هم نظارت بر حســن اجراست و هم 
نظارت بر قانون گذاری؛ اما چگونگی کار و اجرای آن مهم است. وی افزود: 
اینکه در هنگام بررســی، دقت لازم را ندارند، من هم خودم به آن انتقاد را 
دارم؛ برای این ۳ قانونی که از سوی مجمع رد شد، با اعضای هیأت عالی و 
مجمع جلسه می گذارم؛ آیین نامه مجمع تشخیص هم در درست بررسی 
است که چگونه انجام شود. رئیس مجلس تصریح کرد: درباره مصوبه قیر 
هم مجمع قانون را رد نکرده بلکه اصلاح کرده اســت به جای ٢۵ هزار تن 
قرار شد ٢۰ هزار تن قیر تخصیص داده شود. قیر به صورت ۱۰۰ درصد و 

به قیمت هر تن ۷.۵ میلیون تن تخصیص یافته است.

نماینده مجلس: 
تکیه برتوان داخلی موجب 

تمجید رهبری از دولت 
سیزدهم شد

نماینده مــردم ارومیه در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: تکیه بر تــوان داخلی و پرهیز 
از وابسته کردن ایران به کشــورهای خارجی 
موجب تمجید رهبر انقلاب از دولت شد. حجت 
الاسلام و المسلمین سید سلمان ذاکر در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا افــزود: با توجه به اینکه بار 
ســنگینی بر دوش دولت و وزرا قرار دارد مقام 
معظم رهبری همواره از تمامی دولت ها حمایت 
کرده اند اما از دولت سیزدهم علاوه بر حمایت، 
تمجید هــم کردند که دلایل زیادی داشــت. 
وی ادامه داد: دولت کشور را در حل مشکلات، 
وابســته به کشــورهای خارجی و برجام و غیر 
برجام نکرد بلکه با تکیه بر نیروی داخلی و بهره 
گیری از نخبگان جامعه به رفع مسائل و چالش 
ها پرداخت. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
ادامه داد: دولت با همراهــی مردم اقدام به حل 
مشکلات کشــور کرد و تمامی تلاش خود را به 
کار گرفته تا مسائل را به صورت زیر بنایی حل 

کند.

در جریان نشست علنی امروز 
مجلس؛

 بررسی لایحه کولبری 
در مجلس به کجا رسید؟

نمایندگان مجلس در جریان بررســی لایحه 
ســاماندهی تجارت مرزی و کولبــری و کالای 
ملوانی پیشــنهاد حذف محدودیت ۵ ساله این 
قانون را ارائــه دادند که به تصویــب نمایندگان 
نرســید. به گزارش خبرنگار پارلمانــی ایرنا، در 
جریان جلســه علنی امروز دوشنبه ٢۰ شهریور 
مجلس شــورای اسلامی، غلامحســین کرمی 
نماینده مردم دشتی و تنگســتان در مجلس در 
هنگام بررسی ماده یک لایحه ساماندهی تجارت 
مرزی و کولبری و کالای ملوانی، پیشنهاد حذف 
۵ ســال از متن ماده یک این لایحه داد. علیرضا 
سلیمی نماینده مردم محلات در مخالفت با این 
پیشنهاد اعلام کرد: اگر محدودیت ۵ ساله اجرای 
این قانون برداشته و دائمی شــود، اولا ایراد اصل 
۷۵ قانون اساســی )ایجاد بار مالــی برای دولت( 
پیدا شــده و ثانیا باعث کاهش درآمدهای دولت 
می شود؛ ضمن اینکه مخالف سیاست های کلی 
نظام اســت. محمد علیپور نماینده مردم ماکو در 
مجلس در موافقت با این پیشــنهاد گفت: فلسفه 
لایحه ســاماندهی کولبری، حمایت از معیست 
مرزنشینان است و اگر برای آن محدودیت زمانی 
ایجاد کنیم، از الان این پیام به مرزنشــینان داده 
می شود که قرار نیست در آینده اتفاق مثبتی رخ 
دهد. در ادامه سید علی ادیانی نماینده دولت نیز 
در مخالفت با این پیشــنهاد گفت: با تصویب این 
پیشنهاد و دائمی شدن قانون، اولا برای دولت بار 
مالی ایجاد می شود ثانیا اثر منفی بر درآمد دولت 
دارد و ثالثا مخالف اصل ۷۵ قانون اساســی است. 
وی ادامه داد: از ســوی دیگر تمهیداتی که دولت 
برای اجرای این قانــون در نظر گرفتــه، برای ۵ 
سال آینده است و حذف این محدودیت زمانی به 
معنی با مشکل روبه رو شدن دستگاه های اجرایی 
است. محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس هم در مخالفت با این پیشنهاد 
گفت: برآورد می شود ســالانه بین ۵ تا ۷ میلیارد 
دلار تبادلات غیر رسمی در مرزها انجام می شود 
که ادامه این وضعیت به صلاح کشــور نیست. لذا 
این وضعیت باید در یک بازه ۵ ســاله اصلاح شود. 
وی در مخالفت با این پیشــنهاد افزود: دولت باید 
در این ۵ سال زیرساخت های ساماندهی معیشت 
مرزنشینان را فراهم کند و منابع حاصل از اجرای 
این لایحه به بخش اشــتغال جوانان مرزنشــین 
تخصیص می یابــد. در ادامه رســیدگی به ماده 
یک لایحه ساماندهی تجارت مرزی سید محمد 
مولوی نماینده مردم آبادان در مجلس پیشنهاد 
داد تا به شناورهای محلی و لنج هایی که مشمول 
این لایحه می شوند ســوخت یارانه ای داده شود. 
در ادامه موســی غضنفری نماینده مــردم بم در 
مجلس در مخالفت با این پیشــنهاد گفت: بهره 
مندی شناورها از ســوخت یارانه ای اشتباه است 
و به هدررفت منابع ملی مــی انجامد. محمدرضا 
احمــدی نماینده مــردم رشــت در مجلس در 
موافقت با این پیشنهاد اعلام کرد: اگر اختصاص 
ســوخت یارانه ای به لنج های باری اشتباه است، 
چرا اختصاص ارز یارانه ای بــه واردات برنج انجام 
و سبب شد برنج روی دســت برنج کاران شمال 
باقی بماند. ماده ۱. به منظور رونق اقتصاد مناطق 
مرزی، ایجاد شفافیت و رصدپذیر نمودن واردات، 
توزیع و عرضه کالاهای مبادله مرزنشینی، تقویت 
معیشت مرزنشینان و کاهش مبادلات غیررسمی 
در مرزهــای زمینی و آبــی، واردات کالا از طریق 
شناورهای سنتی و فلزی با ساختار لنج با ظرفیت 
ناخالص کمتر از ۵۰۰ تنُ، ملوانــی )ته لنجی( و 
فعالان مرتبــط با مبادلات مــرزی )کولبری( به 
مدت ۵ سال از زمان ابلاغ آیین نامه موضوع ماده 
۶ این قانون مطابق با ترتیبــات این قانون مجاز و 
پس از آن کالاهای وارداتی، تابع قوانین و مقررات 

کشور می باشد.

رهبر انقلاب در دیدار مردم سیستان 
و بلوچستان و خراسان جنوبی:

همه راه ها برای تأمین حق 
مردم زابل در مورد آب باید 

پیموده شود
رهبر انقلاب اســلامی با تاکید بر تامیــن آب مردم زابل، 
بیان داشتند: اگر مصوبات سفر استانی اوائل دهه۸۰ را دولتها 
عمل میکردند امروز چهره سیستان و بلوچستان فرق میکرد. 
به گزارش مهر، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اســلامی صبح امروز در دیدار پرشــور هزاران نفــر از مردم 
استان های »سیستان و بلوچســتان« و »خراسان جنوبی«، 
با قدردانی از همراهی دیرینه و مســتمر مردم مؤمن و علمای 
شیعه و اهل تســنن این مناطق، مراقبت و هوشیاری ملت ها 
و مسئولان کشــورها را به خصوص در دوران تحولات بزرگ 
جهانی کاملًا ضروری خواندند و با اشاره به نقشه دشمن برای 
تحریک نقاط بحران ساز در ایران گفتند: تخریب وحدت ملی 
و تضعیف امنیت ملی دو هدف اساسی و جدی آنها است اما ما 
هم در مقابله با دشمن به شدت جدی هستیم و اطمینان داریم 
دشمنان ایران عزیز، به شرط مراقبت، بیداری و هوشیاری ملت 
و مســئولان هیچ غلطی نمی توانند بکنند. حضرت آیت الله 
خامنه ای در بحث اصلی خود در این دیدار، به ضرورت مراقبت 
کامل و چند برابری ملت ها و مســئولان کشــورها در دوران 
تحولات بزرگ جهانی پرداختند. ایشــان تسلط استعماری 
انگلیس در قرن ۱۸ بر مناطق مهمی از آسیا از جمله شبه قاره 
هند و تســلط غربی ها بر مناطق وســیعی از غرب آسیا بعد از 
جنگ جهانی اول را نتیجه خواب و غفلت ملت ها و دولت های 
این مناطق خواندنــد و افزودند: ملت های مناطق یاد شــده 
بعدها رنج های فراوانی کشیدند تا بتوانند از سلطه چپاولگرانه 
اســتعمارگران رهایی یابند. حضرت آیت الله خامنه ای جهان 
امروز را هم در آســتانه تحول و از برخی زوایــا در حال تحول 
دانستند و تضعیف قدرت های استعماری و برآمدن قدرت های 
جدید منطقه ای و جهانی را دو خصیصــه این تحولات بزرگ 
برشمردند. ایشان با اســتناد به حرف های برخی منابع غربی، 
شاخص های اقتدار آمریکا از جمله در زمینه اقتصاد را در حال 
تنزل خواندند و گفتند: قدرت آمریکا برای تغییر دادن دولت ها 
نیز افول محسوسی کرده است. رهبر انقلاب در همین زمینه 
گفتند: روزگاری آمریکا با اعزام یک مأمور با یک چمدان پول 
به ایران، کودتای ٢۸ مرداد را ســازمان داد امــا امروز در هیچ 
کشــوری، این امکان قدرت نمایی را ندارد و به همین دلیل به 
جنگ پرهزینه ترکیبی روی آورده اما در این مســیر نیز ناکام 
مانده است. ایشان ناکامی در سوریه و فرار ذلت بار از افغانستان 
را دو نمونه مشهود افول قدرت آمریکا خواندند و گفتند: بقیه 
مســتکبران نیز به همین رویه دچار شده اند همچنان که این 
روزها در کشــورهای مختلف آفریقایی علیه فرانسه به عنوان 
استعمارگر دیرین این قاره قیام می شود و مردم هم از این قیام ها 
حمایت می کنند. رهبر انقلاب گفتند: البته اینکه می گوئیم 
دشمن در حال ضعیف شدن است به معنی ناتوانی او از مکر و 
نقشه کشی و ضربه زدن نیست. بنابراین ما یعنی آحاد مردم و 
مسئولان باید بیدار و مراقب باشیم. حضرت آیت الله خامنه ای 
نقشه کشی های آمریکا را منحصر به ایران ندانستند و گفتند: 
آمریکا امروز در منطقه، بــرای عراق، ســوریه، لبنان، یمن، 
افغانستان و حتی برای کشــورهای خلیج فارس که دوستان 
قدیمی و سنتی آن هستند، برنامه دارد. ایشان در تبیین نقشه 
آمریکا گفتنــد: معلومات اطلاعاتی ما نشــان می دهد دولت 
آمریکا مجموعه ای برای بحران سازی در کشورها از جمله ایران 
ایجاد کرده که مأموریت آن یافتن و تحریک نقاطی است که به 
نظر آنها می تواند باعث بحران شود. رهبر انقلاب گفتند: از نظر 
آنها، تفاوت ها و اختلاف های قومی و مذهبی و مسئله جنسیت 
و زن جزو نقاط بحران ســاز در ایران اســت که می خواهند با 
تحریک آنها به کشور عزیز ما ضربه وارد کنند اما شتر در خواب 
بیند پنبه دانه! ایشان با اشــاره تصریح برخی آمریکایی ها به 
اینکه می خواهند در ایران وضعیتی مانند سوریه و یمن ایجاد 
کنند، افزودند: آنها بدون تردید نمی توانند چنین کاری کنند 
مشــروط به اینکه ما مراقب و حواس جمع باشیم، راه را خطا و 
اشتباه نرویم، حق را با باطل اشتباه نگیریم، روش های دشمن را 
بشناسیم، در هیچ حرف و اقدام و حرکت به دشمن کمک نکنیم 
و دچار خواب و غفلت نشویم چرا که در حالت خواب، حتی یک 
بچه می تواند به شما ضربه بزند چه برسد به یک دشمن مسلح 
و آماده کار. حضرت آیت الله خامنه ای با تشریح ملاک و معیار 
قرآنی برای تشخیص راه حق از باطل، گفتند: قرآن می فرماید 
پیامبر و کسانی که با او همراه هستند، در مقابل کفار با شدت 
عمل می کنند. بنابراین اگر پیمودن راهی موجب خوشحالی 
کفار شد، آن راه، مسیر همراهی با پیامبر نیست اما اگر مسیر و 
اقدامی باعث ناراحتی و عصبانیت استکبار و قدرتهای ضد دین 
و ضد اسلام شد، راهی خوب و همراهی با پیامبر است. ایشان 
همگان را به مراقبت کامل گفتار و رفتار و پرهیز از همســویی 
با نقشه دشمن فراخواندند و تأکید کردند: باید مراقب باشیم 
حرفی که می زنیم در جهت نقشه دشمن نباشد و جدول او را 
کامل نکند چراکه گاهی کسی در اثر غفلت با حرف یا عمل خود 
جدول دشــمن را کامل می کند که این خطرناک است. رهبر 
انقلاب اسلامی با اشاره به ناکامی چهل و چند ساله ی دشمنان 
به علت پیروی ملت از رهنمودهای امام خمینی، انگشت اشاره 
و جهت گیری های امام بزرگوار را امری مغتنم برای اســتمرار 
حرکت موفقیت آمیز ملت ایران دانســتند و گفتند: دشمن 
دو نقطه اساسی یعنی »وحدت ملی« و امنیت ملی« ایرانیان 
را هدف گرفته اســت. حضرت آیت الله خامنه ای، وحدت را به 
معنی کنار هم بودن اقوام و مذاهب مختلف و کنار گذاشــتن 
اختلاف های سیاسی، مذهبی، قومی و گروهی در جایی که پای 
منافع ملی در میان است، خواندند و افزودند: نگذارید دشمن 
وحدت ملی را بهم بزند. ایشان امنیت ملی را نقطه آماج دیگر 
بدخواهان ایران دانستند و گفتند: کســانی که امنیت ملی را 
تهدید می کنند، دشمن ملت هستند و دانسته یا نادانسته برای 
دشمن کار می کنند. رهبر انقلاب اسلامی افزودند: بحمدالله 
ملت ما بیدار است و بنده به این بیداری ملت بسیار خوش بین 
و امیدوار هســتم البته این خوش  بینی، شــعار و رجزخوانی 
نیست بلکه بخاطر تجربه و مشاهدات چهل و چند ساله و وجود 
نشانه های برجسته و امیدآفرین همچون توانایی های جوانان 
و محبت ها، وفاداری ها، اخلاص ها و حضورهای خوب مردم از 
جمله در اربعین امسال است. ایشان استمرار حرکت ملت در 
مسیر پر افتخار انقلاب با همین توان و انگیزه و ایمان را ضروری 
خواندند و با تأکید بر اینکه بدون پشــتیبانی مردم، مسئولان 
هیچ کشــوری نمی توانند کار بزرگ و مهمــی انجام دهند، 
گفتند: دشمن در دشــمنی و نقشه کشی خود جدی است، ما 
هم در مقابله با دشمن به شدت جدی هستیم. حضرت آیت الله 
خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان با اشاره به حضور خوب 
ملت در مراسم اربعین و با تشکر صمیمانه از ملت عراق بخاطر 
پذیرایی و مهمان نوازی ارزشمند و با همه وجود از ٢٢ میلیون 
زائر اربعین، و همچنین تشــکر از دولت و مســئولان عراقی و 
نیروهای انتظامی عراق و بخصوص از حشدالشعبی در تأمین 
امنیت این رویداد بزرگ، افزودند: از نیروی انتظامی خودمان 
هم صمیمانه تشکر می کنیم که در رفت و آمدها و مرزها انصافاً 
فکرشده و شــبانه روزی، کارهای ارزشمند و خوبی کرد و باید 
قدردان ایــن نیروهای فداکار و جوانان خــوب در بخش های 
مختلف باشــیم. حضرت آیت الله خامنه ای همچنین در آغاز 
سخنانشان در بیان آشنایی ۶۰ ساله خود با مردم سیستان و 
بلوچســتان و مناطق جنوب خراســان گفتند: اولین مبارزه 
آشــکار بنده با رژیم طاغوت در محرم ۱۳۴٢ در بیرجند انجام 
و با همراهــی محبت آمیز علما و مردم روبرو شــد، در رمضان 
همان سال نیز در زاهدان این حرکت با حمایت علمای هوشیار 
شیعه و سنی و مردم مؤمن منطقه ادامه یافت. ایشان با اشاره به 
دوران تبعید در ایرانشهر و خاطرات شیرین و پرمعنای مراودت 
با علمای اهل سنت و مردم خونگرم سیســتان و بلوچستان 
افزودند: این مناطق در همه حوادث از جمله مبارزه با منافقین 
و تروریست ها، دفاع مقدس، برقراری امنیت و ایجاد وحدت، 
شهدای گرانقدری اعم از شیعه و سنی تقدیم اسلام کرده اند که 

این واقعیت، شناسنامه درخشان این مناطق است.

خبرخبر
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وزیر راه و شهرسازی با اعلام رشد 20 درصدی سفرهای 
اربعین امسال، از رفع گلوگاه های ترافیکی، پرخطر و تامین 
زیرساخت های سفرهای اربعین خبر داد و گفت: خط کشی 
12 هزار و 600 کیلومتر، چهار خطه کردن 90 کیلومتر و انجام 
720 کیلومتر روکش آســفالت در محورهای اربعین انجام 

شد.
به گزارش ایرنا از وزارت راه و شهرســازی، »مهرداد بذرپاش« از 
دیگر مشکلات پایانه های مرزی را در ســفرهای اربعین سال های 
گذشــته کمبود پارکینگ عنوان کرد و گفت: امسال با تلاش های 
انجام شده ظرفیت پارکینگ خودروها از ۶۰ هزار دستگاه خودرو به 

یکصد هزار دستگاه ارتقا یافت.
وی بیان داشت: یکی از مشکلات زیرســاختی در پایانه پرتردد 
»برکت« در مرز مهــران، وجود پایانه خاکی و بدون ســقف بود که 
خودروهای عمومــی به ویــژه اتوبوس ها، ون هــا و مینی بوس ها، 
مسافران را در محطیی نامناسب سوار عبور می دادند که امسال این 
پایانه آسفالت و مسقف شد. وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: همچنین 
تجهیز این پایانه به تجهیزاتی از جمله محل اســتراحت رانندگان، 
سرویس های بهداشتی و ســایر امکانات، ســفری مناسب را برای 

مسافران اربعین رقم زد.
وی اضافه کرد: چهار خطه شــدن محور خرمشــهر- شلمچه به 

عنوان یکی دیگر از مرزهــای اربعینی پرتردد، اتفــاق بزرگی بود. 
همچنین حدود ۹ کیلومتر از محور خسروی چهار خطه شد و بقیه 
در دستور کار است و محور باشماق به طول ۵۱ کیلومتر که در مسیر 
ســنندج- مریوان- باشماق است، امسال به ســازی شد. وی درباره 
اقدامات راهداری در مسیرهای منتهی به اربعین، گفت: در پایانه های 
مرزی مهران، شــلمچه، چذابه و خســروی در اســتان های ایلام، 
خوزستان و کرمانشاه در مجموع ۷٢۰ کیلومتر لکه گیری و روکش 
آسفالت انجام شد. به گفته بذرپاش، خط کشی مجدد ۱٢ هزار و ۶۰۰ 
کیلومتر از مسیر، نصب ۳۰۰ هزار تابلو، علائم و تجهیزات ترافیکی، 

سبب افزایش ایمنی محورهای اربعینی شد.

بذرپاش خبر داد: رفع گلوگاه های ترافیکی، پرخطر و تامین زیرساخت های سفرهای اربعین
کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد؛

کاهش ریسک های بازار سرمایه 
با سرمایه گذاری غیرمستقیم

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: سهامداران 
با سرمایه گذاری غیرمستقیم بهتر می توانند اکثر 
ریســک های بازار را پوشــش دهند و عملا بازده 
مناســب تری را به مرور کســب کند. به گزارش 
ایرنا از ســازمان بورس، »کوروش شــمس« در 
رابطه با تاثیرات ســرمایه گذاری غیرمستقیم بر 
بازار سرمایه، اظهار کرد: بر اســاس آمار در اغلب 
کشورهای دنیا ســهامداران برای حضور در بازار 
ســهام به صورت غیرمســتقیم عمل می کنند، 
زیرا این بازار با نوســانات و ریسک هایی از جمله 
)نقدشوندگی، نرخ ارز و ... ( مواجه است. وی افزود: 
اگر ســرمایه گذار به صورت غیرمستقیم به بازار 
سرمایه مراجعه کند، عملا منابع خود را در اختیار 
مدیران صندوق ها یا شرکت های سبدگردانی قرار 
می دهد که نسبت به مســائلی همچون ریسک، 
بازده و عوامل مختلف بازار آشــنایی کافی دارند. 
شمس تاکید کرد: ســهامداران با سرمایه گذاری 
غیرمستقیم بهتر می توانند اکثر ریسک های بازار را 
پوشش دهند و عملا بازده مناسب تری را به مرور به 
دست آورند. این کارشناس بازار سرمایه در رابطه 
با اهمیت افزایش صندوق های ســرمایه گذاری، 
گفت: طی ٢ سال اخیر خوشبختانه سازمان بورس 
اقدامات مناســبی را در راستای توسعه نهادهای 
مالی، ابزارها و صندوق های سرمایه گذاری انجام 
داده اســت. وی افــزود: در حال حاضــر ابزارها و 
صندوق های ســرمایه گذاری متنوعی به منظور 
بهره مندی تمام سرمایه گذاران با سلایق متفاوت 
در بازار سرمایه راه اندازی شده که در این خصوص 
می توان به صندوق های ســهامی، درآمد ثابت، 

کالایی، اهرمی ، بخشی و ... اشاره کرد.

فراخوان تاسیس بورس 
بین الملل توسط اشخاص 

خارجی منتشر شد
در متن ایــن اطلاعیه آمده اســت: »به اطلاع 
همه متقاضیــان اعم از بورس هــا، نهادهای بازار 
سرمایه، شرکت های تامین ســرمایه، نهادهای 
مالی می رســاند بر اســاس اصلاحیه بــه تاریخ 
٢۰ اردیبهشــت ۱۴۰٢ در خصوص صدور مجوز 
بورس بین المللی مناطق آزاد، دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد تجاری_zنعتی و ویژه اقتصادی 
در نظر دارد نســبت به اجرای مصوبه مزبور برای 
مشارکت هیئت موســس بورس بین الملل اقدام 
کند. متقاضیان مشارکت در هیات موسس باید 
منابع درآمد ارزی با منشــا خارجی داشته باشند 
و فقط از همین محل نسبت به تامین سهم آورده 
خود اقدام کنند. شــایان ذکر است طبق مصوبه 
صدرالذکر ضروری اســت ترکیب سهامداران به 
گونه ای باشد که اکثریت سهام متعلق به اشخاص 
خارجی باشــد و همچنین تملک اکثریت سهام 
توسط اشخاص خارجی با افزایش سرمایه از محل 
سلب حق تقدم و واگذاری آن به اشخاص خارجی 
که به تصویب مجمع فوق العاده سهامداران بورس 
بین المللی به تصویب خواهد رسید، انجام شود. 
ضروریســت متقاضیان واجد شرایط درخواست 
مکتوب خود مبنــی بر اعلام آمادگی رســمی و 
مشارکت به عنوان موســس را در بازه زمانی ۱۱ 
لغایت ٢۹ شهریور ماه ۱۴۰٢ به معاونت اقتصادی 
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد تجاری_صنعتی 

و ویژه اقتصادی ارسال کنند.«

سود نقدی ۳۰ شرکت بورسی 
به حساب سهامداران واریز شد

شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار 
و تســویه وجوه اعلام کرد: ۳۰ ناشر در هفته سوم 
شهریور ماه ســود جاری و ســنواتی بیش از سه 
میلیون سهامدار را از طریق اطلاعات سامانه سجام 
به حساب سهامداران خود واریز کردند. به گزارش 
ایرنا از شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار 
و تسویه وجوه، اطلاعات منتشر شده از سوی این 
کشور شــرکت در خصوص جزییات واریز سود 
سهامداران در ســومین هفته از شهریور ماه سال 
جاری حاکی از آن اســت که ۳۰ ناشر سود جاری 
و سنواتی سه میلیون و ٢۱۳ هزار و ۶۳۴ سهامدار 
را که شامل ۷۳۵ میلیارد و ۳۶ میلیون تومان می 
شــود را واریز کردند. در هفته ســوم شهریور ماه 
امسال، ٢۳ شرکت ســود جاری ۳ میلیون و ۱۷۴ 
هزار و ۶۵٢ ســهامدار که شــامل ۶۶۱ میلیارد و 
۵۰٢ میلیون تومان می شــود را توســط سمات 
واریز کرده اند. در هفته ســوم شهریور ماه جاری، 
هفت ناشر ســود جاری ۳۸ هزار و ۹۸٢ سهامدار 
که شــامل ۷۳ میلیارد و ۵۳۳ میلیون تومان را به 
حساب ســهامداران خود پرداخت کردند. سجام 
یک سامانه زیر ساختی برای شناسایی مشتریان 
جهت ورود به باشگاه بزرگ بازار سرمایه ایران است 
که همه فعالان این بازار اعم از »ســرمایه گذاران، 
مشــتریان و مدیران نهادها« در این سامانه، فقط 
یک بار برای همیشه اطلاعات خود را در آن ثبت 
خواهند کرد و پــس از احراز هویــت حضوری و 
غیر حضوری قادر به دریافــت خدمات مبتنی بر 

داده های تایید شده خواهند بود.

۲۶ هزار واحد مسکونی برای 
اساتید و کارکنان دانشگاه های 

دولتی ساخته می شود
معاون وزیر راه و شهرســازی از اختصاص 
۳۷۸ هکتار از اراضی وزارت علوم برای ساخت 
٢۶ هزار واحد مســکن برای اساتید و کارکنان 

دانشگاه های دولتی در ۶ استان خبر داد. 
به گــزارش ایرنا از ســازمان ملــی زمین و 
مسکن، »ارسلان مالکی« ظرفیت ساخت این 
میزان از اراضی مازاد دانشــگاه ها را بیش از ٢۶ 
هزار واحد عنوان کــرد و افزود: این اراضی فقط 
در استان های فارس، اصفهان، خراسان شمالی، 
لرستان، البرز و آذربایجان غربی برای اختصاص 
به طرح نهضت ملی مسکن معرفی شده است و 
در نشست های آتی دانشگاه های سایر استان ها 
نیز اراضی مازاد خود را برای ســاخت مسکن 

معرفی خواهند کرد.
مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن با 
اشاره به برگزاری نشست مشــترک با معاون 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: این اراضی 
برمبنای تفاهم نامه منعقد شده میان وزرای راه 
و شهرســازی و علوم، تحقیقات و فناوری برای 
تامین مسکن اســاتید و کارکنان این دانشگاه 
در اختیار طرح نهضت ملی مسکن قرار خواهد 

گرفت.

حذف رانت و ایجاد شفافیت؛ 
 نخستین اثر مثبت مصوبه 

جدید ارزی است
مدیر ســابق مدیریت نظارت بر ناشــران 
ســازمان بورس با تاکید بر اینکه مصوبه جدید 
ارزی بانک مرکزی سبب حذف رانت قیمتی از 
بازار خواهد شد، گفت: سیاست قیمت گذاری 
در هیچ کشــوری منجر به مهار تــورم یا حل 
بحران نشــده و بهترین راهکار، کشف قیمت 

کالاها در رقابت و شفافیت است.
»محسن انصاری مهیاری« امروز )دوشنبه( 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با اشــاره 
به تصمیم جدید ارزی دولت، اظهار داشت: به 
طور حتم با حذف ارز چند نرخی و قیمت های 
غیرواقعــی ارز در معاملات کالایــی، رانت از 
بازارها حذف می شود و سود حاصل از تولید به 

تولیدکننده می رسد.
وی حرکت به ســمت حذف قیمت گذاری 
دســتوری را مثبت ارزیابی کــرد و گفت: کنار 
گذاشــتن رویکردهای دســتوری در اقتصاد 
ایران از ملزومات توسعه است که خوشبختانه 
این رویکرد در دولت ســیزدهم وجــود دارد و 
سیاست گذار باید رویه شفافیت، حذف رانت با 
کنار گذاشتن قیمت گذاری دستوری را در همه 

صنایع کشور عملیاتی کند.
این کارشــناس اقتصادی به دیگر تاثیر این 
مصوبه تاکید کرد و افزود: با افزایش سودآوری 
شرکت های پتروپالایشی، سهم دولت از مالیات 
ماخوذه این شرکت ها نیز افزایش خواهد یافت 
و ضمن رشــد میزان تولید، صادرات و عرضه، 

شرایط با ثباتی در بازارها حاکم می شود.
وی ادامه داد: تجربه قیمت گذاری دستوری 
نشان دهنده آن است که این سیاست در هیچ 
کشوری منجر به مهار تورم یا حل بحران نشده 
است و بهترین راهکار بهینه و اقتصادی، کشف 
قیمت کالاها در رقابت و شــفافیت حداکثری 
اســت که منافع این رویه بدون شک به کلیت 

اقتصاد، تولید و جامعه بر می گردد.
انصاری مهیاری معتقد است، قیمت گذاری 
دســتوری نظــم بازارهــا و برنامه ریــزی 
تولیدکنندگان را برهم می زند و ســهامداران 
شرکت ها نیز چشم انداز روشن و شفافی از آینده 

شرکت نخواهند داشت.
مدیر ســابق مدیریت نظارت بر ناشــران 
ســازمان بورس با بیان اینکه محاسبه نرخ پایه 
کالاها با ارز ٢۸ هزار و ۵۰۰ تومانی و بررســی 
قیمت نهایــی کالاها به وضوح نشــان می داد 
که قیمت پایه براســاس واقعیت بازار تعیین 
نشده بود، بیان کرد: با مصوبه جدید ارزی بانک 
مرکزی، امکان سوء اســتفاده از دو نرخی بودن 
بازار از بین می رود و به عبارتی نخســتین تاثیر 
تغییر قیمت ها به نرخ مرکز مبادله ارزی، حذف 

رانت قیمتی است.

 حراج خرده فروشی 
 برخط لوازم خانگی 

اموال تملیکی آغاز شد
بیســت و چهارمین حراج خرده فروشــی 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از 
امروز دوشنبه )٢۰ شــهریور ماه( تا ساعت ٢۰ 

امشب آغاز شد.
در این حراج ۵۰ قلــم کالای لوازم خانگی 
عرضه شده اســت و متقاضیان برای شرکت در 
این حراج می توانند با مراجعه به ســامانه ستاد 
الکترونیک دولت، پنچره هوشمند و یا سامان 
جمع آوری و فروش امــوال تملیکی، کالاها را 

مشاهده کرده و پیشنهاد قیمت کنند.

دولت در حالی شــمع دو سالگی خود 
را فــوت می کند کــه هنوز بســیاری از 
مشکلات پیشین در سال 1400 که دستمایه 
شعارهای تند و تیز انتخاباتی بود به قوت 

خود باقی است.
زهرا علی اکبری- دولت ســیزدهم در حالی 
در پاستور مستقر شــد که موج تورمی، اقتصاد 
ایران را درگیر خود کرده بود. تشــدید تحریم ها 
پس از خروج امریکا از برجــام، اقتصاد ایران را در 

تنگنایی تازه قرار داد.
طبق گزارش مرکز امار نرخ تورم در مردادماه 
سال ۱۴۰۰ برابر با ۴۵.٢ درصد بود که در مرداد 
ســال ۱۴۰٢، بــه ۴۶.۷ درصد افزایــش یافت 
البته مقامات دولتی بارها مســاله کاهش بیست 
درصدی نرخ تــورم را مطــرح کرده اند. مقامات 
دولت سیزدهم البته وعده حل مشکلات و احیای 
برجام را ندادند بلکه با این دست فرمان که برجام 
سودی برای اقتصاد ایران ندارد، اعلام کردند که 
پیوند اقتصاد ایران و سفره مردم با تحریم را قطع 
خواهند کرد و شــرایط را برای بهبود ومضعیت 

اقتصادی و معیشتی مهیا خواهند نمود.
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایــی در حالی 
اردیبهشــت ماه ســال ۱۴۰۰ وعده داده بود که 
اســتقرار دولت جدید زمینه را برای کاهش ده تا 
پانزده درصدی تــورم مهیا می کند که امروز آمار 
پیشین تورم به محل مناقشه میان افکار عمومی 
و مقامات دولتی تبدیل شــده اســت. بالا نشان 
دادن نرخ تورم در سال های گذشته با هدف نشان 
دادن دســتاورد کاهش تورم در شرایط کنونی 
امری است که بســیاری از کارشناســان بدان 
انتقاد دارند. این گــزارش نگاهی اجمالی دارد بر 
وضعیت اقتصادی و معیشــتی در دو سال اخیر. 
دو ســالی که بزرگترین وعده ها از زبان مقامات 
دولتی مطرح شــد اما دســتاوردهای چندانی 
حاصل نشده اســت. در حالی که مقامات دولتی 
از وضعیت اقتصادی ابراز رضایت دارند و شرایط 
را مناســب می دانند، تورم همچنان مهمترین 
بحران اقتصادی است و فضای کسب و کار نیز با 

مشکلات بسیار عدیده و جدی روبروست.
در جریان انتخابات ریاست جمهوری آنها که 
امروز سکان امور را در دســت دارند، وعده های 
فراوانی برای حل مساله بورس دادند. یکی معتقد 
بود مشکل بورس ایران ســه روزه قابل حل است 
و رییســی نیز وعده داد: راه حل این اســت که 
صندوق جبران خســارت راه اندازی کنیم تا به 

مردم اعتماد بدهد.

به گفتــه ی وی، با صندوق بیمــه یا صندوق 
جبران خسارت برای افرادی که سهامدار بورس 
هســتند و حتی مبالغ اندک دارنــد، دولت باید 
برای جبران خســارت مردم که بــه بورس امید 

بستند این موضوع را حل و جبران  کند.
محسن رضایی مســاله بیمه زیر صد میلیون 
تومان در بــورس را مطرح کــرد و زاکانی نیز از 
برنامه جلوگیری از منفعت طلبی در بورس را ارائه 
داد. در نهایت اما بورس تهران هنوز با مشــکلات 
عدیده روبروست. شاخص بورس ایران در این دو 
سال رشدی لاک پشتی و نوسانی را تجربه کرده 
است. شاخص بورس از یک میلیون و ۵۳۰ هزار 
واحد در بیســت شهریور ماه ســال ۱۴۰۰ به دو 
میلیون و ۱٢۳ هزار واحد در بیست شهریور سال 
۱۴۰٢ رسیده است. نکته اینجاست که بسیاری 
از کارشناســان این رشد را شــکننده می دانند 
و معتقدند عقب ماندگی بــورس از تورم به هیچ 

روی جبران نشده است.
معمای بزرگی به نام مسکن

حالا متوســط قیمت مســکن در تهــران به 
معمایی بزرگ تبدیل شــده اســت. رسانه های 
همســو با دولت بر کاهش قیمت مســکن مانور 
می دهند اما نکته اینجاســت که از آذرماه سال 
گذشــته تا کنون آمارهــای بانــک مرکزی در 

خصوص قیمت مسکن منتشر نشده است.
متوسط قیمت مســکن در تهران در شهریور 
ماه ســال ۱۴۰۰ چیزی در حدود ۳۱ میلیون و 
هفتصد هزار تومان بود اما این رقم در حال حاضر 

به رویایی دوردست در تهران تبدیل شده است.
رشد شدید قیمت مسکن ســبب شده است 
بهای هــر متر مربــع واحد مســکونی حتی در 
مناطق متوسط و ضعیف بالاتر از شصت میلیون 

تومان باشد.
این در حالی اســت که دولت وعده ســاخت 

یک میلیون واحد مســکونی در هر ســال را داد 
اما با رســیدن به نیمه عمر خود، هنوز دستاورد 
ملموسی در این حوزه نداشته و نکته مهم این که 
کاهش شــدید قدرت خرید بازار اجاره را بیش از 
پیش داغ کرده اســت به طوری که فشار هزینه 
مســکن بر ســبد خانوار بیش از پیش ملموس 

است.
دلار و سکه در روزگار دلار زدایی

در حالی که یکی از مهمترین سیاســت های 
دولت دلارزدایی اعلام شده است، هنوز وابستگی 
به دلار در ایران بالاســت. قیمت دلار نرخ تمامی 
کالاهای را تحت تاثیر خود قــرار می دهد. بهای 
هر دلار در شــهریور ماه ســال ۱۴۰۰ چیزی در 
حدود ٢۷ هزار تومان بود. ایــن رقم امروز با افت 
و خیز شــدید به ۴۹ هزار و ۷۰۰ تومان رســیده 

است.
رشــد قیمت ســکه نیز در ایــن دوره زمانی 
بسیار بالاست. هر قطعه ســکه تمام بهار ازادی 
از محــدوده ۱٢ میلیون و ۱۵۰ هــزار تومان به 
٢۸ میلیون تومان رســیده است. نیم سکه که در 
شهریور ۱۴۰۰ شــش میلیون و صد هزار تومان 
قیمت داشــت حالا پانزده میلیــون و صد هزار 
تومان قیمت دارد. ربع ســکه سه میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومانی نیز به محدوده قیمتی ۱۰ میلیون و 

دویست هزار تومان رسیده است.
شیوع شایعات در بازار خودرو

بازار خودرو در این دو ســال شرایط عجیبی 
را شاهد اســت. وزیری که وعده افزایش تولید و 
کاهش قیمت را داده بود، حــالا دیگر بر صندلی 
وزارت تکیه نزده اســت. او در جریان استیضاح 
جای خود را به دیگــری داد. فاطمــی امین، از 
مردان نزدیک بــه رییســی، از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت خداحافظی کرد تا علی آبادی بر 
صندلی وی بنشــیند. هر چند خودرو عامل مهم 

اســتیضاح وی بود اما هنوز بحــران خودرو رفع 
نشده است. خودروهای وارداتی از راه رسیده اند 
و خودروهای دست دوم نیز قرار است به زودی از 
راه برسند اما قیمت خودرو برای مشتریان بالقوه 
هنوز بالاســت و بازار همچنان راکد. قیمت یک 
پراید ۱۱۱ در شهریور ماه ســال ۱۴۰۰ در بازار 
تهران ۱۵۵ میلیون تومان بود اما این ارزان ترین 
خودروی بازار ایران حالا به آستانه ۳٢۵ میلیون 
تومان رسیده است. خودروی ٢۰۶ تیپ دو نیز در 
همین دوره زمانی از ٢٢۹ میلیون تومان به ۴۷۰ 

میلیون تومان رسیده است.
اقلام سبد مصرفی

در اردیبهشــت ماه ســال ۱۴۰۱ بود که ارز 
ترجیحی ۴٢۰۰ تومانی بــرای تامین کالاهای 
واسط اساسی حذف شد و در نتیجه قیمت اقلام 
اساسی در بازار با رشد قابل توجهی مواجه گردید. 
بهای روغن، ماکارونی، گوشــت و مرغ و شکر و 
کالاهای وابسته به آرد و ... همگی در این پروسه 
با افزایش قابل توجه قیمت روبرو شدند. بهای هر 
بطری روغــن مایع ۹۰۰ گرمی در شــهریور ماه 
ســال ۱۴۰۰ برابر با ٢۵ هزار تومان بود اما حالا 
با مانور قابل توجه بر ســر کاهش قیمت این کالا 
در هفته های اخیر، بهای این کالای اساســی به 

حدود ۶۵ هزار تومان رسیده است.
قیمت هر کیلو مرغ در شهریور ماه سال ۱۴۰۰ 
در حدود ٢۹ هزار تومان بود که این رقم در سال 
۱۴۰٢، در شــرایط کنونی به حــدود ۸۰ هزار 

تومان رسیده است.
در عین حــال بهای هــر کیلو گوشــت نیم 
شقه ران گوســفندی نیز از ۱۳۹ هزار تومان در 
شهریورماه ســال ۱۴۰۰ به ۴۳۰ هزار تومان در 
شرایط کنونی افزایش یافته است. بهای هر کیلو 
برنج نیز در ایــن مقطع زمانی دو برابر شــده و از 
محدوده ۳۵ تا ۴۰ هزار تومــان به ۷۵ تا ۸۵ هزار 

تومان افزایش یافته است.
بهای سایر اقلام نیز روندی افزایشی را 

شاهد است.
هر چند دولت سیزدهم مسیر حرکت خود را 
درســت ارزیابی می کند اما هنوز نتوانسته است 
تورم بالاتر از چهل درصد را با کاهشی ملموس و 
محسوس مواجه نماید. افزایش هزینه خوراک و 
مسکن در ایران، رفاه خانوارها را با کاهش شدید 
مواجه کــرده و برآوردها نشــان می دهد بخش 
مهمی از درآمد خانوار ســهم تامین هزینه های 
مسکن و غذاست و در نتیجه سایر امور در طبقه 

متوسط و خانوارهای معمولی گم  شده است.

مروری بر وعده های بزرگ در دو سالگی دولت سیزدهم

معاون وزیر تعاون:

450 تعاونی مرزنشین با بیش از ۲ میلیون عضو در کشور فعال است
معاون امور تعاون وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: 450 تعاونی مرزنشــین در 17 استان کشور وجود 
دارد که 2 میلیون نفر از مرزنشــینان عضو این تعاونی ها 

هستند.
به گزارش ایرنا، »مهدی مســکنی« در گفت وگویی با اشــاره 
به برگزاری نخســتین همایش اقتصــاد تعاونی ایــران با حضور 
رئیس جمهور در روز گذشــته )یکشــنبه(، درباره این همایش و 

نقش تعاونی ها در اقتصاد کشور مسائلی را مطرح کرد.
وی گفت: برای انتخاب برترین تعاونی ها، ۶ هزار و ۷۶۵ تعاونی 
از طریق بســتری فناورانه به ســامانه تعاون متصل شدند و مورد 

ارزیابی قرار گرفتند.
این مقام مسوول افزود: ســقف شاخص برای انتخاب هر تعاونی 
٢ هزار امتیاز بود کــه ۶۰ درصد تعاونی ها به طــور میانگین بیش 
از یک هزار و ۱۰۰ امتیــاز دریافت کردند. از نظر ما همه کســانی 
که در حــوزه تعاون فعالیــت دارند برتر هســتند، اما بر اســاس 
اســتانداردهایی که تعریف شــده بود، ٢۳ تعاونــی به عنوان برتر 

انتخاب و از آن ها تقدیر شد.
وی ادامه داد: تعاونی ها بر اســاس ٢ شاخص کمّی و کیفی مورد 
ارزیابی قرار گرفتند؛ شــاخص های کیفی آن هــا مربوط به میزان 
بهره وری، صادرات و شفافیت و شاخص های کمّی مربوط به حجم 

میزان مراودات و صادرات بود.
مســکنی اضافه کرد: علاوه بر این ٢ شــاخص، تعاونی پوسته 
حقوقی تعاون است، ابتدا باید تعاون شــکل بگیرد و بعد به تعاونی 
تبدیل شــوند. بر این اســاس تعاونی هایی که پر عضو بودند نیز در 

این انتخاب اهمیت داشتند.
وی با تأکید بر اینکه مشارکت تعاونی ها در این جشنواره نسبت 
به سال گذشته با وجود ســختگیرانه تر شدن شاخص ها ٢۷ درصد 
افزایش داشــت، افزود: برترین تعاونی »فولاد علویجه« اعلام شد 

که یک تعاونی خانوادگی با بیش از ۵۰ سال قدمت است.

معاون وزیر تعاون خاطرنشــان کرد: این تعاونی چند شاخص 
مهم داشــت؛ نخســت، اینکه ارکان خانواده در آن مــورد توجه و 
حوزه اجتماعی آنهــا جدی بود. این تعاونــی در علویجه اصفهان، 
درمانگاهی در حد بیمارستان با ســرمایه چند صد میلیارد تومانی 
تجهیز کرد و قرار است آن را در اختیار سازمان تامین اجتماعی قرار 

بدهد تا به کارگران علویجه خدمت بهداشتی ارائه کند.
مســکنی تاکید کرد: تعاونی های مرزنشــین به ســختی کار 
می کنند و مــا باید در پیگیری مســائل آنها جدی تر باشــیم. گام 
نخست برای کمک به آن ها این اســت که اتحادیه این تعاونی ها را 
فعال کنیم. اتحادیه این تعاونی مشــکلاتی را در حوزه مالیات دارد 

که در این خصوص بررسی هایی در حال انجام است.
وی درباره سهم تعاون در صادرات، افزود: بنابر گزارش گمرک، 
سال گذشته سهم تعاون در صادرات غیرنفتی یک میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون دلار بوده است. سهم بخش باید بیشــتر شود و آن را ارتقا 

بدهیم.
این مقام مسوول خاطرنشان کرد: عمده صادرات تعاونی ها نیز 
مربوط به محصولات غذایی، صنایع معدنی و تولیدات بهداشــتی 
بوده اســت. بخش تعاون توانسته نسبت به ســایر بخش ها ٢ برابر 

صادرات داشته باشد.
وی بیان داشت: تفاوت بخش تعاون با سایر بخش های اقتصادی 
کشــور این اســت که در تعاونی ها ربطی ندارد فرد کارگر باشد یا 

رئیس تعاونی و هر کدام یک حق رأی دارند.
مسکنی درباره افزایش ســهم تعاونی ها از اقتصاد کشور، گفت: 
در آســتانه آغاز برنامه هفتم توسعه هستیم، اما به هدف گذاری که 
در برنامه های قبلی برای افزایش سهم تعاونی ها داشته ایم، دست 
پیدا نکردیم. وی اظهار داشــت: در دولت سیزدهم، رئیس جمهور 
دســتور بازبینی ســند حقوقی تعاون را داد و این کار در کمتر از 
سه ماه به انجام رســید. معاون وزیر تعاون با اشــاره به دیده شدن 
۸۱ حکم برای بخش تعاون، خاطرنشــان کرد: نخستین حکم این 

بود که شــورای عالی هماهنگی تعاون به ریاست رئیس جمهوری 
تشکیل شود. در آن سند مشخص شده که سهم تعاون باید سالیانه 

٢ درصد پیشرفت کند.
وی درباره راهکار وزارت تعاون برای اســتفاده بهینه از ظرفیت 
تعاونی ها در حوزه صادرات، گفت: تعاونی ها کسب وکارهای بعضاً 
کوچک هســتند که باید در حوزه های مختلــف و به ویژه صادرات 
آموزش ببیننــد و بــا حضــور در نمایشــگاه های خارجی برای 

بازارسازی اقدام کنند.
مســکنی افزود: برای حضور تعاونی ها در نمایشــگاه ها بودجه 
حمایتی را چند برابر کردیم، همچنین اقداماتی نیز توســط اتاق 

تعاون انجام می شود که تأثیرات بسیاری خواهد گذاشت.
به گزارش ایرنا، روز گذشته نخســتین همایش اقتصاد تعاونی 
ایران با حضــور رئیس جمهور و یک هــزار و ۵۰۰ نفــر از اعضای 
تعاونی ها، اتحادیه هــا و اتاق های تعــاون در بخش های مردمی و 
غیرمردمی در مرکز همایش های بین المللی صداوســیما برگزار 

شد.
آیت الله رییسی در این مراســم اظهار داشت: تقویت تعاونی ها، 
تقویت عدالت اجتماعی و عدالت اقتصادی و مســوولیت پذیری، 

ایجاد اشتغال و جلوه روشن مردمی سازی حکمرانی و دولت است.

خبرخبر
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معاون ارزیابی انطباق کالا و نظارت بر اجرای استاندارد 
سازمان ملی اســتاندارد گفت: مقرر شده تا شهریور 1403 
هر خودرویی که نتواند استاندارد 85 گانه را رعایت کند از 

گردونه تولید خارج شود.
به گزارش ایرنا از ســازمان ملی اســتاندارد ایران، »محمد رضا 
درگاهی« در گفت وگویی در خصوص کیفیــت خودروهای تولید 
داخل اظهار داشــت: تولیدکننده مســوول کیفیت خودرو است و 
خودروسازان موظف هستند کیفیت را در خودروی تولیدی رعایت 
کنند. وی با بیان اینکه ســازمان ملی اســتاندارد وظیفه نظارت بر 

وزارت صمت را بر عهده دارد، ادامه داد: وزارت صمت به عنوان متولی 
نظارت بر کیفیت خودرو اســت و باید به مردم و سازمان استاندارد 
پاسخگو باشد، در ســازمان ملی اســتاندارد ســازمان حمایت از 
حقوق مصرف کننده وجود دارد. درگاهی با تاکید بر اینکه روســیه 
استانداردهای خود را کم نکرده است، افزود: این موضوع که روسیه 
۴۰ استاندارد را کم کرده از ریشه غلط است و این کشور بالای ۱٢۰ 
اســتاندارد برای خودروهایش دارد. وی خاطرنشــان کرد: در حال 
بازنگری در استانداردهای ۸۵ گانه خودرویی هستیم و ممکن است 

بعد از بازنگری این استانداردها افزایش یا کاهش یابد.

این مقام مسوول سازمان ملی استاندارد گفت: استانداردهای ۸۵ 
گانه که ۹ مورد آن در دولت قبل تعلیق شده بود، در دولت سیزدهم 
رفع تعلیق و مقرر شــد تا شــهریور ۱۴۰۳ هر خودرویی که نتواند 

استاندارد ۸۵ گانه را رعایت کند از گردونه تولید خارج شود.
معاون ارزیابی انطباق کالا و نظارت بر اجرای اســتاندارد سازمان 
ملی استاندارد تاکید کرد: متولی حوزه خودرو، وزارت صمت است نه 
سازمان استاندارد. بر اساس قانون ساماندهی خودرو مصوب ۱۴۰۰ 
مجلس، متولی این حوزه وزارت صمت اســت و سازمان استاندارد 

فقط وظیفه نظارت را بر عهده دارد.

معاون سازمان ملی استاندارد: خودروهای فاقد استانداردهای ۸۵گانه از چرخه تولید خارج می شوند

معدن طزره دامغان برای چندمین بار جان 
گرفت. بر اثر تجمع گاز در یکی از تونل های 
معدن ذغال سنگ شرکت البرز شرقی در 
عمق 700 متری معدن در طزره دامغان، تونل 
ریزش کرد و 6 نفر در معدن محبوس شدند و 

جان خود را از دست دادند.
جمیله مهدلی/برخلاف برخی ادعاها که گفته 
می شود این حادثه غیرمترقبه بود اما گزارش های 
منتشر شده از این معدن، نشان می دهد این اولین 
بار نیست که معدن طزره دامغان حادثه  ساز شده 

است.
نگاهی به برخی حوادث در معدن طزره 

دامغان:
در تاریخ ٢۳ خــرداد ۱۳۹۸ ریزش تونل معدن 
زغال سنگ طزره دو کشته و یک مجروح به جای 

گذاشت.
۳ روز بعــد از ایــن حادثه یعنــی در تاریخ ٢۶ 
خردادماه یک معدن کار ۳۱ ساله در معدن رزمجای 
غربی البرز شــرقی در اثر گازگرفتگی در معدن و 
حین انتقال به بیمارستان ولایت دامغان جان خود 

را از دست داد.
۱۱ اردیبشــهت ماه ۱۴۰۰ نیز بر اثر حادثه در 
تونل شماره ۴٢ معدن بزرگ طزره، به دلیل ریزش 
ناگهانی سقف کارگاه، ٢ کارگر جان خود را از دست 

دادند.
٢۸ تیرماه ۱۴۰۰ نیز بر اثر ریزش تونل در معدن 

کلازیر، یک معدن کار فوت کرد.
۱۶ اسفند ۱۴۰۱ در تونل »رزمجای مرکزی« 

معدن طزره  ۴ نفر مصدومیت شد.
و اکنون ۱٢ شهریورماه ۱۴۰٢ انفجار در معدن 

»رزمجای« طزره دامغان، ۶ کارگر فوت کردند.
واکنش وزیر کار چه بود؟

 این حادثه غیرمترقبه بوده!
ســیدصولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی به همــراه احمد وحیدی، وزیر کشــور 
و عبــاس علی  آبــادی، وزیر صمــت و همچنین 
سیدمحمدرضا هاشمی، اســتاندار سمنان برای 
بررســی ابعاد حادثه معدن زغال سنگ طزره در 
صحنه حادثه حاضر شدند. وزیر کار در این باره گفته 
اســت: »این حادثه غیرمترقبه بوده و پیش بینی 
آن با توجه به تدابیر اندیشیده شــده ممکن نبود. 
البته باید تجهیزات و تمهیدات بیشــتر و امکانات 
هشداردهنده در این معدن صورت پذیرد تا حوادث 

این چنینی در آن اتفاق نیفتد.«
دلیل انفجار چه بود؟

اگرچه اخبــار چندانی از چگونگــی وقوع این 
حادثه تلخ وجــود ندارد، اما یکــی از کارگران این 
معدن درباره به تســنیم گفته است: گاز به وسیله 
کیسه ای)لوله از جنس گونی های پلاستیکی( از 
داخل معدن در زمــان کار کردن کارگران با پیکور 
به بیرون منتقل می شود. این گاز در شب گذشته 

در هوای داخل تونل باقی مانده و با انباشــت گاز و 
جرقه ناشــی از فعالیت پیکور، انفجار در معدن رخ  

داده است.«
 نگاهی به برخی حوادث در معدن طزره 

دامغان
بر اثر تجمــع گاز در یکــی از تونل های معدن 
زغال سنگ شــرکت البرز شــرقی در عمق ۷۰۰ 
متری معدن در طزره دامغان، تونل ریزش کرد و ۶ 
نفر در معدن محبوس شدند و بر اثر استنشاق گاز 

جان باختند.
»فریال مستوفی«، رئیس کمیسیون بازار پول 
و سرمایه اتاق تهران، عضو هیات نمایندگان اتاق 
ایران، فعال اقتصادی حوزه معدن با اشاره به حادثه 
ناگوار معدن طزره دامغان، به سختی کار کارگران 
معدن زغال سنگ و نداشتن امکانات و نظارت برای 

رعایت ایمنی کارگران اشاره کرد.
مســتوفی گفت: قبــل از هر چیــزی بخاطر 
حادثه ای که برای کارگران معــدن طرزه دامغان 
رخ داده بسیار متأســفم و به خانواده این کارگران 
تســلیت می گوییم. جان کارگران از دست رفته و 
این به هیچ عنوان جبران پذیر نیســت.  امیدوارم 
مســئولین به فکر بیافتند. هم به خانــواده جان 
باختگان توجه داشــته باشــند و هم به راهکاری 
بیاندیشند تا دوباره این اتفاق ناگوار در کشور تکرار 

نشود.
او در ادامه گفت: شــغل معدن کاری اصولاً یک 
شغل پر مخاطره ای اســت و این شغل می تواند اثر 
سویی هم بر سلامت انسان و هم بر محیط زیست 
وارد کند. الزام دولت ها بر نظــارت و قانون گذاری 
نشان دهنده این است که سطح بالایی از آسیب ها بر 
سلامت کارگران در فعالیت های معدنی وجود دارد. 
اصولاً می بایســت کاربرد فناوری های نوین برای 

ارتقای ایمنی معادن مورد توجه قرار بگیرد.
او در ادامه افــزود: در قوانین بهره برداری معدن 
در همه جای دنیا بر رعایت ایمنی تأکید شــده و 
می شــود ولی رعایت این اســتاندارد ها منوط به 
شخص و یا شرکتی اســت که بهره بردار آن معدن 
اســت. مهم نوع نظارت بر فعالیت آن معدنکاران 
است که متأسفانه در کشــور ما با وجود اینکه در 

قانون هم به آن اشــاره شده اســت ولی مطابق با 
قانون نیست. صاحبان معدن برای شروع فعالیت 
مجوز می گیرند اما نکتــه ای که به آن توجه ندارند 
این است که افراد یا شرکتی که می خواهد معدنی را 

برعهده بگیرد، باید ایمنی لازم را داشته باشد.
مستوفی گفت: دلیل این که چرا حوادث معدن 
هر ساله تکرار می شــود، به صورت کلی این است 
که چون پروژه بهره برداری از معادن، متأســفانه 
طولانی است و به دلیل مشکلات عدیده ای که در 
کشور وجود دارد از جمله: عدم رعایت استاندارد ها، 
نداشــتن نظــارت کافــی، تحریم و نداشــتن 
فناوری های جدید، هر کدام از این موارد باعث بروز 

حادثه در معادن کشور شده است.
او ادامه داد: حادثه در معدن در همه جای دنیا رخ 
می دهد اما نه به تعداد حادثه در معدن های کشور ما 
و یک معدن خاص. متأسفانه در همین معدن طرزه 
دامغان چندین بار اتفاق ناگوار رخ داده و تعدادی از 

هموطنان جان خود را از دست داده اند.
از مسئولان باید پرسید بهتر نبود قبل از 

انفجار به معدن می رفتید؟
این فعال اقتصادی حوزه معدن گفت: براساس 
گزارش های منتشر شده بعد از انفجار معدن و جان 
باختن ۶ کارگر معدن، تعدادی از مسئولان کشوری 
به محل حادثه رفته اند. از این مسئولان باید پرسید 
بهتر نبود قبل از انفجار به آن جا می رفتند و نظارت 

بر رعایت مسائل ایمنی می کردند؟
مستوفی ادامه داد: این که بعد از اتفاق افتاده به 
محل حادثه برویم و آنجا سخنرانی کنیم اما عمل 
نکنیم؛ درست نیســت. این موضوع تازگی ندارد و 
در سال های گذشــته هم همین روال تکرار شده 
است. مسئولین وقتی از جو موضوع بیرون آمده اند، 
متأســفانه تا حادثــه بعدی موضــوع را فراموش 

کرده اند.
چندبار باید حادثه رخ دهد تا مسئولان 

درس عبرت بگیرند؟
رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران 
گفت: در همه جای دنیا کار در معدن ریسک بالای 
دارد ولی رعایت ایمنی، نظارت بر آن ها و داشــتن 
فناوری های نوین مسائلی است که باید به آن توجه 

شود. در کشور ما این موضوعات رعایت نمی شود. 
چند بار در یک معــدن بخصوص حادثه باید اتفاق 

بیافتد تا درس عبرت برای مسئولان کشور باشد؟
جان یک فرد نه، جان خانواده از دســت 

رفته است
او در ادامه افزود: مسأله فقط از دست رفتن جان 
یک فرد نیســت. جان یک خانواده از دست رفته 
است. تصور اینکه خانواده این افراد در چه شرایطی 

هستند بسیار ناراحت کننده است.
معدنکار به خاطر نیــاز این کار پر خطر را 

انتخاب می کند
او گفت: شغل معدنکاری ریســک بالای دارد. 
افرادی که به این شغل ســوق داده می شوند و در 
معدن، کارگری می کنند به دلیل نیاز اســت. اگر 

کسی نیازمند نباشد به دنبال کار پر خطر نمی رود.
حق و حقــوق کارگران معــدن رعایت 

نمی شود
او ادامه داد: خانــواده این افراد اغلــب از گروه 
کم بضاعت هســتند. بخاطر کار پر ریســک این 
کارگران، بایــد حداقل یک امنیــت مالی و جانی 
برای این کارگران وجود داشته باشد. شواهد نشان 
دهد با توجه به فشــارکاری زیــاد و پر خطر بودن 
شغل معدنکاری، حق و حقوق کارگران معدن در 
کشور ما به درستی رعایت نمی شود. در حالی که 
به علت سختی کار باید دستمزد های مناسب تری 
به این افراد داده می شد. بسیاری از معادن، معدن 
خصوصی هستند، اصولاً درآمد برداشت سرمایه 
معدن زمان بر است بنابراین سعی می کند به نوعی 

هزینه ها را کمتر کند و حق کارگر رعایت نمی شود.
امیدوارم سخنان سه وزیر در معدن طزره 

دامغان، صرفاً شعار نباشد!
او افزود: امروزه در دنیا از هوش مصنوعی استفاده 
می شود تا خطر جانی برای کارگران نداشته باشد 
اما ما با چند مشکل: وضعیت اقتصادی کشور، تورم 
بالا و تحریم هــا اثرگذار روبرو هســتیم. امیدوارم 
حداقل سه وزیری که رفته و سخنرانی کرده اند به 
گفته های خود جامع عمل بپوشانند و فقط صرفاً 

شعار نباشد.
او در ادامــه گفت: یکی از موارد بســیار مهم در 
این شــغل، مســأله آموزش، نظارت و استفاده از 
فناوری های جدید است بنابراین این موارد می تواند 

ریسک حادثه را پایین بیاورد.
رســانه ها و فعالان اقتصــادی صدای 

کارگران باشند
مســتوفی در پایان گفت: رســانه ها و فعالان 
اقتصادی باید صــدای بلند کارگران باشــند و از 
مســئولین بخواهند تا دیگر شــاهد چنین اتفاق 
تلخی نباشیم. گفته می شــود دلیل انفجار معدن 
طرزه دامغان تجمع گاز بوده است و من واقعاً برای 
افرادی که جان خود را از دست داده اند متأسفم و به 

خانواده هایشان تسلیت می گوییم.

»پول و ارز « بررسی می کند؛ 

رسانه ها صدای کارگران معدن باشند

تصاحب نیمی از سهام شرکت   ها به اسم تضمین:

بدعت های عجیب برای پرداخت تسهیلات
رشد اقتصادی، مهار تورم، رونق اقتصادی، ایجاد اشتغال و 
رفع بیکاری... این واژه ها تنها عبارات تخصصی علم اقتصاد 
نبوده و در واقع چکیده آرزوی جمعی مــردم ایران در طی 
سالیان گذشته در این واژه ها خلاصه می شود. آنقدر که حتی 
یک کاندیدای ریاست جمهوری یا مجلس شورای اسلامی را 
نمی توان یافت که این واژه ها را در راس شعار های انتخاباتی 

خود قرار نداده باشد.
الحق هم باید گفت قطعا هر کسی که سکان قوه مجریه را در دست 
می گیرد آرزو دارد بتواند همه این آمال را تحقق بخشــد و نام نیکی از 
خود برای همیشه بر جای گذارد. اما سوال اساسی اینجاست که با وجود 
مطالبه عمومی و همگانی و اراده روئسای قوا چرا این امور محقق نشده 
و یا بسیار به کندی پیش می رود؟ پاسخ ســوال طرح شده در ابتدای 
این گزارش را بیشتر باید در نهادها و سازمانهای پایین دست جستجو 
کرد. جایی که در مجلس شورای اسلامی نمایندگان مردم طرحی را 
تصویب کرده و به تایید شورای نگهبان می رسانند یا دولت یک لایحه 
را مصوب و ابلاغ می کند اما طرح و لایحه مذکــور در هزارتوی راهرو 
های نهاد ها و ســازمان های زیر دست گم شــده و از آنها تنها امیدی 
آنی در دل شــهروندان با دیدن خبر تصویب و ابلاغ و در نهایت یاس و 
ســرخوردگی در راهروی ادارات و ســازمانها باقی می ماند. به همین 
منظور در این گزارش به سراغ تنها یک نهاد خورد که با تصمیم دولت 
قرار بود وضعیت تولید را در ایران تسهیل کند رفته ایم و در همین یک 
نقطه اثر فرایند مطرح شــده در ابتدای گزارش را بررســی می کنیم.  
)صندوق صنعت ماشین ســازی ( مرتبط با معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان نهاد ریاست جمهوری است. این صندوق در واقع 
شکل گرفته است تا با حمایت از شرکت های کوچک و استارت آپ ها 

به آنها در خرید اقساطی ماشــین آلات صنعتی ساخت داخل کمک 
کرده و به این منظور به شرکت ها تسهیلات ارائه کند. اقدامی که اگر 
به درستی صورت پذیرد می تواند در جای خود به زدودن موانع تولید 
و رشــد و رونق اقتصادی با راه افتادن خط هــای تولیدی که نیازمند 

ماشین آلات هستند کمک کند.
اما پیگیری ها نشان می دهد که این تنها ظاهر امر بوده و در واقع در 
اجرا به حدی در مسیر شرکت هایی که به دنبال رفع موانع تولید خود 
هستند مانع گذاری می کند که تنها حجمی از یاس و موانع افزوده شده 
برای آنها باقی می ماند. تنها با تحقیق میدانی مختصری با کوهی از دردو 
دل ها از سوی مدیران شرکت های کوچک واقع در یکی از شهرک های 
صنعتی اطراف مواجه می شــوید که ســوالات زیادی را در خصوص 
چرایی مانع تراشی های عجیب این صندوق در راه تسهیل امور تولید 

کنندگان ایجاد می کند. 
مدیر یکی از شــرکت های صنعتی کوچک واقع در این شــهرک 
صنعتی به ما در همین خصوص می گوید: در ابتدا تصوری داشــتیم 
مبنی بر اینکه عزمی شکل گرفته تا با رفع برخی از موانع حساس مانند 
تامین ماشین آلات صنعتی با تسهیلات و حمایت های اعطایی، قرار 
است به رشــد تولید و کمک به تولید کنندگان بپردازند اما در نهایت 
متوجه شدم که قرار نیست این امر لااقل برای ما که تنها به اتکای سال 
ها حضور در صنعت، دریافت معتبر ترین گواهی نامه های استاندارد 
و تولیداتی که برای اولین بار در ایران داشــته ایم اقــدام کردیم برای 
گرفتن تسهیلات محقق شود و احتمالا باید پیشتوانه ای بیش از این 

می داشتیم تا حائز حمایت آنان واقع شویم.
تولید کننده دیگری شــرایط اولیه دریافت تسهلات برای خرید 
ماشین آلات مورد نیاز برای خط تولید توسط صندوق صنعت ماشین 

سازی را اینگونه بیان می کند که:  این صندوق برای پرداخت تسهیلات 
خرید ماشین آلات صنعتی در وهله اول مدارک کامل شرکت یا شخص 
حقیقی را دریافت کرده، اعتبار سنجی دقیق انجام می دهد و همچنین 
از ســایت نیز بازدید به عمل می آورد و سپس تا ۶۵ درصد رقم فاکتور 
فروشنده را وام می دهد اما نکته اینجاست که علاوه بر سود بالایی که 
جهت پرداخت تســهیلات دریافت میکند ۶ درصد سود اضافه نیز به 
صورت مشترک از فروشنده و خریدار دریافت می کند. اما با وجود همه 
این فرایند آنها تعداد بالایی ضامن طلب می کنند و شــرط عجیبی را 
مطرح می کنند مبنی بر اینکه ضامن ها نباید به هیچ عنوان وام گرفته 
باشند و یا جای دیگری ضامن بوده باشند. این در صورتی است که یک 
نفر از سهامداران نیز باید پشت چک همه ضامن ها را امضا کند. یعنی در 
واقع شرایطی تعیین کرده اند که عملا به صورت عادی هیچ کس نمی 

تواند با این شرایط از تسهیلات استفاده کند.
در ادامه و در صحبت با تولید کننده دیگری با مورد بسیار عجیبی 
مواجه شدیم که در صورت تبدیل شدن به بدعتی تازه می تواند آینده 

کسب و کارهای کوچک را با خطری بسیار جدی رو برو کند.
مدیر یکی از کارخانه های با سابقه حاضر در شهرک با بیان یک نکته 
بسیار قابل تامل تصریح می کند: مدیران صندوق صنعت ماشین سازی 
پس از اینکه با دیدن شرایط سختی که برای گرفتن تسهیلات گذاشته 
اند مایوس شده ایم پیشــنهاد دومی به ما ارائه داده اند برای دریافت 
تســهیلات. آنها به ما گفته اند اگر می خواهید راحت تر تسهیلات را 
دریافت کنید می تواند ۵۰ در صد از سهام شرکت را به ما وکالت دهید 
برای تضمین. امری که به نظر نمی رســد چندان نیز قانونی باشد و از 
سویی نیز می تواند مشــکلات عدیده ای را برای واحد های تولیدی 

کوچک ایجاد نماید.

با افزایش انصرافی ها
سامانه فروش یکپارچه 

خودروها برای تغییر خودروی 
انتخابی باز شد

ســامانه یکپارچــه خــودرو در اطلاعیه ای 
اعلام کــرد: امکان ویرایــش اولویت بندی برای 
متقاضیان خودرو در اولین و دومین دوره سامانه 
یکپارچه که موعد تحویل ۱۴۰۳ بود، فراهم شد. 
به گزارش ایرنا، به دنبــال افزایش انصرافی ها در 
سامانه یکپارچه خودرو، این سامانه در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: ثبت نام ظرفیت هــای خالی موجود 
خودروسازان، مجددا با شرایط جدید و از طریق 
این سامانه از امروز )دوشنبه ٢۰ شهریور ماه( تا 
روز پنجشنبه ٢۳ شهریور ماه انجام خواهد شد. در 
متن کامل اطلاعیه شماره پنج این سامانه آمده 
اســت: با توجه به اجرای مرحلــه اول تخصیص 
خودرو از محل ظرفیت های خالی موجود برخی 
شرکت های خودروساز و نظر به عدم استقبال و 
تکمیل نشدن ظرفیت های موجود،در راستای 
اجرای تصمیمات کارگروه خودروی شــورای 
رقابت و با هدف تسهیل شرایط برای متقاضیانی 
که در ســامانه ثبت نام نمــوده و دارای پروفایل 
کاربری می باشــند، ظرفیتهــای خالی موجود 
خودروســازان مجددا با شرایط جدید و از طریق 
ســامانه یکپارچه عرضه خواهد شــد که دراین 
مرحله، با توجه به اعلام شرکتهای کرمان موتور 
و مدیران خودرو مبنی بــر امکان تحویل خودرو 
در سال ۱۴۰٢ ازمحل این ظرفیت ها، متقاضیان 
دارای شرایط به شــرح ذیل می توانند نسبت به 
ثبت نام درســامانه اقدام نمایند: ۱ - متقاضیان 
محصولات تمامی شــرکتهای حاضر در طرح) 
اول و دوم ( که موعد زمانی تحویل آنها در ســال 
۱۴۰۳ تعیین شده اســت می توانند نسبت به 
تغییر خودروی اعلام شــده قبلی به محصولات 
عرضه شده توسط شــرکت های کرمان موتور و 
مدیران خودرو و تکمیل وجه آن طی فرایند ذیل 
اقدام کنند: * در ابتدا متقاضی با ورود به پروفایل 
کاربری خود باید گزینه لغو ســفارش خود را از 
قسمت جزییات سفارش انتخاب نماید تا خودرو 
قبلی حذف شود . * پس از لغو سفارش برای هر 
متقاضی از ســبد محصولات اعلامی در سایت، 
امکان انتخاب محصول مهیا شــده و میبایست 
خودروی جدید خود را انتخــاب کنند. تبصره 
۱: در صــورت انتخاب خودرو بیــش از ظرفیت 
موجود در فصول اعلام شده ،تخصیص به ترتیب 
اولویتهای تعیین شده قبل صورت خواهد گرفت. 
تبصره٢: درصورتی که متقاضی سفارش قبلی 
را لغو و امکان انتخاب خودروی جایگزین فراهم 
نگردد کمــاکان اولویت قبلی ایشــان محفوظ 
خواهد ماند. تبصــره ۳: در صورتی که متقاضی 
، خودروی جدید را انتخــاب نماید ولی در زمان 
مشخص شده توسط خودروســاز مبالغ تعیین 
شده را به حساب خودروساز واریز وجه ننماید از 
اولویت بندی حذف می شود. ٢ - متقاضیانی که 
در دور دوم سامانه نوبت دهی هیچ خودرویی به 
آنها تخصیص داده نشده است نیز امکان انتخاب 
تمامی محصولات عرضه شده دو شرکت مذکور 
برای ایشان فراهم می باشد. بدیهی است ظرفیت 
قابل عرضه به ایشان از محل عدم تکمیل ظرفیت 
پس از تخصیص به متقاضیان بند ۱ خواهد بود. 
* پس از ارســال فهرســت اولویت بندی شده 
به شــرکت های خودروســاز و اطلاع رسانی به 
متقاضیان امــکان تکمیل وجه به مــدت ۵ روز 
فراهم می شود. به جهت تسهیل در فرایند انجام 
کار پیشنهاد می شود متقاضیان جهت مشاهده 
محصولات و اطــلاع از جزئیــات برنامه فروش 
خودروســازان به سایت شــرکت های مذکور 

مراجعه کنند.

استاد دانشگاه با اشاره تولید 
خودروی جدید در کشور مطرح کرد؛

 تولید خودروهای قدیمی 
با اسم جدید در کشور

عضو هیات علمی دانشــگاه علــم و صنعت 
گفت: باید طراحی و تولید خودرو جدید داشــته 
باشیم نه اینکه فقط اســم خودرو را عوض کنیم.  
به گزارش ایرنا، »محمدحســن شجاعی فرد« در 
یک گفت وگــوی تلویزیونی در خصوص کیفیت 
خودروهای تولید داخل، اظهار داشت: استاندارد 
در دنیــا مطابق نیــاز جامعه و منطقــه طراحی 
می شود، مثلا اگر کشــوری نور کمی دارد، روشن 
بودن چراغ را استاندارد تعیین کرده اند. وی افزود: 
۸۰ میلیون خودرو در سال ٢۰٢٢ تولید شده که 
بالای ۶۰ درصد آنها ۸۵ درصد اســتاندارد اروپا را 
نداشته اند، ولی ما استانداردهای غیرضروری مثل 
نمایش فشار باد لاســتیک را ضروری می کنیم، 
در صورتی کــه باید به اســتاندارهای ضروری تر 
متناسب با شــرایط کشــور را اعمال کند. عضو 
هیات علمی دانشگاه توضیح داد: روسیه با اعمال 
تحریم های اروپا ۴۵ اســتاندارد از استانداردهای 
۸۵ گانه را حذف کرد. در دنیا خودروی اقتصادی 
بیشترین مشتری را دارد. ۸۰ درصد خودرهای ما 
زیر ۶ هزار دلار هستند و بالای آن مشتری ندارد. 
وقتی این استانداردهای ۸۵ گانه را کامل رعایت 
کنیم یک و نیم میلیارد به قیمــت خودرو افزوده 

می شود.

سه انتصاب جدید در سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های 

صنعتی ایران
در دهمین نشست شورای معاونان سازمان 
صنایع کوچــک و شــهرک های صنعتی ایران 
در سال ۱۴۰٢، ســه تودیع و معارفه و انتصاب 
جدید انجام شد. به گزارش ایرنا از سازمان صنایع 
کوچک و شــهرک های صنعتی ایران، »فرشاد 
مقیمی« سرپرست ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران در حکمی »سید 
حسن غضنفری« را به عنوان معاون برنامه ریزی 
این سازمان منصوب کرد. غضنفری پیشتر طی 
حکمی توسط »عباس علی آبادی« وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت به عنوان عضــو موظف هیأت 
مدیره ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایــران معرفــی و منصوب شــده بود. 
همچنین بنا به پیشنهاد معاون صنایع کوچک 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران، »احمد جوانمردی« به عنوان مدیر توسعه 
بازار و امور بین الملل این ســازمان منصوب و از 
زحمات »عبداله ناظر فصیحی« در دوران تصدی 
این مسوولیت تقدیر و تشکر شد. در این جلسه، 
»محمد گلستانی« که به پیشنهاد معاون صنایع 
کوچک سازمان به سمت مدیر توسعه صنعتی 

و فناوری سازمان منصوب شده بود، معارفه شد.

عملیات اکتشافی گوهرسنگ 
در ۱۱ استان

مجری طرح توســعه صنعت گوهرســنگ 
کشــور گفت: عملیات اکتشافی گوهرسنگ در 
۱۱ استان کشــور به منظور توسعه این صنعت 
در حال اجراســت. »ابومحمد هاشــمی« روز 
دوشــنبه در گفت و گوی اختصاصی با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا اظهار داشــت: طرح ملی توسعه 
سنگ گوهرســنگ از ٢ ســال پیش ابلاغ شده 
است. در همین راستا مباحث مربوط به اکتشاف 
گوهرسنگ ها و آموزش تراش بازار محور، حضور 
در نمایشگاه های داخلی و فعالیت های پژوهشی 
و دانشــی پیگیری می شــود. وی افزود: یکی از 
دســتاوردهای این طرح، عملیات اکتشــافی و 
طرح های پژوهشی است و اکنون در حال طرح 
های مطالعاتی برای به ســازی فیروزه های ایران 
هســتیم. هاشــمی ادامه داد: در جنوب استان 
کرمان موضوع مطالعاتی گارنت دمانتویید )یکی 
از گونه های کمیاب سنگ( اســت که باید از این 
ظرفیت بهره برد. مجری طرح توســعه صنعت 
گوهرسنگ کشــور با بیان اینکه آموزش های 
گوهرتراشــی به متقاضیان ارائه می شود، گفت: 
٢ هزار نفر آموزش های مهارتی گوهرتراشــی را 
ســپری کرده اند که ۵۰ درصد آموزش دیدگان 
جــذب بــازار کار می شــوند. وی عنوان کرد: 
کارآمــوزان اکنــون در کارگاه هــای خانگی یا 
گروهی فعال هستند که این افراد برای سرمایه در 
گردش، تجهیز کارگاه ها و تهیه مواد لازم از طریق 
صندوق بیمه سرمایه گذاری معادن تسهیلات 
دریافت کرده اند. هاشمی از برگزاری نخستین 
دوره مسابقات ملی آزاد مهارت گوهرتراشی خبر 
داد و گفت: با همکاری ســازمان فنی و حرفه ای 
این دوره از مســابقات از ۹ تا ۱۱ آبان ماه امسال 
در شهرستان فردوس اســتان خراسان جنوبی 
برگزار می شود. وی بیان داشت: زمان ارسال آثار 
در رشته های فست با دستگاه فست، رشته دامله 
و رشته کاروینگ تا پایان شهریورماه امسال است. 
همچنین داوری آثار و اعــلام برندگان انتخابی 
مرحله مقدماتــی آخر مهرمــاه ۱۴۰٢ خواهد 
بود. مجری طرح توســعه صنعت گوهرســنگ 
کشور خاطرنشان کرد: علاقه مندان برای کسب 
اطلاعات بیشــتر به سازمان توســعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( مراجعه 

کنند.

نماینده مجلس عنوان کرد:
عقب ماندگی کیفیت تولید 

 خودروهای داخلی در قیاس 
با محصولات جهانی

عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
شورای اســلامی گفت: هرچند به استانداردهای 
۸۵ گانــه در خودروهای تولید داخل رســیده و 
نمودار رو به رشدی داشته ایم، اما در قیاس با رشد 
جهانی کیفیت خودرو بــا عقب ماندگی روبه رو 
هستیم. به گزارش ایرنا، »مصطفی طاهری« در 
گفت وگویی درباره ایــرادات خودروهای داخلی 
افزود: وقتی خودروی مــا در رقابت با خودروهای 
خارجی باشــد و بتوانیم خــودروی تولید داخل 
را به خارجی ها بفروشــیم، موفق هســتیم. وی 
ادامه داد: در زمینه کیفیت تولید خودرو، هرچند 
به اســتانداردهای ۸۵ گانه رسیده ایم، اما فقط به 
نسبت خودمان رشــد کرده ایم و به نسبت رشد 
جهانی کیفیت خــودرو عقب ماندگــی داریم. 
طاهری تصریح کرد: تاکید بر رعایت استاندارهای 
۸۵ گانه به حدی از سوی ســازمان استاندارد بالا 
رفته که اگــر بخواهیم همه این اســتانداردها را 
رعایت کنیم قیمت تمام شده تولیدات بسیار بالا 

می رود.

خبرخبر
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عضو کمیته علمی کشــوری مقابله با کرونا با هشدار در 
مورد افزایش موارد بستری ناشی از کرونا در مراکز درمانی، 
گفت: افرادی که از مراســم پیاده روی اربعین حسینی به 
کشــور بازگشــتند باید در دید و بازدیدهای خود اصول 
بهداشتی را رعایت کرده و در صورت داشتن علایمی مانند 

سرفه، تب و آبریزش بینی سه تا پنج روز در قرنطینه بمانند.
مینو محرز روز دوشنبه درگفت وگو با خبرنگار حوزه سلامت ایرنا 

افزود: کرونا در همه جای دنیا وجود دارد و با توجه به اینکه شــدت 
همه گیری این بیماری کمتر شده ولی هنوز بیماران مراجعه کننده 
و بستری به مراکز درمانی وجود دارد و باید همچنان اصول بهداشتی 
به خصوص استفاده از ماسک در فضاهای بســته رعایت شود. وی 
اظهارداشــت: از نظر وزارت بهداشت کشــور ما دوران همه گیری 
کووید - ۱۹ پشت سر گذاشته شده اســت، اما با توجه به آغاز فصل 
پاییز و شیوع عفونت های ویروسی مانند آنفلوآنزا و کرونا که تقریبا 

علایم ابتلا به آنها شبیه هم هست، تجربه ثابت کرده خطر شدت ابتلا 
به این بیماریها زیاد بوده اســت. محرز تاکید کرد: در حال حاضر در 
مراسم پیاده روی اربعین حســینی افراد زیادی از جاهای مختلف 
کنار هم جمع شــده بودند و احتمال ابتلای آنها به کرونا بسیار زیاد 
بوده به همین خاطر توصیه می شود زائران اصول بهداشتی در دید 
و بازدیدها خود را رعایت کرده و در صورت داشــتن علایم بیماری با 

حفظ فاصله اجتماعی از انتقال ویروس به سایر افراد خودداری کنند.

عضو کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا: افزایش موارد بستری ناشی از کرونا در مراکز درمانی
 نگاهی به عملکرد فراجا 

در آیین اربعین ۱۴۰۲
ســخنگوی فرماندهی انتظامی جمهوری 
اســلامی اقدامات بدیع و تســهیل گر فراجا در 
اربعین ۱۴۰٢ را تشــریح کرد و افــزود: اعطای 
گذرنامه زیارتــی با کمترین هزینــه و کاهش 
تصادفات جاده ای از را مهمترین دستاوردهای 
فراجا در این مناسبت آیینی برشمرد. به گزارش 
ایرنا، سردار سعید منتظرالمهدی روز دوشنبه با 
اشاره به افزایش حدود ٢۰ درصدی جمعیت در 
مراسم پر شور و شعور راهپیمایی اربعین، باوجود 
تهدیدات گسترده دشــمن، گفت: وقتی رهبر 
معظم انقلاب، زیارت اربعین را »شــروع جاذبه  
مغناطیس حسینی« معرفی کردند و از مسئولان 
می خواهند که تسهیلات لازم برای زائران اربعین 
را فراهم کنند، به این معناست که ایشان از تاثیر 
دشمن شکن این راهپیمایی عظیم آگاه هستند. 
وی به اجرای چهار طرح عمده امنیتی انتظامی، 
اطلاعاتی، فرهنگی و اطلاع رســانی و نیز روان 
سازی خدمات پلیســی در این ایام اشاره کرد و 
افزود: فراجا، به عنوان یکی از مهم ترین دستگاه 
های متولی در برپایی هرچه بهتر مراسم اربعین 
حسینی، با تجمیع همه امکانات خود از تسهیل 
در درخواست و دریافت گذرنامه، ارتقای امنیت 
جاده ای گرفته تا حضور در مرزها، تردد آســان و 
کاهش ایستایی زائران تا چهار ثانیه، ارتباط خط 
امن و ایجاد زیرســاخت های لازم برای ارســال 
اطلاعات زوار به طرف عراقی برای عدم معطلی 
در آن ســوی مرز، تلاش کرد تا عــلاوه بر تحقق 
منویات فرمانده معظم کل قوا مبنی بر آســان، 
ارزان و ایمن کردن راهپیمایی اربعین برای مردم، 
خود نیز از این فیض عظیم جا نماند. سخنگوی 
پلیس یکی از بدیع ترین خدمات فراجا در حوزه 
اعطای گذرنامه بــه زائران اربعین حســینی را 
چاپ گذرنامه های زیارتی بــا کمترین هزینه، 
حدود یک هشتم ســال های گذشــته و صرفا 
پرداخت ۵۰ هزار تومان دانســت و گفت: ۹۱۰ 
هزار درخواســت برای گذرنامه اربعین ثبت شد 
که از این تعداد حدود ۶۸ درصد درخواســت ها 
از طریق اپلیکیشن »پلیس من« و غیرحضوری 
بوده است. به گفته سردار منتظرالمهدی، صدور 
بیش از یک میلیون و ٢۳۶ هــزار جلد گذرنامه 
عادی و ۹۰۰ هزار جلد گذر ویژه زیارتی از ابتدای 
محرم تا روز اربعین، یکی دیگر از آمار شگفت انگیز 
پلیس در حوزه صدور گذرنامه به حساب می آید. 
وی با اشــاره به امکان اســتفاده از گذرنامه های 
زیارتی برای زائران تا پایان مــاه صفر و دارا بودن 
پنج سال اعتبار، گفت: تمهید دیگری که سهولت 
زیارت اربعین را به همراه داشت، تمدید رایگان 
گذرنامه هایی با گذشت ٢ سال از اعتبار آنها، بود 
که در این ایام ۷۰۰ هزار جلد گذرنامه، تمدید و 
قابل استفاده شــد. معاون فرهنگی و اجتماعی 
پلیس همچنین از صدور ۱۱۵هــزار برگ گذر 
موقت برای شرکت شــهروندان سایر کشورها 
در اربعیــن ۱۴۰٢ نیز خبر داد. این مقام ارشــد 
انتظامی، با اشاره به همّ جمعی معاونت فرهنگی 
و اجتماعی فراجا در راستای اطلاع رسانی لحظه 
ای و بهره گیــری از ظرفیت رســانه های ملی، 
محلی و مجــازی، گفت: در ایــام اربعین حدود 
پنج هزار دقیقه مستندســازی و تصویربرداری 
از خدمات دهی پلیس بــه زائران صورت گرفته 
است؛ در راستای آگاه سازی و راهنمایی زوار نیز 
۷۸۶ دقیقه کلیپ آموزشی، هشداری و خدمات 
رسانی از طریق رســانه ملی پخش شده است. 
ســخنگوی پلیس ادامه داد: برپایی استودیوی 
پلیس در صفر مرزی در مهران و شلمچه و ارتباط 
مستقیم با مسئولان کشــوری لشکری، پخش 
۱۱ برنامــه رادیویی با عنوان »مرز عاشــقی« و 
٢٢برنامه آموزشــی در رادیــو اربعین با ۱۰۱۴ 
دقیقه برنامه زنده، ۱٢۰دقیقه پادکســت ۴٢ 
قســمتی، حضور در ۴٢ برنامه زنده و ۴۸ برنامه 
پخش شــده از ســیمای ملی و تولید و انتشار 
حدود ۹ هزار موشن، کلیپ، آرم استیشن، تیزر 
و آیتم کوتاه با موضوعات اربعین و پخش آن در 
فضای مجازی از دیگر اقدامات فرهنگی پلیس 
در این ایام بوده اســت. ســردار منتظرالمهدی 
ضمن اشــاره به نظرســنجی میدانی از زائران 
در موج بازگشــت در تمامی مرزهای ۶گانه، به 
عنوان یکــی از اقدامات علمی معاونت فرهنگی 
و اجتماعــی پلیس گفت: خوشــبختانه طبق 
برآورد حاصل از نظرســنجی، میــزان رضایت 
از خدمات ارائه شــده به زائران نســبت به سال 
گذشــته ۶۹ درصد افزایش و رضایت از عملکرد 
پلیس نیز بســیار چشمگیر بوده اســت. وی با 
اشاره به بکارگیری حدد ٢۵ هزار نفر از کارکنان 
انتظامی برای خدمت رســانی به زائران اربعین 
حسینی، گفت: فعالیت ســه هزار واحد گشتی 
موتوری، خودرویــی و پیاده، حضــور بیش از 
۶۰ تیم بازرســی و نظارت میدانی، فعال کردن 
۱۸ کمیته تخصصی و هشت قرارگاه فرعی که 
علاوه بر پوشش مرزهای ۶گانه مهران، خسروی، 
شــلمچه، چذابه، تمرچین و باشماق، مرزهای 
میرجاوه و ریمدان را نیز، تحت نظارت و کنترل 
داشــت، موجب شــد تا از ابتدای ماه صفر، آمار 
خروج زائران از کشور به بیش از چهار میلیون و 
۵۰ هزار نفر )۳ میلیون و ۵۱۰ هزار ایرانی و ۵۴۰ 

هزار شهروندان دیگر کشورها( برسد.

رئیس کل دادگستری استان تهران:
زمینه آزادی موقت زندانیان 

معسر فراهم شود
 رئیس کل دادگستری استان تهران درباره 
زندانیانی کــه امکان کمک هــای مالی وجود 
ندارد دســتور داد تا درخواست های اعسار این 
افراد دریافت و به صورت ویژه و خارج از نوبت در 
دادگاه ها مورد رسیدگی قرار گیرد و در صورت 
احراز معســر بودن با توجه به اینکــه این افراد 
امکان پرداخت حق و حقوق ذینفعان را ندارند، 
حداقل زمینه آزادی آنها به صورت موقت ایجاد 

شود.
به گزارش ایرنا از دادگستری استان تهران، 
علی القاصی مهر در ادامــه بازدیدهای میدانی 
و برگزاری جلســات شورای ســاماندهی امور 
زندانیان اســتان تهــران به همــراه مدیرکل 
زندان های اســتان تهران و هیئــت قضایی به 
صورت چهره به چهره بــا مددجویان حاضر در 
ندامتگاه تهران بزرگ ملاقات کــرد و افزود و از 
مســئولان قضایی و قضات ناظر زندان که در 
این بازدید همزمان در زندان های سطح استان 
تهران حضور داشــتند خواســت تا با شنیدن 
مسائل و مشکلات زندانیان، راهکارهای قانونی 
موثری را برای رفع مشــکلات این افــراد ارائه 

دهند.
القاصی مهر، اطلاع یابی و مشاهده حضوری 
وضعیت زندانیان و نحوه نگهداری آنها را از جمله 
اهداف بازدیدها و بازرسی های جمعی و میدانی 
عنوان کرد و افزود: در این بازدیــد ٢۸۵ نفر از 
مدیران قضایی، دادســتان ها و قضات استان 

تهران حضور دارند.
وی اضافه کرد: قضــات حاضر در این بازدید 
نیز بــه صورت برنامــه ریزی شــده و در قالب 
گروه های کوچکتر، بخش های مختلف زندان 
را مورد بازدید قرار داده و بر اساس کاربرگ های 
تدوین شده با زندانیان هر بخش از نزدیک و به 
صورت چهره به چهره ملاقات می کنند و آخرین 
وضعیت زندانــی را از حیث علــت و چگونگی 
بازداشت و نحوه نگهداری مورد بررسی و رصد 

قرار می دهند.
القاصی مهر با اشاره به آمار ارئه شده توسط 
حشمت الله حیات الغیب مدیرکل زندان های 
اســتان تهران در مــورد بالا بــودن میانگین 
بازداشــتی های اســتان، به قضات و مدیران 
واحدهای قضایی دستور داد تا با بررسی دقیق 
پرونده های متهمان بازداشتی وضعیت هر یک 
از زندانیان به صــورت یک به یک مورد بازبینی 

قرارگیرد.
وی از هیئــت قضایــی بازدیدکننــده از 
زندان های اســتان تهران خواست تا وضعیت 
همه متهمان تحت قــرار را از حیث نوع تامین، 
مدت تحت نظر و بازداشــت بودن، تناســب 
تامین با اتهامات فرد، مورد بازنگری قرار داده و 
دستورهای قضایی لازم را در مورد آزادی افرادی 
که از لحاظ قانونی امکان آزادی آنها وجود دارد، 

صادر کنند.
رئیس کل دادگستری استان تهران با اشاره 
به بازدید صورت گرفته و شــنیدن مشکلات 
زندانیان گفت: برخی افراد زندانی به دلیل عجز 
از سپردن تامین در بازداشت به سر می برند که 
لازم است وضعیت این افراد مورد بررسی مجدد 
قرار گرفته و ضمن کارشناسی دقیق، چنانچه 
شــرایط و موجبات آزادی افراد فراهم اســت، 
تصمیم قضایی مناســب بــرای فراهم کردن 
امکان سپردن تامین و آزادی فرد زندانی اتخاذ 
شود. القاصی مهر با بیان این گزاره که قانونگذار 
برای فرد زندانــی، حقوقــی را در نظر گرفته 
است، گفت: حقوق فرد زندانی عمدتا در امکان 
بهره مندی وی از تاسیســات نهادهای ارفاقی 
تجلی و ظهور یافته و ضروری است تا در مسیر 
رسیدگی به پرونده ها و در روند اجرای حکم این 
مهم رعایت شود. وی گفت: اعمال فرآیند اجرای 
مجازات و نظارت بر آن باید به گونه ای باشد که 
روند اصلاحی و اثــر بازدارندگی را در فردی که 
برای تحمــل کیفر به زندان معرفی می شــود 
شاهد باشیم بطوری که اگر چنانچه فرد بعد از 
تحمل مدتی از کیفــر و مجازات حبس اصلاح 
شد و زمینه بازگشت وی به جامعه فراهم است، 
با استفاده از این تاسیســات و نهادهای ارفاقی 
بتوانیم فرد را به جامعه برگردانیم و مشکلات فرد 
و خانواده وی را به حداقل برسانیم. القاصی مهر 
افزود: نهادهــای ارفاقی در قالــب مرخصی، 
اعطای آزادی مشروط، بررسی درخواست های 
عفو و تخفیف مجازات، تعلیق مجازات و تحت 
نظارت های الکترونیکی - پابنــد- قرار دادن 
زندانی، از جمله مواردی اســت کــه می تواند 
توسط عدلیه برای فرد زندانی در فرآیند اجرای 
حکم اعمال شود. رئیس کل دادگستری استان 
تهران در این بازدید با حضور در بندهای محل 
نگهداری محکومان مالی بــه صورت چهره به 
چهره با بســیاری از این افراد ملاقات و ضمن 
شنیدن مسائل و مشکلات آن ها دستورات لازم 
را صادر کرد. وی در حاشیه بازدید از این بخش 
گفت: در بند محکومان مالــی، افرادی حضور 
دارند که صرفا به دلیل مسائل مالی و عدم توان 
رد مال در زندان به ســر می برند که تعداد قابل 

توجهی از زندانیان را شامل می شود.

در میان افغانستانی ها معروف است که 
اگر غیرقانونی و یا کوتــاه مدت در ایران 
هســتند، فقط کافی است حداقل یکی از 
فرزندان خود را در مدارس دولتی ثبت نام 
کنند تا از رد مرز و اخراج در امان بمانند. 
این یعنی برگه هــای حمایت تحصیلی 
راهی برای سوءاستفاده اتباع غیرمجاز یا 
اتباع با اقامت های کوتاه  مدت گردشگری 
شده تا در ایران ماندگار شوند. اعتبار این 
برگه ها هم برای اقامت و تثبیت اتباع در 
ایران بالاتر از مدارک دیگر است و جلوی 
رد مرز کل خانواده دانــش آموز افغان را 

می گیرد.
ایــن در حالــی اســت کــه بــا توجــه به 
اظهارنظرهای متعدد مســئولان در سال های 
اخیر آموزش و پرورش با کسری بودجه رو به رو 
بوده است. در همین شــرایط اما با صرف هزینه 
بسیار زیاد، توجه بســیار زیادی به موضوع ثبت 
نام دانش آموزان افغان در مدارس دولتی شــده 
است. مهدی فیاضی رئیس مرکز امور بین الملل 
و مدارس خارج از کشور آموزش و پرورش گفته 
که پنج درصد از آموزش و پرورش کشــور و ٢٢ 
هــزار کلاس درس در خدمت اتباع اســت و در 
سال ۳۳۵ میلیون دلار معادل ۱۰ هزار میلیارد 
تومان بــرای دانش آموزان اتبــاع و ۵٢۷ دلار 
معادل ۱۵ میلیون تومان بــرای هر دانش آموز 

اتباع هزینه می شود.
به این ترتیب بر اساس آمار ۶۷۰ هزار دانش 
آموز افغانی در ســال تحصیلی ۱۴۰٢_۱۴۰۱ 
در مدارس دولتی ایران تحصیــل کرده اند که 
بیش از ۹۰ درصد این هزینه هنگفت از ســوی 
دولت ایران پرداخته شده اســت و کمتر از ۹/۳ 

درصد کمک های بین المللی بوده است.
کسری بودجه آموزش و پرورش و رشد 

دانش آموزان اتباع
طبق آمارها اصغر باقر زاده معاون پرورشــی 
و فرهنگی وزارت آمــوزش و پرورش کل بودجه 
پرورشــی بــرای ۱۶ میلیون دانش آمــوز زیر 
۹۰۰ میلیارد تومان اســت. یعنی تقریبا بودجه 
آموزش و پرورش روزی ۱۶۵ هــزار تومان می 
شود و نشــان می دهد که هر ســال آموزش و 
پرورش بین ٢۷ الی ۳۰ درصد کســری بودجه 

دارد.
در چنین شــرایطی آنچه موجــب نگرانی 
بیشــتر اســت رشــد بالای جمعیــت دانش 
آموزان اتباع اســت. جمعیت ۳٢۹ هزار نفری 

دانش آموزان اتباع در ســال ۱۳۹۳_۱۳۹٢ به 
جمعیت ۶۷۰ هزار نفری سال ۱۴۰٢_۱۴۰۱ 
رسیده اســت که رشــد بیش از ۱۰۰ درصدی 
را نشــان می دهد. این رشــد بیانگــر افزایش 
جمعیت اتباع و از سوی دیگر افزایش مهاجرت 
از افغانســتان به ایران اســت آثــار اقتصادی و 

اجتماعی دارد و خواهد داشت.
بنابرایــن ســالانه جمعیتی قابــل توجه از 
دانش آموزان اتباع غیرمجــاز در مدارس ثبت 
نام شــده اند و این موضوع هر سال افزایش پیدا 
می کند. در واقع در چند ســال اخیر نیز شاهد 
بوده ایم که تابســتان هر ســال بــا ایجاد یک 
موج رســانه ای گسترده از ســوی چند انجمن 
حامی مهاجــران و چند فعــال فرهنگی ایرانی 
و افغانســتانی به وزارت کشــور فشــار زیادی 
وارد می شــود تا فرزندان اتباع غیرمجاز و اتباع 
دارای اقامت های کوتاه مدت گردشــگری نیز 
در مدارس دولتی ثبت نام شــوند. آمارها نشان 
می دهد که این هجمه هر سال نیز موفق بوده و 

به خواسته خود رسیده است.
امســال نیز همان رویه ســال های قبل در 
جریان است و در سایت »ســهما« گزینه اتباع 
فاقد مــدارک فعال اســت و از دانــش آموزان 
اتباع غیرقانونی و فاقد مدرک خواســته شده با 

انتخاب این گزینه در این سایت ثبت نام کنند.
سرشماری وزارت کشور بیهوده بود؟

 در صورتی که گمان می رفت وزارت کشــور 
زیر بار ثبــت نام دانــش آمــوزان غیرمجاز در 
مدارس دولتــی برود نرود. چرا که در تابســتان 
سال قبل یک سرشماری گسترده کشوری برای 
اتباع غیرمجاز برگزار شــد و مســئولین وزارت 
کشــور بارها وعده دادند بعد از سرشــماری با 
اشــتغال و اقامت اتباع غیرمجاز برخورد کرده و 
آن ها را اخراج خواهند کرد. اما متاســفانه گویا 

این سرشــماری هم مثل سرشماری های قبلی 
موجب نشد قاطعانه با حضور مهاجران غیرمجاز 

و تحصیل و اشتغال آن ها برخورد شود.
سوال اینجاست چرا هر ســاله دولت زیر بار 
فشــار چند موسســه و انجمن و فعال فرهنگی 
افغانی ایرانی زمینه مانــدگاری هزاران مهاجر 
غیرمجاز یا دارای اقامت کوتاه مدت را از طریق 
ثبت نام در مــدارس دولتی فراهــم می کند؟ 
اگر قرار باشد این رویه هر ســاله ادامه پیدا کند 
چگونه می توان با مهاجرت غیرقانونی و اقامت 

غیرقانونی برخورد کرد؟
 همه آن هایی که شــعار می دهند »تحصیل 
حق هر کودکی اســت«، لطفا پاسخ دهند مگر 
کودک غیرمجاز به تنهایی ســاکن ایران است؟ 
اگر کودک غیرمجاز در مدارس دولتی ثبت نام 
شود اشــتغال و اقامت خانواده  او نیز باید مجاز 
شمرده شــود که این یعنی راهی برای دور زدن 
قانون برای اقامت اتباع غیرمجاز و فشار فزاینده 
بر آموزش و پرورش و علاوه بر آن بخش مسکن 
و اشتغال کشــور و دشــواری برای مستاجر و 

کارگر ایرانی.
محرومیت کودکان ایرانی از تحصیل و 

دو شیفته شدن مدارس دولتی
بر اســاس گزارش های مرکز پژوهش های 
مجلس »علیرغــم سیاســــتگذاری مکرر در 
قبــــل و بعد از انقلاب اســــلامی درخصوص 
پوشــش کامل تحصیلی و جذب همه کودکان 
بازمانده از تحصیل، ایــن اهداف تحقق نیافته و 
تعــــداد ۹۱۱ هزارو ٢۷٢ کودک لازم التعلیم 
در ســــال تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ از تحصیل 
بازمانده اند و تعداد ٢۷۹ هــزارو ۱۹ دانش آموز 
در ســــال تحصیلــی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ تــرک 

تحصیل کرده اند.«
این گــزارش نشــان می دهد بســیاری از 

کــودکان و نوجوانــان ایرانی از حــق تحصیل 
محروم شــدند. در حالی که هر ســاله ۱۰ هزار 
میلیارد تومان بودجه کشور برای تحصیل اتباع 

پرداخت می شود.
نکته دیگر اینجاســت که مدارس دولتی به 
واسطه حضور پرتعداد افغانســتانی ها شلوغ و 
در بســیاری از موارد دو شیفت شده است. ناصر 
قفلی رئیس مجمع خیرین مدرسه ساز با اشاره 
به همین موضوع گفته کــه ۸۰ درصد مدارس 
کشــور به خاطر حضور اتباع افغان دو شــیفته 
شــده و کلاس ها ۴۰ نفره شده اند. موضوعی که 
که از کیفیت آموزشی به شدت کاسته است. آیا 
مســئولان آموزش و پرورش مطلع هستند که 
این رویه چه ضربه ای بــه دانش آموزان ایرانی و 

کیفیت تحصیل آن ها وارد کرده است؟
شــلوغی مدارس دولتی و کیفیــت پایین 
آمــوزش در آن  ها حتــی باعث شــده تا برخی 
خانواده هــا با تحمــل فشــارهای اقتصادی به 
ســوی مدارس غیردولتی بروند تا فرزند آن ها 
از خدمات بهتر آموزشی برخوردار شود. اتفاقی 

که اجحاف بزرگی به خانواده های ایرانی است.
تناقض عجیب در سیاست های داخلی 

و خارجی طالبان
 اما بخــش دیگر این ماجــرا واکنش طالبان 
بــه تحصیل اتبــاع در ایــران اســت. نماینده 
دیپلماتیک هیئت حاکمه افغانستان در تهران 
در دیدار با مقامــات آموزش و پــرورش ایران 
درباره ســهولت بیشــتر آمــوزش مهاجرین 

افغانستانی ساکن در ایران گفتگو کرده است.
این اظهارنظر در حالی اســت کــه طالبان 
بیش از ٢ سال است که آموزش را برای دختران 
ممنوع کرده اســت. به نظر می رســد طالبان 
بیشتر مطالبات مردم افغانستان را درباره شغل 
تحصیل و بهداشت از روی دوش خود برداشته و 
فشــار آن را به ایران منتقل کرده است. اما سول 
اینجاســت که ایران تا کی باید جوابگوی ضعف 
حکمرانی در افغانستان و ضعف در پاسخگویی 

به نیازهای شهروندان خود را بدهد؟
این روزها افکار عمومی از مســئولان وزارت 
کشــور و وزارات آموزش و پرورش توقع می رود 
با توجه به منافع ملی قدم بردارند و به نگرانی ها 
و سوالات مردم پاســخ دهند. کمک به همسایه 
همزبان امری پســندیده اســت اما تــا جایی 
که به اقتصــاد و خدمات آموزشــی و رفاهی به 
شهروندان خللی سنگین، شبیه آنچه امروز رخ 

داده، وارد نشود.

»پول و ارز« ازآمارهای تکان دهنده از هزینه تحصیل مهاجران غیرقانونی گزارش می دهد؛ 

محرومیت کودکان ایرانی از تحصیل و دو شیفته شدن مدارس دولتی

عضو هیات رئیسه فراکسیون محیط زیست:

ورود قاطعانه برای حفاظت از محیط زیست
عضو هیات رئیسه فراکسیون محیط زیست مجلس 
شورای اســلامی گفت: مصوبه هیات وزیران مبنی بر 
جلوگیــری از انجام هرگونه طرح یــا پروژه ای بدون 
مجوز ارزیابی سازمان محیط زیســت، نشان از عزم 
دولت برای حفظ و صیانت از این محیط زیســت کشور 

دارد.
شــیوا قاســمی پور در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایرنا 
دربــاره مصوبه هیات وزیــران مبنی بر اینکه اجــرای هر نوع 
طرح یا پروژه بدون مجوز از ســازمان حفاظت  محیط زیست 
ممنوع است، گفت: یکی از مســائلی که از دولت های قبل و در 
سال های گذشته آســیب های جدی به محیط زیست کشور 
وارد کرد، انجــام طرح های مختلف توســعه ای بدون دریافت 
مجوز از ســازمان حفاظت محیط زیســت بود کــه صدمات 

جبران ناپذیری به این حوزه وارد کرد.
عضو هیات رییســه فراکســیون محیط زیســت مجلس 
شورای اسلامی افزود: آســیب های غیرقابل جبران به محیط 
زیست کشور در سال های گذشته ســبب شد دولت سیزدهم 
برای صیانت از داشته های فعلی زیســتی و طبیعی کشور، در 
مصوبه ای مهم مانــع اجرای پروژه های بــدون مجوز ارزیابی 

سازمان محیط زیست شود.
وی ادامه داد: ورود قاطعانه دولت بــرای حمایت از محیط 
زیســت با چنین مصوبه ای در دولت های قبل نه تنها ســابقه 
نداشــت بلکه دولت های قبل به رغم اینکه شــعار حمایت از 
محیط زیست را ســردادند در عمل مقدمات نابودی برخی از 

مناطق بکر و مهم زیست محیطی کشور را فراهم کردند.
نماینده مــردم مریوان در مجلــس با ذکــر نمونه هایی از 
آســیب های که دولت های قبل به محیط زیســت کشور وارد 
کرد، گفت: پروژه شــیرین کــردن آب دریای خــزر و انتقال 
آن به دشــت های کویری کشــور از جمله این طرح ها بود که 
کارشناســان در همان زمان به تخریب محیط زیســتی این 

ابَرَپروژه تاکید داشتند.

عضو هیات رییسه کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس 
با اشاره به سدســازی هایی که در دولت های گذشته به عنوان 
راه حل برون رفت از مشکلات آبی کشور اجرایی شد، تصریح 
کرد: سدســازی در تمام دنیا به عنوان آخریــن راه حل برای 
رفع مشــکلات کمی آبی به شــمار می رود ولــی دولت های 
گذشته، سدسازی را نخســتین راه حل برای رفع این چالش 
اجرایــی کردند کــه نتیجه آن بــروز ســیلاب های متعدد و 
خسارت به پوشــش گیاهی و جانوری و خسارت های جانی و 

مالی به مردم در بخش های پایین دست رودخانه بود.
قاســمی پور با بیان اینکــه در دولت های گذشــته بودجه 
کافی برای توجه به محیط زیســت در نظرگرفته نشد، تصریح 
کرد: بر اساس ارزیابی های صورت گرفته است، دولت قبل در 
۳٢ شــاخص محیط زیستی در بین ۱۸۰ کشــور جهان، رتبه 
۶۷ را کســب کرد و در آخرین ســنجش نیز رتبه ۱۳۳ جهان 
را دارد که نشــانه دهنده عملکرد ضعیف آن در بخش محیط 
زیست اســت. همچنین در بودجه ســال ۱۴۰۰ فقط ٢ دهم 
درصد بودجه به بهبود محیط زیســتی کشور اختصاص داده 

شد که این رقم بی توجهی به این حوزه را نشان می دهد.
نماینده مردم مریوان در مجلس با اشــاره بــه عزم دولت 
ســیزدهم را ارتقاء شرایط زیســت محیطی کشــور، افزود: 
مصوبه اخیر هیات وزیران ســبب خواهد شــد تا جلوی رانت 
و فســادی که با هدف منفعت طلبی در ســاخت و ســازها و 
پروژه های گرفته شده و از آســیب به محیط زیست جلوگیری 
شــود. این نماینده مجلس با بیان اینکــه در دولت های قبل 
پروژه های عمرانی پس از پیشــرفت در مراحل مختلف،مورد 
ارزیابی محیط زیستی قرار می گرفت، اظهار داشت: با مصوبه 
اخیر دولت ســیزدهم از همان ابتدا همه طرح ها و پروژه ها با 
رویکرد حفظ محیط زیست بررسی می شــوند تا پس از اتمام 

پروژه شاهد تخریب محیط زیست نباشیم.
قاسمی پور خاطرنشــان کرد: هرچند دولت از همان ابتدا 
بر حمایت از محیط زیســت تاکید داشــته و اقدامات عملی 

هم در ایــن باره در دســتور کار دارد، ولی ضروری اســت در 
برخی از مســائل مانند آلودگی هوای کلان شــهرها،پایتخت 
و آلاینده های زیســت محیطی اقدامات اجرایی ســریع و به 

موقعی انجام دهد.
به گزارش ایرنا، هیات وزیران در جلســه اول شــهریورماه 
امســال مصوب کرد که بــه منظور تعییــن تکلیف طرح های 
تملــک دارایی هــای ســرمایه ای و طرح هــای صنعت نفت 
مشــمول ارزیابی اثرات محیط زیستی و فاقد مجوز از سازمان 
حفاظت محیط زیست و دارای پیشــرفت فیزیکی منتهی به 
سال ۱۴۰۱، کارگروهی متشکل از ســازمان حفاظت محیط 
زیســت )مســئول(، وزارت کشــور، معاونت اجرایی رییس 
جمهور، ســازمان برنامــه و بودجه کشــور، معاونت حقوقی 

رییس جمهور و دستگاه مجری تشکیل می شود.
طبق ایــن مصوبه کارگــروه موظف اســت حداکثر ظرف 
۶ ماه از تاریــخ ابلاغ این تصویــب نامه طرح هــای مربوط را 
تعییــن تکلیف کنــد. البته تشــکیل کارگــروه مذکور رافع 
مســئولیت های قانونی ســازمان حفاظت محیط زیســت و 

دستگاه های مجری نیست.
بر اساس این مصوبه شروع به اجرای هرگونه طرح )پروژه( 
مشــمول ارزیابی بدون مجــوز از ســازمان حفاظت محیط 

زیست از تاریخ ابلاغ این تصویب نامه ممنوع است.

خبرخبر
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  سال دوم

احمدی نژاد شهردار فردیس:

میز خدمت الکترونیک شهرداری خدمت رسان به مردم است

به مناسبت اربعین شهادت امام حسین )ع( با اشاره به مظلومیت 
حضرت امام حسین)ع( گفت : همه باید تلاش کنیم شیعیان واقعی 
آن حضرت بــوده و راه و روش او را به صورت عملی دنبال کنیم  رضا 
تبیانیان بیان نمود : جامعه کنونی ما نیاز مبرم به روحیه محمدی ، 
علوی و رفتار حسینی دارد . وی ضمن هشدار به مسئولین کم کار 
خاطر نشان کرد : منافق صرفا به معنای دو چهره بودن نیست بلکه 
رفتن به هر سمتی که منافع شخصی و نه جمعی را تامین کند . یکی 
دیگر از مصادیق منافق بودن است که باید به هر طریق ممکن از آن 
جلوگیری شود. دبیر جمعیت فرزندان شاهد و ایثارگر خدمتگزار 

استان ســمنان با انتقاد از برخی گروه های سیاسی کاری باعث و 
عامل اصلی ماندن شهرستان مهدیشــهر در تمامی زمینه ها بوده 
و مردم نیاز وحدت و همدلی برای حل مشــکلات از جمله بیکاری 
و بی عدالتی و تبعیض هســتند. مدیر عامل جامعــه خبرنگاران 
شهرستان مهدیشهر  با انتقاد از وضعیت موجود اظهار داشت باید 
با اجرای عدالت فاصله طبقاتی از بین برود و اینگونه نباشد که یکی 
حقوق ۵۰ میلیونی بگیرد و دیگری ۵۰۰ هزار حقوق نتواند زندگی 
خود را اداره کند. عضو انجمن خبرنگاران کشــور در ادامه افزود : با 
اشاره به انتصاب مسئولین جدید غیر بومی با توجه به تغییر دولت 

خواستار انتصاب افراد صد در صد بومی انقلابی ، جهادی و تلاش گر 
برای شهرستان شد و گفت : باید از انتصاب افراد بی خیال ، دو پهلو و 
کم کار به عنوان مسئول در ادارات مختلف جلوگیری شود و شاهد 
انتصاب افراد انقلابی ، لایق و دارای روحیه جهادی باشــیم . وی در 
پایان افزودند مسئولین استان خبرنگاران و رسانه های شهرستان 
رکن چهارم دمکراســی و پل ارتباطی مردم و مســئولین هستند 
و بعنوان مطالبه گران  واقعی مردم شهرســتان بوده و ما باید نقش 
آفرینی خبرنگاران و رسانه ها در نشــاط مردم و امید آفرینی مردم 

قدم برداریم .

مسئولین فعال بومی و انقلابی و جهادی انتخاب شوند

شهردار فردیس با اشاره به اینکه همزمان 
با بازگشــایی مدارس در مهر ســفرهای 
درون شهری به میزان قابل توجهی افزایش 
می یابد،گفت:وجود علائم ترافیکی در نظم 
بخشیدن و تامین ایمنی شهروندان نقش 
بســزایی دارد،بر همین اساس در روزهای 
اخیر ساماندهی و بهسازی علائم راهنمایی 
و رانندگی از جمله نصب و تعویض تابلوهای 
ترافیکی،رنگ آمیــزی ســرعت گیرها، 
بلوک های عابرپیــاده و خطوط محوری در 
معابر پیرامون تمامی مدارس شهر فردیس 

در دستور کار قرار گرفته است.
محمدرضا احمــدی نژاد عنــوان کرد:نصب 
و مرمت انــواع تجهیزات ترافیکی و خط کشــی 
محوری عابر پیاده و عدم صدور مجوز حفاری معابر 
با هماهنگی پلیس راهور و معاونت امور زیربنایی 
و حمل و نقل از تاریخ ۱شهریور تا ۱۵ مهر ماه نیز 

اجرایی شده است.
شهردار فردیس با بیان اینکه همکاران مدیریت 
شــهری در معاونت خدمات شــهری شهرداری 
نیز نسبت به هرس، کاشــت درخت در مدارس، 
شستشو و رنگ آمیزی محوطه مدارس،پاکسازی 
معابر پیرامونی و… اقدام کرده اند،بیان داشــت: 
همچنین با هدف نهادینه کردن فرهنگ تفکیک از 
مبدا پسماند، مخازن تفکیک زباله توسط مدیریت 

پسماند در مدارس فردیس توزیع شده و قرار است 
توسط کارشناســان این حوزه، لزوم و اهمیت این 

موضوع به دانش آموزان آموزش داده شود.
وی تصریح کرد:به منظور آماده ســازی شهر 
برای بازگشــایی مدارس، نظافت و شستشــوی 
تمام مسیرها و جداول منتهی به مدارس، نظافت 
و شستشــوی ورودی ها و خروجی های شــهر، 
الِمان های شهری، ایســتگاه های اتوبوس، علائم 
ترافیکی، سطل های پسماند معابر و… در دستور 

کار قرار گرفته است.
بــرای نخســتین بار،میــز خدمت 
الکترونیک شهرداری فردیس راه اندازی 

شد
شهردار فردیس با اشــاره به اطلاع رسانی روند 
رسیدگی به پرونده ها با سامانه پیامکی گفت:میز 
خدمت اکترونیک شــهرداری فردیس به صورت 
پایلوت در منطقه یک این شــهرداری راه اندازی 
شده و قرار است در منطقه ٢ این شهرداری نیز به 

زودی راه اندازی شود.
احمــدی نــژاد در حاشــیه بازدیــد از میز 
خدمت الکترونیــک در منطقه یک شــهرداری 
فردیس،اظهار کرد:با این اقدام اتوماسیون اداری 
و شهرسازی یکپارچه شــده و شهروندان به جای 
حضور در واحد های مختلف برای پیگیری پرونده 

های خود، با مراجعه به میز خدمت تمام کار خود را 
پیگیری و به نتیجه می رسانند.

شهردارفردیس در ادامه با بیان اینکه راه اندازی 
میز خدمت الکترونیک از حجم بالای پرونده های 
شهرسازی کاسته اســت، عنوان کرد:همکارانم 
در مدیریــت نوســازی، تحــول اداری و فناوری 
با همکاری منطقــه یک شــهرداری فردیس در 
راستای تسهیل در خدمات رسانی به شهروندان و 
تکریم ارباب رجوع نسبت به راه اندازی فاز اول میز 

خدمت الکترونیک اقدام کرده اند.
شــهردار فردیس با بیان اینکه راه اندازی میز 
خدمت الکترونیک به صــورت پایلوت در منطقه 
یک راه اندازی شده است، تصریح کرد: با توجه به 
بازخورد مثبت و رضایتمندی شــهروندان از راه 
اندازی میز خدمت الکترونیــک در این منطقه، 
این اقدام به زودی در منطقه ٢ شــهرداری نیز راه 

اندازی می شود.
 احمدی نژاد خاطرنشان شد:

میزخدمت الکترونیک علاوه بر تسریع در روند 
خدمات رســانی به شــهروندان، موجب افزایش 

سلامت اداری نیز می شود.
شهردار فردیس در پایان با اشاره به راه اندازی 
سامانه پیامکی میز خدمت اضافه کرد:سیر مراحل 
پرونده های شــهروندان با این اقــدام به صورت 

پیامک به اطلاع آنها می رسد.

شهرداری هشتگرد آماده برگزاری برنامه های گرامیداشت هفته دفاع مقدس 

در اندیشه پایداری تولید، با تامین مواد اولیه

رئیس شورای اسلامی شهر قدس :

پیش به سوی تحول گرایی و تقویت جایگاه شورای ششم

البرز _ واشــقانی _ خبرنگار پول وارز: جلسه هماهنگی 

گرامیداشت هفته دفاع مقدس در شــهرداری هشتگرد 
به ریاست حاج اســحاق فیروززارع فرمانده پایگاه بسیج 

شهدای گمنام برگزار شد.
فرمانده پایگاه بســیج شــهدای گمنام شــهرداری هشــتگرد 
در این جلســه گفت: هفته دفاع مقــدس یاد آور تــلاش وایثار و از 
خودگذشتگی رزمندگان و شــهدای گرانقدری است که در سنگر 
دفاع مقدس برای پاســداری از میهن و ارزش های انقلاب اسلامی 

از جان خود گذشتند.
حاج اسحاق فیروززارع افزود؛ امیدواریم با برنامه ریزی و برگزاری 
هرچه باشــکوه تر مراســم های گرامیداشــت هفته دفاع مقدس 
رشــادت های دلاورمردان و شــیرزنان این مرز و بوم را برای جامعه 

یادآوری کنیم و به معرفی گذشته پرافتخار این کشور عزیز بپردازیم.
در ادامه این نشست بســیجیان پایگاه شهدای گمنام شهرداری 
هشتگرد به بیان نظرات و پیشــنهادات خود پرداختند که در نتیجه 
برنامه هایــی  از جمله  فضاســازی و تبلیغــات محیطی،برگزاری 
نمایشــگاه دفــاع مقدس،اکران فیلم هــای ســینمایی رایگان با 
موضوعیت دفاع مقدس ،برگزاری جلســه بازخوانی دلاوری های 
رزمندگان اسلام با حضور راویان دفاع مقدس، دیدار با خانواده معظم 
شهدا،تجلیل از ایثارگران و رزمندگان پرسنل شهرداری هشتگرد، 
برگزاری ایســتگاه صلواتی ، برگزاری مســابقات فرهنگی، برپایی 
میزخدمت در یکی از مساجد شهر هشتگرد، رونمایی از سند هویتی 

یکی از شهدای محلات در ایام هفته دفاع مقدس مصوب شد.

صنعت فولاد در کشــور در چشــم انداز میان مدت و 
بلندمدت با برخی چالش های جدی روبروست. تامین آب 
و انرژی )برق و گاز طبیعی( و افزایش روزافزون قیمت های 
انرژی و همچنین مساله ی زیرساخت های حمل و نقلی از 
آن جمله اند. اما از نقطه نظر نگرانــی های زنجیره تامین 
و توازن در صنعت آهن و فولاد ایــران، می توان گفت مهم 
ترین ریسک کسری ظرفیت تولید سنگ آهن در افق 1404 

است.
به گزارش پول و ارز بنا بر پیش بینی ها، میزان کســری ظرفیت 
تولید ســنگ آهن تا این تاریخ به ٢٢ میلیون تن در ســال خواهد 
رســید. بر این اســاس، در این مقطع بزرگ ترین ریسک، سرمایه 

گذاری پایین در حوزه اکتشاف و استخراج سنگ آهن است.
بر همین اساس شــرکت فولاد خوزستان در ســال های اخیر 
رویکرد خود را به ســوی رفع این چالش معطوف نموده است که راه 

اندازی شرکت توسعه معادن فولاد در همین راســتا قابل ارزیابی 
است. استفاده از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان در حوزه ی 
اکتشافات، شناسایی و ثبت محدوده های معدنی و تست و راستی 
آزمایی در استان های دارای پتانســیل، تملک معادن سنگ آهن 
به ذخیره تقریبا ۵۰ میلیون تن و تملک معدن آهک و دولومیت به 
ذخیره تقریبی ۹۰ میلیون تن و توســعه و افزایش تولید کنسانتره 
و گندله در مجموعه ی منطقه سنگان بخشــی از تلاش ها در این 

زمینه است.
مجموعه فعالیت های اکتشــافی و تملک معادن نشان می دهد 
فولاد خوزســتان با آینده پژوهی و شــناخت چالش های آتی این 
صنعت، تلاش می کند شــرایط را برای تامین پایــدار مواد اولیه و 

پایداری تولید فراهم و آینده این شرکت فولادی را تضمین کند.

دکتر سعید ششگل نژاد، رئیس شورای اسلامی شهر 
قدس پیرامون اهم سیاســت ها، برنامه ها و اولویت های 
شورای ششــم در یک ســال پیش رو به بیان مطالبی 

پرداخت. 
قدس-زهرا قره باغی-بشارت نو: وی مهم ترین سیاست های 
پیش روی پارلمان شــهری را تقویت جایگاه شــورای ششــم 
در نگاه عموم مردم شــریف و مســئولین دلســوز شهرستان، 
تحول گرایــی در نظام تصمیم ســازی، تصمیم گیری و نظارتی، 
شفافیت در عملکرد و پاســخگو بودن به افکار عمومی، و ایجاد و 
تقویت تعامل سازنده با تمام دســتگاه ها و نهادهای خدمتگزار 

به مردم در چارچوب قانون برشمرد.
رئیس شورای اسلامی شــهرقدس همچنین درخصوص اهم 
برنامه های این شــورا در ســال ســوم فعالیت خود اظهار کرد: 
دعوت و بکارگیــری کارشناســان مجرب و متخصــص اعم از 
کارکنان و مدیران باتجربه شــهرداری و نیــز نخبگان خارج از 
ساختار شهرداری به عنوان مشاور در کمیسیون های تخصصی 
شورا، شناســایی و تبیین نظام مسائل شــهری و اولویت بندی 

نیازهــای مردمی در ســاختار شــورا و شــهرداری و تحقیق و 
تفحص از ســازمان ها و دســتگاه های زیرمجموعه شهرداری 
بخشــی از برنامه هایی اســت که به طور جدی توسط شورای 

اسلامی انجام خواهد شد.
دکتر ششــگل نژاد ادامــه داد: دعــوت از رؤســای محترم 
ادارات شهرســتان به صحن علنی شــورا و پیگیــری مطالبات 
مردم، تنظیم برنامــه ای مدون در جهت تجلیــل از نام آوران و 
نخبگان شــهر قدس در حوزه هــای مختلف علمــی، فرهنگی، 
ورزشــی و... با اســتفاده از ظرفیت های قانونی، حضور منظم و 
جدی اعضای محترم شــورا در میان مردم و پیگیری مشکلات و 
مطالبات از نزدیک، نظارت جدی بر اجرای پروژه های شــهری 
و عمرانی در جهت تســریع و بهره مندی مردم شــریف قدس از 
منافع این پروژه ها، تمهید ســازوکار مناســب در جهت رؤیت 
جلســات علنی شــورا بصورت زنده در فضای مجازی و نظارت 
مستمر بر عملکرد شهرداری و ســازمان های وابسته و ارزیابی 
فعالیت هــای ایشــان در جهت تامیــن منافع مــردم و تکریم 
مراجعین از دیگر برنامــه های مدون پارلمان شــهری خواهد 

بود.
وی در پایان با بیان اینکه خوشــبختانه با همدلی و همکاری 
خوب شورای اســلامی و شــهرداری پروژه های عمرانی خوبی 
در سطح شــهر اجرایی شــده اســت، اظهار امیدواری کرد که 
با تــلاش و همــت مضاعف مجموعه مدیریت شــهری شــاهد 

خدمات رسانی بهتر به شهروندان باشیم.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
خراسان رضوی خبرداد :

پذیرایی از ۴۴ هزار زائر 
اربعین در موکب امام رضا)ع(

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوی 
گفت: با برپایی موکب امام رضا)ع( در شهر کربلا 
به مدت ده روز میزبان زائران اربعین حســینی 
بودیم و در این مدت بیــش از ۴۴ هزار زائر امام 

حسین)ع( در این موکب پذیرایی شدند.
حجت الاسلام و المســلمین احمدزاده با 
بیان اینکه موکب امام رضا)ع( به مدت ده روز در 
شهر کربلا برپا شد، تصریح کرد: در این موکب 
خدماتی شامل اطعام، اســکان، پخت و توزیع 
نان گرم، توزیع یخ، خدمات پزشــکی و دارویی 

به زائران ارائه شد.
احمد زاده افزود: در کنار این خدمات مراسم 
اقامه نماز جماعــت، قرائت دعا، ســخنرانی، 
عزاداری، پاسخگویی به مسائل شرعی به همراه 
برپایی حلقه های معرفت در محل موکب امام 
رضا)ع( ویژه زائــران اجرا شــد و ۴۴۶۱ نفر از 
خدمات پاسخگویی به مسائل شرعی و مشاوره 

بهره مند شدند.
وی با اشاره به توزیع بیش از ٢٢ هزار اطعام 
در ســه وعده غذایی در بین زائــران، گفت: در 
این بازه زمانی پذیرایی از ۴۴ هــزار و ٢۶ نفر و 
اســکان ۸ هزار و ۱۶۵ نفر انجام شد و ۸٢۶ نفر 
نیز از خدمات دارو و درمانی این موکب بهره مند 
شــدند. مدیرکل اوقاف خراسان رضوی اظهار 
کرد: با استقرار نانوایی سیار موکب امام رضا )ع( 
در کربلا، ۵۶ هزار و ۵۳۰ قرص نان صلواتی پخت 
و بین زائران و ســایر موکب ها توزیع شد. وی 
افزود: امسال در ابتکاری جدید با اعزام کارخانه 
یخ و اســتقرار آن در جوار حرم امــام علی)ع(، 
۱۵۰۰ قالب یخ بین مواکب خدمت رســان به 

زائران توزیع شد.
 مدیرکل اوقــاف و امور خیریه خراســان 
رضوی در پایان گفــت: هزینه های این موکب 
از عوائد بیش از ۱۰۰ موقوفــه مرتبط و کمک 

خیرین تأمین شده است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان:

فعالیت های امسال هنرمندان 
و اهالی فرهنگ جلوه گر »هنر 

عاشورایی در اربعین حسینی« بود
مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
خوزســتان گفت: جا دارد فعالیت های امسال 
را »اربعین حسینی هنر عاشــورایی« بنامیم 
زیرا هنر عاشورایی در خدمت فرهنگ اربعین 
حسینی بود. محفل سوگ سروده های اربعین 
خورشید با حضور شــاعران برجسته فارسی 
و عربی اســتان خوزســتان به همت اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اســلامی خوزستان و انجمن 
شــعر اهواز در ســالن جلســات این اداره کل 
برگزار شــد. مجید منادی، مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خوزستان، با بیان اینکه حضور 
و صحبت مســئولان در جمع شــعرا و ادبا جز 
برای تقدیر، تشــکر و اظهار خاکساری نسبت 
به هنر متعهد و عاشــورایی نیست اظهار کرد: 
این روزها استان خوزستان رنگ و بوی اربعین 
دارد و در هر کوی و بــرزن فضای عطرآگین آقا 
اباعبدالله )ع( و اربعین حســینی حاکم است. 
وی با اشــاره به اینکه با برگزاری محفل سوگ 
سروده های اربعین خورشید فضای اداره کل با 
نفس گرم شما شعرای شعر شیعی عطرآگین 
شد عنوان کرد: علاوه بر خدماتی که در مرزها 
به مخاطبان و زائران ارائه می دهیم، یک فضای 
محدودتر و تخصصی تر خارج از فضای اجرایی 
مانند همچین محفلی هــم نیازبود.  مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اســلامی خوزستان فعالیت 
های امسال اربعین حسینی را بسیار ویژه بیان 
کرد و افزود: اســم فعالیت هایی را که امسال با 
موضوع اربعین حســینی صــورت گرفت می 
توانیم »اربعین حســینی هنر عاشــورایی« 
بنامیم زیرا هنر عاشورایی در خدمت فرهنگ 
اربعین حسینی بود.   وی با بیان اینکه این فضا 
علاوه بر مرزها و ورودی های اســتان در کلیه 
شهرســتان ها نیز وجــود دارد تصریح کرد: به 
عنوان مثال در شهرســتان هندیجان، فعالیت 
هایی هنــری کــه در موکب ها صــورت می 
گرفت مانند فعالیت هایی بود که در مرز چذابه 
انجام می شود و شــعرا، هنرمندان و اهل رسانه 
پای کار بودند. منادی خاطر نشان کرد: در ایام 
اربعین بیشــترین توجهات به خدمت رسانی 
در زمینه هایی ماننــد فراهم کردن پارکینگ، 
برق، آب و... است و متاسفانه گاهی برنامه های 
فرهنگی مغفــول ماند که امیدوارم در ســال 
های آینده فعالیت های فرهنگی باشکوه تر، با 
برنامه ریزی و زمانبندی بهتر انجام شود.   وی به 
حضور مهمانان خارجی در ایام اربعین در استان 
خوزستان اشاره کرد و گفت: امسال یک جمع 
هزاران نفری از مهمانان خارجی در استان جهت 
خروج از مرز حضور داشتند که متاسفانه برنامه 
فرهنگی برای آنان وجود نداشت، امیدوارم در 
سال های آینده برنامه هایی متناسب با زبان و 

فرهنگ آن ها داشته باشیم.

برنامه احداث نیروگاه ۳۶۰ 
مگاواتی در فولاد شادگان

شــرکت فولاد شــادگان احداث نیروگاه 
سیکل ترکیبی با ظرفیت اسمی ۳۶۰ مگاوات را 
در دستور کار خود قرار داده و در این راستا اسناد 

مناقصه آن منتشر شده است.
به گــزارش پــول و ارزبه نقل از ایراســین، 
حسین کهزاد مدیرعامل فولاد شادگان، گفت: 
شرکت فولاد شــادگان احداث نیروگاه سیکل 
ترکیبی با ظرفیت اســمی ۳۶۰ مگاوات را در 
دســتور کار خود قرار داده و در این راستا اسناد 

مناقصه آن منتشر شده است.
وی افــزود: پروژه ســاخت نیــروگاه ۳۶۰ 
مگاوات شــادگان در راســتای اجرای تفاهم 
نامه بین وزارت نیــرو و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای احداث ۱۰ هــزار مگاوات نیروگاه 

قرار دارد.
کهزاد خاطرنشــان کرد: قــرارداد احداث 
این نیروگاه به صورت ســاخت، بهره برداری و 

واگذاری)BOT( است.
فولاد شــادگان از تولیدکننــدگان آهن 
اسفنجی است که در اســتان خوزستان قرار 
دارد. ایمیدرو در این پروژه به عنوان سهامدار 

و ناظر عالیه حضور دارد.

با حضور استاندار مرکزی انجام شد :
کلنگ زنی پروژه مجتمع 
ابرسانی به سه روستای 

شهرستان دلیجان
کلنگ پــروژه مجتمع آبرســانی شــهید 
اسماعیل حسینی به سه روستای شهرستان 
دلیجان از خط انتقال آب کوچری با اعتبار بالغ 
بر ۳۰۰ میلیارد ریال در هفته دولت سال جاری 

به زمین خورد
به گزارش روابــط عمومی شــرکت آب و 
فاضلاب استان مرکزی، آئین عملیات اجرایی و 
کلنگ زنی پروژه مجتمع آبرسانی به روستاهای 
راونج ،چنارســتان و بهاریه از توابع شهرستان 
دلیجان از خــط انتقال آب کوچــری با اعتبار 
بالغ بر ۳۰۰ میلیارد ریال با حضور دکتر مخلص 
ائمه استاندار مرکزی، ســلیمی نماینده مردم 
شهرســتانهای دلیجان و محلات در مجلس 
شورای اسلامی،قاســمی فرماندار شهرستان 
دلیجان، عباســی مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان مرکزی و جمعی از مسئولان 
استانی و شهرســتان دلیجان و خانواده معظم 

شهدا برگزار شد.
حشمت اله عباسی مدیر عامل شرکت آب 
و فاضلاب استان مرکزی با بیان اینکه با اجرای 
این پروژه، ۳ روســتا با جمعیت ۱۰۰۰ نفر، از 
نعمت آب شرب پایدار بهره مند می شوند اظهار 
داشت : پروژه آبرسانی مجتمع شهید اسماعیل 
حسینی با خطوط انتقالی به طول ۱۳ کیلومتر 

لوله گذاری و اجرا می شود.
وی در ادامه با بیان اینکه پروژه مذکور شامل 
۳ باب ایستگاه پمپاژ جهت انتقال آب به مناطق 
تحت پوشش است، افزود: در این پروژه یک باب 
تصفیه خانه آب و ســاخت مخزن ذخیره آب با 
حجم ۵۵۰ مترمکعب نیز در نظر گرفته شــده 

است.
اســتاندار مرکزی نیز در این مراسم ضمن 
تقدیــر از فعالیت های جهــادی مجموعه آبفا 
استان، اظهار داشت: یکی از اقدامات مهم دولت 
مردمی سیزدهم، توجه به مناطق محروم و کم 
برخوردار و پایان دادن به محدودیت های آبی و 

تامین آب شرب پایدار است.

رییس سازمان جهادکشاورزی 
ایلام خبر داد؛

جوجه ریزی ۲ میلیون قطعه 
ای در مرغداری های ایلام

رئیس سازمان جهاد کشاورزی ایلام گفت: 
طی دو ماه گذشته ٢ میلیون قطعه جوجه ریزی 
در مرغداری ها استان انجام شده است.  آذرنوش 
عموزاده اظهار داشــت: این جوجه ریزی باعث 
شــد میزان تولید مرغ در اســتان ۹۵ درصد 
افزایش پیدا کند. وی افزود: سیاست های دولت 
در تامین نهاده های دامی برای مرغداری ها یکی 
از عوامل اصلی در افزایش تولید گوشــت مرغ 
است. رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
ایلام اضافه کرد: قیمت گوشــت مــرغ امروز 
در بازار حدود ۷۶ هزار تومان اســت و قرار است 
قیمت مرغ روند کاهشی داشته باشد. عموزاده 
در پایان یادآور شــد: با توجه به افزایش تولید 
گوشــت مرغ محدودیتی در زمینــه صادرات 

گوشت مرغ به سایر استان ها وجود ندارد.

خبرخبر
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منابع خبری گزارش دادند، نیروهای مقاومت فلسطین 
در 24 ساعت گذشته 17 عملیات علیه صهیونیست ها در 

کرانه باختری انجام دادند.
به گزارش ایرنا از خبرگزاری شــهاب فلســطین، مرکــز آمار و 
اطلاعات فلسطین موسوم به »معطی« اعلام کرد، نیروهای مقاومت 
فلســطین در کرانه باختری ۱۷ عملیات علیه صهیونیست ها انجام 
دادند. بر اســاس این گزارش، نیروهای مقاومت فلسطین با شلیک 

گلوله و پرتاب بسته های انفجاری به سمت نظامیان صهیونیستی با 
آنها در مناطق مختلف کرانه باختری و قدس اشغالی مقابله کردند.

این گزارش می افزاید، عملیات نیروهای مقاومت در قدس، نابلس، 
جنین، أریحا، قلقیلیه، رام الله و الخلیل روی داده اســت و نیروهای 

مقاومت با حملات صهیونیست ها مقابله کردند.
شرایط این روزهای سرزمین های اشغالی و بطور خاص در کرانه 
باختری بسیار ویژه است و رزمندگان فلسطینی با هر وسیله ای پاسخ 

جنایات بی شمار صهیونیســت ها را می دهند و همین امر شرایط 
ویژه ای را برای صهیونیست های غاصب رقم زده است.

تا پیش از این صهیونیســت ها فقط در جنوب ســرزمین های 
اشغالی و در منطقه غزه با فلسطینی ها درگیر بودند ولی هم اکنون 
کرانه باختری در شرق فلسطین به دلیل مسلح شدن جوانان آن به 
کمینگاهی برای صهیونیست های بزدل تبدیل شده و خواب راحت 

را از چشمان آنها گرفته است.

نیروهای مقاومت فلسطین ۱۷ عملیات علیه صهیونیست ها انجام دادند

در حدود یکماه گذشته تروریست های 
حاضر در شمال غرب ســوریه که زیر نظر 
ترکیه فعالیت می کنند چندین بار به مواضع 
ارتش ســوریه حمله کرده اند و حتی برای 
مدتی توانســتند در جنوب استان ادلب 
شهرک »ملاجه« در جبل الزاویه را به اشغال 
خود در بیاورند، ولی با پاسخ ارتش سوریه و 

روسیه مجبور به عقب نشینی شدند.
به گزارش ایرنا، بخشــی از این حملات توسط 
گروه تروریســتی موســوم به »انصار التوحید« 
وابسته به تحریر الشــام )جبهه النصره سابق( با 
پشــتیبانی توپخانه ای این گروهک انجام شده، 
ولی ارتش سوریه و نیروی هوایی روس ها و سوری 
ها تاکنون ضربات سنگینی به تروریست ها در این 

محور وارد کرده اند.
ارتش ســوریه در چند روز اخیــر با همکاری 
نیروی هوایــی روســیه در عملیاتی گســترده 
علیــه مواضع تروریســت هــا در شــمال غرب 
سوریه توانستند ۱۱۱ تروریســت از جمله چند 
ســرکرده آن ها را که غالبا از گروهک موســوم به 
»انصارالتوحید« هســتند و به روستای الملاجه 
تعرض کرده بودنــد را به هلاکت برســانند و ۸۰ 

تروریست دیگر را نیز زخمی کنند.
وزارت دفاع سوریه در روزهای اخیر طی بیانیه 
ای اعلام کرد که یگان های نیروهای مســلح این 
کشور با همکاری نیروی هوافضای روسیه عملیاتی 

در ریف ادلب و حماه انجام داده است.
در ایــن بیانیــه آمده اســت که در پاســخ به 
تجاوزهای تروریســت ها در محــور »الملاجه« 
در ریــف جنوبی ادلب، نیروهای نظامی ســوری 
و روســی عملیات متمرکــز و چنــد روزه علیه 

گروهک های تروریستی انجام داده اند.
در بخشی از این بیانیه آمده است که گروه های 
تروریستی که مورد حمایت طرف های منطقه ای 
و بین المللــی هســتند همچنان به روســتاها و 

شــهرها و پایگاه  های ارتش ســوریه در نزدیکی 
مناطق کاهش تنش در ریف ادلب و حماه تعرض 

می کنند.
در ادامه ایــن بیانیه آمده اســت که عملیات 
نیروهای سوری و روســی منجر به نابودی تعداد 
زیادی از مواضع تروریست ها، اتاق های عملیات، 
انبارهای تســلیحاتی، تجهیزات نظامی، پهپادها 
 و دســتگاه های ارتباطی آنها شد. در این عملیات 
همچنین سکوهای شــلیک راکت، توپخانه ها و 
دیگر تجهیزات تروریســت ها ویران شد. از سوی 
دیگر برخی منابــع محلی در ریــف ادلب اعلام 
کردند که گروه تروریستی تحریر الشام با استفاده 
از عناصر خارجی خود که تابعیت چینی، چچنی 
و آلبانیایی دارند، پایگاه های ارتش سوریه در ریف 

غربی حلب را هدف قرار دادند.
طی حملات هوایی دیگر ســوریه و روسیه به 
مواضع و مقرهای تروریســت ها در جنوب ادلب و 
محورهای دیگر در ۱۵ شهریور ماه، تروریست ها 
متحمل تلفات فــراوان در نیرو و خســارت های 
سنگین در تجهیزات نظامی شــدند. جنگنده – 
بمب افکن های ارتش سوریه و روسیه همچنین 
در ۱۳ شــهریور ماه نیز حملات هوایی فشرده ای 
را به مواضع گروه تروریستی »هیات تحریرالشام« 

در ارتفاعات »الزاویه« در ریف جنوبی استان ادلب 
انجام دادند و خسارت های سنگینی به تروریست 
ها وارد نمودند. هفتم شهریورماه نیز حمله هوایی 
جنگنده  - بمب افکن های روسی به مراکز حیاتی 
جبهه النصره در شمال غرب سوریه باعث کشته 

شدن ٢۶ تروریست تحریر الشام شد.
۳۱ مردادماه گذشته نیز »وادیم کولت« نائب 
رئیس مرکز آشــتی روســیه در پایگاه حمیمیم 
سوریه از کشــته شــدن ۱۷ تروریست گروهک 
هیأت تحریرالشــام در حمله هوایــی روس ها به 

استان ادلب در شمال غرب سوریه خبر داده بود.
در کنار حملات هوایی روســیه و ســوریه به 
مواضع تروریســت ها در شــمال غرب ســوریه، 
توپخانــه ارتــش این کشــور نیز بارهــا مواضع 

تروریست ها را هدف قرار داده است.
هیــات تحریرالشــام گروهی تروریســتی - 
تکفیری است که ۴۰ درصد از استان ادلب و بخش 
های اندکی از اســتان های حلب، حما و لاذقیه در 
شمال غرب سوریه را در اشغال خود دارد، گروهی 

که مورد حمایت ارتش ترکیه است.
برغم اعتراضات مکرر دمشق، نظامیان متجاوز 
ترکیــه و آمریکا همچنــان به بهانه هــای واهی 
بخش هایی از خاک ســوریه را در شمال، شمال 

غرب و شرق ســوریه تحت اشــغال خود دارند و 
همچنین با استقرار گروه های تروریستی وابسته 
به خود، تلاش می کنند تا جلوی بازگشت آرامش 
به سراسر خاک سوریه و تحکیم حاکمیت ملی این 

کشور را بگیرند.
ســوریه ادامه حضور نظامیان متجاوز ترکیه و 
آمریکا در خاک خود را اشغالگری می داند و تاکید 
می کند که آمریکا در شــرق ســوریه منابع نفتی 
و محصولات زراعی بویژه گندم این کشــور را به 

سرقت می برد.
براســاس توافق ســال ٢۰۱۷ میلادی میان 
ایران، روسیه و ترکیه به عنوان کشورهای ضامن 
صلح آستانه چهار منطقه امن در سوریه )کاهش 

تنش( ایجاد شد.
سه منطقه در ســال ٢۰۱۸ میلادی به کنترل 
ارتش ســوریه درآمد، اما منطقه چهارم که ادلب 
استانی در شــمال غرب ســوریه و بخش  هایی از 
استان های لاذقیه، حما و حلب را در بر می گیرد، 
هنوز در دســت گروه های تروریســتی قرار دارد 
و گفته می شــود که کنترل این منطقه بیشــتر 
در اختیار گروه تروریســتی تحریرالشام )جبهه 

النصره( است.
اواخر تابســتان ســال ٢۰۱۸ میلادی، سران 
روســیه و ترکیه در ســوچی روســیه به توافقی 
دست یافتند که طی آن ترکیه وعده داد که بدون 
خونریزی تروریست های مستقر در این منطقه را 
خارج یا خلع ســلاح کند، اتفاقی که تا به امروز رخ 
نداده و تروریست ها در این منطقه هر از چندگاهی 
به نیروهای نظامی سوریه یا پایگاه های روسیه در 

اطراف این منطقه حمله می کنند.
شواهد موجود نشــان می دهد که در یک ماه 
اخیر نیروی هوایی روسیه و سوریه در کنار ارتش 
این کشور در پاسخ به تجاوزهای مکرر تروریست 
ها، اقدامات خود علیه آنهــا را افزایش داده اند و از 

اقدامات توسعه طلبانه آنها جلوگیری کرده اند.

پاسخ منسجم روسیه و سوریه به تروریست ها

کریدور ریلی جدید، محور گفت وگوهای سران هند و عربستان

توافق تهران - بغداد برای مقابله با کانون های ریزگردها

نخســت وزیر هند در دیدار با ولیعهد عربستان سعودی 
گفت: کریدور اقتصادی هند- خاور میانه- اروپا، نه تنها هند و 
عربستان سعودی را به هم پیوند می دهد بلکه به رشد آسیا و 

اروپا نیز کمک می کند.
به گزارش ایرنا از هیندوستان تایمز، نارندرا مودی، نخست وزیر هند 
پس از دیدار با محمد بن سلمان آل سعود، ولیعهد عربستان سعودی در 
دهلی نو گفت: عربستان سعودی یکی از مهم ترین شرکای استراتژیک 
هند است. سران دو کشور در این دیدار که در خانه حیدرآباد برگزار شد، 
صورتجلسه اولین نشست شورای همکاری راهبردی هند و عربستان را 
امضا کردند. مودی در یک کنفرانس مطبوعاتی مشترک گفت: به عنوان 
دو اقتصاد بزرگ و در حال رشد سریع در جهان، همکاری متقابل ما برای 
صلح و ثبات در کل منطقه مهم اســت و در گفتگوهــا، چندین برنامه 
جدید را برای ارتقای ســطح مشــارکت خود طراحی کرده ایم. مودی 
درباره کریدور اقتصادی بین هند، غرب آسیا و اروپا گفت: دیروز تصمیم 
گرفتیم کار این کریدور اقتصادی تاریخی را آغاز کنیم، این کریدور نه 
تنها دو کشور را به هم پیوند می دهد، بلکه به رشد اقتصادی کشورهای 
شریک و اتصال دیجیتال بین آسیا، غرب آسیا و اروپا نیز کمک می کند. 
محمد بن سلمان با تبریک برگزاری موفقیت آمیز نشست گروه ٢۰ در 
هند و معرفی کریدور جدید تجاری میان هند و کشورهای عربی گفت: 
در طول تاریخ رابطه هند و عربستان سعودی، اصلًا اختلاف نظر وجود 
نداشته است اما برای ساختن آینده کشورها و ایجاد فرصت های جدید 

همکاری های جدی وجود دارد و امروز مــا روی فرصت های آینده کار 
می کنیم. وی با اشاره به کریدور جدید اقتصادی اظهار داشت: در مورد 
مدیریت اجلاس ســران گروه ٢۰ و ابتکارات به دســت آمده، از جمله 
کریدور اقتصادی که خاورمیانه، هند و اروپا را به هم متصل می کند، لازم 
است که ما با پشــتکار تلاش کرده و این ایده را به واقعیت تبدیل کنیم. 
مودی و ولیعهد عربستان پیشرفت های حاصل شده در دو کمیته وزیران 
شــورای همکاری اســتراتژیک یعنی کمیته همکاری های سیاسی، 
امنیتی، اجتماعی و فرهنگی و کمیته همکاری های اقتصادی و سرمایه 
گذاری را بررسی کرده و درباره تمامی ابعاد روابط دوجانبه از جمله روابط 
سیاسی، امنیتی، دفاعی، تجاری و اقتصادی، فرهنگی و روابط مردمی 
گفتگو کردند، مسائل منطقه ای و بین المللی نیز بخش دیگری از این 
گفتگو بود. محمد بن سلمان در ســخنانی در اجلاس سران گروه ٢۰ 
گفت: ما مشتاقانه منتظر یکپارچگی کشورها برای ابتکار عمل در این 
کریدور اقتصادی هستیم، می خواهم از کسانی که برای رسیدن به این 
هدف و برداشتن گامی اساسی برای ایجاد این کریدور مهم اقتصادی با 
ما همکاری کردند، تشکر کنم. ســوبرانیام جایشنکار وزیر امور خارجه 
هند، آجیت دوال مشــاور امنیت ملی هند و دیگر مقامات دو کشور در 
این نشست حضور داشتند. روز شنبه، هند، آمریکا، عربستان سعودی و 
اتحادیه اروپا در نشست گروه ٢۰ در دهلی نو، توافقی تاریخی را برای راه 
اندازی یک کریدور ارتباطی حمل و نقل ریلی و حمل و نقل ریلی هند-

خاورمیانه-اروپا اعلام کردند. این یک ابتکار تاریخی و اولین طرح در نوع 

خود در زمینه همکاری برای اتصال کشورها و زیرساخت ها است، هند، 
امارات، عربستان سعودی، اتحادیه اروپا، فرانسه، ایتالیا، آلمان و آمریکا 
شرکای این طرح هستند. پیش از این، ولیعهد عربستان سعودی در یک 
سفر دولتی در فوریه ٢۰۱۹ به هند ســفر کرد و این سفر فعلی دومین 
سفر دولتی وی به این کشور خواهد بود. هند و عربستان سعودی روابط 
نزدیک و دوســتانه تاریخی با ارتباطات گسترده مردمی دارند. تجارت 
بین دو کشور در سال مالی ٢۰٢٢-٢۰٢۳ به بالاترین حد خود به ۷۵.۵٢ 
میلیارد دلار رسید. هند دومین شریک تجاری عربستان سعودی است 
در حالی که عربستان سعودی چهارمین شــریک تجاری بزرگ هند 
است. بر اساس بیانیه وزارت امور خارجه هند، هر دو کشور همچنین در 

زمینه انرژی مشارکت قوی دارند.

وزارت محیط زیســت عراق از انعقاد توافقنامه بین بغداد - 
تهران در خصوص مقابله با کانون های گرد و غبار در چهار استان 

عراق و 2 استان ایران خبر داد.
به گزارش ایرنا، »نظیر عبود« معاون وزیر محیط زیســت عراق امروز 
)دوشنبه( در گفت وگو با شــبکه العهد گفت: موضوع ریزگردها و گرد و 
غبار دیگر محدود به یک کشور و دو کشور نیست، بلکه مشکلی است که 
جامعه بشری با آن مواجه می باشد. وی با اشاره به اینکه نشست های بین 
المللی تاثیر بســزایی در مبارزه با پدیده های ناشی از تغییرات اقلیمی از 
جمله گرد و غبار دارد، افزود: عراق آماده همکاری با کشــورهای منطقه 
برای مقابله با ریزگردها اســت. معاون وزیر محیط زیست عراق با اشاره به 
اینکه ایران و سازمان ملل از پیشــنهادات بغداد برای مقابله با ریزگردها 
اســتقبال کردند، افزود: ما ســعی می کنیم تفاهمات انجام شده در این 
خصوص را در آینده نزدیک اجرایی کنیم. وی بــا ابراز امیدواری به اینکه 
برنامه های مشــترک از جمله صندوق حمایت بین المللی برای اجرای 
عملیات مقابله بــا کانون هــای ریزگردها و کاهش اثــرات آن ها هرچه 
سریع تر فعال شــود، ادامه داد: مقابله با طوفان های گرد و غبار به عراق و 
ایران محدود نمی شود، بلکه باید با تلاش مشترک و همکاری منطقه ای 
انجام شود. معاون وزارت محیط زیســت عراق با اشاره به اینکه عملیات 
مشــترک ایران و عراق برای مقابله با کانون های ریزگردها در ۴ اســتان 
عراق و ٢ استان ایران آغاز خواهد شد، گفت: ما اثربخشی آن ها را به منظور 
اتخاذ تدابیر لازم برای کانون های گــرد و غبار ارزیابی خواهیم کرد. عبود 

همچنین اظهار داشت: عراق به زودی میزبان نشست منطقه ای با حضور 
کشورهای منطقه برای بررسی اقتصاد سبز، آب و تغییرات آب و هوا خواهد 
بود. اجلاس بین المللی مقابله با بیابان زایی و گرد و غبار به میزبانی ایران 
تیرماه سال ۱۴۰۱ در تهران برگزار شد و عراق با هیاتی بلندپایه به ریاست 
»نزار عمیدی«  وزیر محیط زیست این کشور در آن شرکت کرد و وی در 
حاشیه آن دیدارهایی با روســای هیات های شرکت کننده و نمایندگان 
نهادهای بین المللی مرتبط با کنترل گرد و غبار به منظور اتخاذ تصمیمات 
موثر برای مقابله با طوفان های گرد و غبار که بر زندگی مردم عراق و سایر 
کشورهای منطقه تأثیر می گذارد، انجام داد. پیشتر در مرداد امسال تهران 
و بغداد در صوتجلسه ای که در بغداد امضا شد توافق کردند که طرح های 
آزمایشی مشــترک برای مقابله با گرد و غبار را در چهار استان عراق و دو 
استان ایران تعیین و اجرایی کنند. این صورتجلســه پس از دیدار »علی 

محمد طهماسبی« مشاور رئیس سازمان محیط زیست و دبیر ستاد ملی 
مقابله با گرد و غبار با معاون فنی وزارت کشاورزی عراق که در بغداد انجام 
شد، به امضای طرفین رسید. بر اســاس صورتجلسه امضا شده؛ دو طرف 
توافق کردند که ظرف دو ماه آینده چهار طرح آزمایشی را جهت همکاری 
مشترک در چهار استان ذیقار، المثنی، واسط و میسان در عراق و ٢ طرح 
پایلوت را در استان های ایلام و خوزستان در جمهوری اسلامی ایران تعیین 
کنند. »میثاق عبد الحسین عبید« معاون فنی وزارت کشاورزی عراق در 
این دیدار که با حضور »بسام کنعان« مدیرکل اداره جنگل ها و بیابان زدایی 
این کشور برگزار شد، گفت: تلاش ها برای مقابله با گرد و غبار باید استثنایی 
و در میدان عمل آثار آن قابل مشاهده باشد. وی تصریح کرد: حل مشکل 
گرد و غبار در منطقه نیازمند همکاری مشترک کشورهای غرب آسیا از 
جمله عراق، کویت و ایران است. معاون فنی وزارت کشاورزی عراق اظهار 
کرد: وزارت کشاورزی عراق به دنبال تامین بودجه برای مقابله با ریزگردها 
است و کانون های گرد و غبار در استان های هم مرز با ایران و کویت که باید 
در آن ها کار شود، شناسایی شوند. گرد و غبار معضلی است که چند سالی 
است کشور ما را درگیر کرده اســت و بخش عمده آن از کشورهای عراق و 
سوریه وارد ایران می شود، از این رو دولت سیزدهم برای برطرف کردن این 
مشکل در نشست بین المللی مقابله با گرد و غبار که تیرماه سال ۱۴۰۱ با 
حضور مقامات عالیرتبه ۱٢ کشور درگیر با این پدیده در تهران برگزار شد 
با وزیر محیط زیست عراق به توافق رسید که تیمی کارشناسی از ایران به 

عراق سفر و از کانون های بحرانی تاثیرگذار بر روی کشور ما بازدید کنند.

ترافیک دیپلماتیک در بیروت
در آســتانه ســفر ســه هیات دیپلماتیک 
جداگانه از فرانســه، قطر و عربستان به بیروت 
برای رایزنی درباره بحران ریاســت جمهوری 
این کشور، نبیه بری رئیس پارلمان لبنان گفت 
که ابتکارعمل وی برای حل این بحران تعلیق 
نشــده و همچنان پابرجاســت و ابتکارعمل 
فرستاده فرانســه، مکمل آن است. به گزارش 
ایرنا، نبیه بری، رئیــس پارلمان لبنان در گفت 
وگو با روزنامه اللوا، گزارش های منتشــر شده 
مبنی بر تعلیق ابتکار عمــل وی مبنی بر انجام 
گفت وگوهــای هفت روزه بیــن جریان های 
سیاسی داخلی لبنان و برگزاری جلسات علنی 
پارلمان لبنان در پی آن بــرای انتخاب رئیس 
جمهور را تکذیب کرد. وی گفــت: من ابتکار 
عمل خود را تعلیق نمی کنم بلکه بالعکس این 
ابتکارعمل همچنان پابرجاســت و ادامه دارد 
و با ابتکار عمل فرانسه تکمیل می شود. رئیس 
پارلمان لبنان همچنین گفت: من منتظر سفر 
ژان ایو لودریان فرستاده فرانسه هستم و انتظار 
می رود که ابتــکار عمل من بــا لودریان باهم 
آمیخته شــوند تا به یک نتیجه مثبت از طریق 
گفت وگو و توافق برسیم. بر اساس این گزارش، 
لودریان قرار است امروز دوشنبه به بیروت سفر 
کند و فردا ســه شــنبه دیدارهای در سفارت 
کشــورش در بیروت با جریان های سیاســی 
انجام دهد. در این گزارش آمده است که لبنان 
همچنان منتظر طــرح های فرســتاده های 
عرب و فرانسه درخصوص حل مشکل انتخاب 
رئیس جمهور در سایه فضاهای منفی و مبهم 
کنونی است. لودریان پیشتر نیز به بیروت سفر 
و با مقامات سیاســی و حزبی دیدار کرده بود تا 
نظر آنها را درباره بحران انتخاب رئیس جمهور 
جویا شود. منابع خبری لبنانی آن زمان نوشتند 
که این سفر دستاورد ملموسی به همراه نداشته 
است. تداوم خلاء در پســت ریاست جمهوری 
لبنان در سایه پافشــاری احزاب و جریان های 
سیاســی بر مواضع و نامزدهای خــود پرونده 
انتخاب رئیس جمهوری جدید این کشور را وارد 
پیچ و خم کرده که تلاش ها برای عبور از آن نیاز 

به توافق یا تغییری در موازنه قوای داخلی دارد.

همکاری های بخش انرژی 
چین و عراق توسعه می یابد

تهران-ایرنا-نماینده شرکت نفتی چین در 
خاورمیانه در حاشیه نمایشگاه نفت عراق گفت: 
همکاری های توسعه بخش انرژی پکن-بغداد 
تحت چارچوب ابتــکار »یک پهنا-یک جاده« 
در راستای ارتقای سطح اقتصادی این کشور، 
گسترش می یابد. به گزارش ایرنا از خبرگزاری 
شینهوای چین، »چن شــین رونگ« نماینده 
شرکت ملی نفت چین در خاورمیانه در حاشینه 
نمایشــگاه نفت عراق تاکید کــرد که چین در 
همکاری های نفتی در عراق بــه نتایج خوبی 
دست یاقته است. چن گفت: شرکت ملی نفت 
فلات قاره چین همکاری هــای انرژی چین-

عراق تحت چارچوب ابتــکار »یک پهنا-یک 
جاده« در راستای ارتقای سطح اقتصادی این 
کشور، گسترش داده است. »شیه ون شنگ« 
نماینده شــرکت ملی نفت فــلات قاره چین 
در خاورمیانه و عراق گفت: عراق یک کشــور 
کلیدی برای این شــرکت در جهت انجام امور 
تجارت در منطقه خاورمیانه اســت. بر اساس 
گزارش تارنمای ســازمان اوپک، عراق دومین 
تولیدکننده بزرگ نفت در سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( اســت کــه بیش از 
۹۰ درصد از درآمد مالی این کشــور، حاصل از 

صادرات نفت خام را تشکیل می دهد.

خبرنگاران اسرائیلی، نتانیاهو 
را در آستانه سفر به آمریکا 

تهدید کردند
خبرنگاران اســرائیلی که قصد دارند همراه 
بــا »بنیامین نتانیاهو« نخســت وزیــر رژیم 
صهیونیستی برای شرکت در جلسات مجمع 
عمومی ســازمان ملل به نیویورک سفر کنند، 
او را بــه همراهی نکــردن، تهدیــد کردند. به 
گزارش ایرنا به نقل از منابع صهیونیستی، »تال 
اشنایدر« خبرنگار صهیونیســت اعلام کرد: 
»خبرنگاران سیاســی که قصد دارند تا هیات 
همراه نخست وزیر به آمریکا را همراهی کنند، 
تهدید کردند که اگر برای بازگرداندن آنها به تل 
آویو با هواپیمای نخست وزیر اقدامی نشود، در 
اسرائیل )سرزمین های اشغالی( باقی خواهند 
مانــد«. پبش از ایــن روزنامه صهیونیســتی 
»یدیعوت آحارونــوت« از التمــاس ادامه دار 
نخست وزیر رژیم اشــغالگر برای رفتن به کاخ 
ســفید و دیدار با رئیس جمهوری آمریکا پرده 
برداشــت. این روزنامه یکشــنبه شب نوشت: 
با وجود اینکــه در برنامه کاری ســفر نتانیاهو 
به آمریکا اشــاره ای به دیدارش با بایدن نشده 
است، اما انتظار می رود که او دوشنبه آینده نه 
در کاخ سفید بلکه در »یکی از اتاق های فرعی« 
ساختمان سازمان ملل با بایدن دیداری کوتاه 

داشته باشد.

حماس: 
 برای برقراری امنیت 

در اردوگاه »عین الحلوه« 
تلاش می کنیم

جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( 
در بیانیه ای تاکید کرد: از همــان روز اول برای 
توقف درگیری هــا در اردوگاه »عین الحلوه« 
در لبنان تلاش کردیم و اکنون نیز برای تحقق 
امنیت در این اردوگاه به تلاش های خود ادامه 

خواهیم داد.
به گــزارش روز دوشــنبه ایرنا بــه نقل از 
المیادین، حمــاس در این بیانیــه  افزود:  تمام 
ادعاهای باطل مبنی بــر حمایت های جنبش 
های حماس، جهاد اســلامی و حــزب الله از 
مجموعه های مسلح در اردوگاه »عین الحلوه« 

را رد می کنیم.
حماس اضافه کرد که از همان روز اول برای 
توقف درگیری ها تــلاش کردیم و برای تحقق 
امنیت در این اردوگاه به تلاش های خود ادامه 

خواهیم داد.
در پایان این بیانیه آمــده که این ادعاها تنها 
در راســتای خدمت به رژیم صهیونیســتی و 
دشــمنان مقاومت اســت که برای برهم زدن 

وحدت فلسطینی ها تلاش می کنند.
تاکنون چند بار گفت وگــو و میانجیگری 
بین این گروه ها برای حــل و فصل اختلافات 
و پایان دادن به درگیری ها انجام شده، اما پس 
از برقراری آرامشی شــکننده، آنها بار دیگر با 

یکدیگر درگیر شده اند.
این اردوگاه اواســط مردادماه گذشــته نیز 
شــاهد درگیری بود که در روزهای نخســت 
آن، هشت کشــته و بیش از ۵۰ زخمی برجای 
گذاشت و ۶۰ درصد ساکنان این اردوگاه، منازل 

خود را ترک کرده بودند.
»نجیــب میقاتی« نخســت وزیــر دولت 
پیشــبرد امور )موقت( لبنان نهم مــرداد ماه 
گفته بود: ما نمی پذیریم لبنان به میدان تسویه 

حساب های خارجی تبدیل شود.

بانک جهانی یک میلیارد دلار 
 برای بازسازی مناطق 

زلزله زده ترکیه اختصاص داد
وزیر شهرسازی، محیط زیست و تغییرات 
آب و هوایی ترکیه اعلام کرد که بانک جهانی 
یک میلیارد دلار کمک مالــی برای بازیابی و 
بازسازی ۱۱ اســتان آســیب دیده از زلزله 
زمستان گذشته این کشــور اختصاص داده 

است.
به گــزارش ایرنا بــه نقــل از خبرگزاری 
دمیراورن، محمد اوزهاســکی گفت که ٢۹۶ 
میلیون دلار از این وام برای ســاخت خانه ها و 
انبارهای آســیب دیده از زلزله و ارائه خدمات 
و تســهیلات اجتماعی در مناطق روستایی و 
۳۸۸ میلیون دلار نیز برای اجرای پروژه های 
زیربنایی در محدوده مناطق زلزله زده هزینه 

می شود.
وی بیان کرد: ۳۸۸ میلیون دلار از این وام 
و تســهیلات مالی بلاعوض بوده و با نظارت 
بانک جهانی در مــورد تعیین شــده هزینه 

خواهد شد.
وزیر شهرسازی، محیط زیست و تغییرات 
آب و هوایی ترکیــه اضافه کرد: با اســتفاده 
از این تســهیلات، شــبکه تامیــن آب، دفع 
فاضلاب، تاسیسات مدیریت پسماند جامد و 
ایستگاه های آتش نشانی شهری و همچنین 
تجهیزات ایمنی و واکنش اضطراری و تامین 
خودروهای آتش نشــانی و نجات خریداری و 

تامین خواهد شد.
به گزارش ایرنا، آخریــن آمار تلفات جانی 
زلزله ۷.۷ و ۷.۶ ریشتری ۶ فوریه ٢۰٢۳)۱۷ 
بهمن ماه ۱۴۰۱( در ۱۱ اســتان جنوبی این 
کشــور، نزدیک ۵۱ هزار و شمار افراد مجروح 
این حادثه نیز بیش از ۱۱۵ هزار نفر اعلام شد. 
بنا به اعلام وزیر خزانــه داری و دارایی ترکیه، 
خســارت مالی این حادثه تلخ کــه از آن به 
عنوان »فاجعه قرن« یاد می شــود، تقریباً ٢ 
تریلیون لیره معادل ۱۰۳.۶ میلیارد دلار بوده 
است. در پی زلزله زمستان گذشته، تقریبا ۴۰ 
درصد از بناها و ساختمان های موجود در ۱۱ 
استان زلزله زده ترکیه، دچار خسارت جدی و 
ویرانی شد. بنیاد تحقیقات سیاست اقتصادی 
ترکیه حدود چهار ماه پیش اعلام کرد که در 
پی این زلزله محل زندگی بیش از سه میلیون 
و ٢۰۰ هزار نفر به وضعیت غیرقابل ســکونت 
درآمده و برای اســکان موقت آنها، ۷۷۰ هزار 
چادر و ۱۳۱ هزار کانکس دایر شــده اســت. 
بازســازی مناطق زلزله زده ترکیــه پس از 
اتمام عملیات امداد و نجات آغاز شــد و دولت 
ترکیه برای جبران خسارت و بازسازی مناطق 
زلزله زده لایحــه متمم بودجــه ای را با رقم 
یک تریلیــون و ۱۱۹ میلیارد لیره )حدود ۴٢ 
میلیارد و ۶۶۱ میلیــون دلار( به مجلس این 
کشور ارائه کرد که ۷۶٢ میلیارد لیره )حدود 
٢۹ میلیارد دلار( از مبلغ پیشنهادی در متمم 

بودجه برای مدیریت زلزله هزینه می شود.

خبرخبر
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پذیره نویسی صکوک مرابحه شرکت 
گلدیران بــه ارزش 700 میلیارد تومان 
از امروز به مدت ســه روز کاری آغاز می 

شود.
به گزارش پول و ارز به نقل از روابط عمومی 
بانک کارآفرین، با مجوز سازمان بورس، عرضه 
صکوک مرابحه شــرکت صنایــع گلدیران به 
مبلغ ۷۰۰ میلیارد تومان از طریق فرابورس از 
دوشنبه ٢۰ شهریور در نماد “گلدیران۰۶” به 

مدت سه روز کاری آغاز می شود.

بر اســاس گزارش مذکور، این اوراق ۴ ساله 
و با نرخ ٢۳ درصد اســت که اقساط آن هر سه 
ماه یکبار پرداخت و جهت تامین مالی به منظور 

خرید قطعات اولیه مورد نیاز تولید تلویزیون، 
یخچال و ماشین لباسشویی عرضه می شود.

صکــوک مرابحــه از طریــق کارگــزاری 
تامین ســرمایه نوین به عنوان عامل فروش و 
با استفاده از خدمات تامین ســرمایه نوین به 
عنوان بازارگردان و متعهد پذیره نویس توسط 
شرکت واسط مالی مرداد چهارم )با مسئولیت 
محدود( منتشر می شود. ضامن پرداخت مبلغ 
اصل و اقســاط این اوراق نیز بانــک کارآفرین 

است.

 پذیره نویسی ۷۰۰ میلیارد تومانی صکوک مرابحه برای شرکت گلدیران انجام شد

سید احســان خاندوزی در نخستین 
همایش اقتصاد تعاونی ایــران اعلام کرد: 
تلاش دولت سیزدهم بر این بوده است که 
نهادهای پشــتیبان بخش تعاون در دولت 

مردمی بتواند قوی تر از گذشته عمل کنند.
به گزارش پول و ارز ، وی افزود: بانک توســعه 
تعاون به عنــوان نهاد تامین کننــده مالی بخش 
تعاون در سال گذشــته با افزایش فعالیت خوبی 
روبرو شــد و امیدواریم این مهم ادامه پیدا کند و با 
افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون نقش آفرینی 

این بانک در اقتصاد ایران افزایش می یابد.
خاندوزی بیان داشــت: نیازمند پشتیبانی و 
حمایت های دولتی از جملــه وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی ، اتاق تعاون و سایر نهادهای تعاونی 
برای توسعه و تقویت تعاونی ها هستیم. تلاش ما 
این بوده اســت تا کمک کنیم نهادهای پشتیبان 

تعاونی در دولت تقویت شــوند. در همین زمینه، 
افزایش ســرمایه در دولت ســیزدهم برای بانک 
توســعه تعاون و افزایش ســرمایه برای صندوق 
ضمانت ســرمایه گذاری تعاونی صــورت گرفته 

است.
خاندوزی با اشــاره به نظریه هــای اقتصادی 
در حوزه تعاون گفت: طبــق این نظریه در اقتصاد 
تعادل های ناشی از همکاری و رقابت ترجیح دارد 

چرا که منافع کشــورها را در بلنــد مدت تامین 
می کند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: تعاون تبلور 
اقتصاد مشارکتی اســت این تعادل ها، تجسم در 
نهادهای تعاونی، شرکت ها و اتحادیه های تعاونی 

هستند.
وی با بیان اینکه در فضــای فرهنگ اقتصادی 
وارداتی نفس می کشیم، گفت: کمتر به فرهنگ 

اقتصاد مردمی بخش تعاون توجه شده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی عنوان داشــت: در 
کنار توســعه تعاونی ها و مالکیت های خرد، نقش 

مشارکتی برای مردم نیز باید در نظر گرفته شود.
وی با اشاره به فعالیت ۳۶ شرکت برتر بورسی 
ســهام عدالت گفت: این شــرکت ها که در سهام 
عدالت فعال بودند به سمت مشارکت های مردمی 

خواهند رفت.

 با همکاری  فراجا و بانک مسکن:

» نظام امنیت اطلاعات مالی و وصول مطالبات از ابر بدهکاران بانکی« توسعه می یابد

دومین نشست بررسی عملکرد ادارات امور شعب تهران و مستقل برگزار شد

 نایب رییس اول مجلس شورای اسلامی:

پرداخت وام های قرض الحسنه در بانک سینا در مسیر برنامه های مجلس و دولت است

 نشست هم اندیشی روسای ادارات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، روسای شعب 
بانک توسعه تعاون و شعبه سرپرستی بیمه تعاون

حفظ اموال و سرمایه مردم با همکاری دو جانبه فراجا و 
بانک مسکن و توسعه دانش فنی مرتبط با امنیت اطلاعات 

و مبارزه با جرایم مالی محقق خواهد شد.
به گزارش پول و ارزبه نقل از بانک مســکن – هیبنا، در جلســه 
مشــترک فرمانده ناجا و مدیر عامل بانک مســکن کــه به منظور 
تقویت همکاری های دو جانبه برقرار شــد، ضرورت بهره مندی از 
ظرفیت متقابل جهت ایجاد زمینه های توسعه پایدار نظام مالی و 
اعتباری و حفظ اموال و سرمایه در کشور مورد بررسی و تبادل نظر 

قرار گرفت.
دکتر سید عباس حسینی ضمن تقدیر و تاکید بر نقش ارزنده و 
خدمات ارزشمند در دست انجام وزارت راه و شهرسازی در اجرای 
نهضت ملی مسکن و حمایت از ساخت مسکن ارزان قیمت گفت: 
نقش آفرینی مهم فراجــا در حفظ امنیت و آرامش در کشــور، از 
ملزومات تحقق اهداف ســازنده نظام مقدس جمهوری اســلامی 

در توســعه اقتصادی و مبارزه جدی با مفســدین اقتصادی بوده و 
انشالله با تعامل بیش از پیش بانک مســکن با فراجا ، شاهد ارتقای 

تمهیدات جاری برای حفاظت از اموال مردم باشیم.
در طول دیدار، مدیر عامل بانک مسکن به مزیت های همکاری 
با فراجا اشــاره و بر اهمیت تقویت روابط دوسویه و تبادل اطلاعات 
در حوزه هــای مختلف تاکید کرد. او با بیــان اینکه همکاری میان 
بانک مســکن و فراجا بهره وری و افزایش امنیــت در بخش مالی و 
بانکی را ارتقاء خواهد داد، بر لزوم تلاش های مستمر برای افزایش 

همکاری ها در آینده تاکید کرد.
همچنین به منظور تحقق اهداف مشترک، راهکارهایی جهت 
توسعه همکاری و افزایش تعامل میان بانک مسکن و فراجا، نیاز به 
تبادل تجارب و دانش فنی در زمینه های مرتبط با امنیت اطلاعات 

و مبارزه با جرایم مالی بین دو سازمان مورد تأکید قرار گرفت.
به علاوه، مدیر عامل بانک مسکن به آمادگی این بانک برای ارائه 

خدمات مالی به نیروهای انتظامی ایران اشــاره کرد و گفت: بانک 
مســکن با ارائه خدمات متنوع و مناســب به نیروهای انتظامی، از 
تلاش ها و زحمات مهم این نیروها در حفظ امنیت کشور قدردانی 

خواهد کرد.

عضو هیات مدیره بانک ملی ایران در دومین نشســت 
بررسی عملکرد ادارات امور شــعب تهران و مستقل، بر 
افزایش اختیــارات ادارات امور شــعب و تقویت قدرت 

تصمیم گیری در این ادارات تاکید کرد.
به گزارش پول و ارزبه نقل از روابط عمومــی بانک ملی ایران، 
حسن مونسان در جمع روســای ادارات امور شعب تهران و شعب 
مســتقل ضمن قدردانی از تلاش همه ارکان بانــک برای بهبود 
عملکرد و تحقق اهداف، گفت: همه تلاش بانک ملی ایران معطوف 
به بهبود تراز شــده اســت، به گونه ای که با اجــرای برنامه های 

کنترلی، تراز بانک بهبود قابل توجهی داشته است.
بیان کرد: تا زمانی که به قدرت و اعتبار همکاران مان باور نداشــته وی با تاکید بر سرعت گرفتن پرداخت تسهیلات خرد در شعب، 

باشــیم، موفقیتی حاصل نمی شــود، بنابراین ضروری اســت تا 
قدرت تصمیم گیری و مذاکره را در روسای ادارت امور شعب ارتقا 

دهیم.
عضو هیات مدیره بانک بــا ضروری خوانــدن برنامه محوری 
در همه ارکان بانک، افزود: هر اداره امور شــعبی باید متناســب با 
نیازش، محصولی را در شــعبه طراحی و همراه بــا تحلیل مالی و 
اقتصادی در یک بسته مطالعه شــده دقیق با توجه به بخش های 
مالی، انتفاعی، هزینــه ای و اجرایی تهیه و ارایه کند تا بررســی و 
تصویب شود. در این نشست روســای ادارات امور شعب تهران نیز 
نقطه نظرات خود را درباره بهبود عملکرد در جهت افزایش منابع 

و بهبود تراز بانک ،عنوان کردند.

به گزارش پول و ارزعبدالرضا مصری تصریح کرد: از ابتدا 
که موضوع پرداخت وام ازدواج و فرزندآوری با تأکید مجلس 
و دولت وارد مرحله اجرا شد، بانک سینا جزو بانک هایی بوده 
که بدون وقفه کار پرداخت این وام ها را در دســتور کار بانک 

قرار داد.
وی اضافه کرد: بانک ســینا در راســتای ایفای مســئولیت های 
اجتماعی و همســو با برنامه های دولت و مجلس شورای اسلامی در 
خصوص تسهیل ازدواج جوانان و تحکیم بنیان خانواده، در چارچوب 
ضوابط و بخش نامه های بانک مرکزی، توانســته کارنامه قابل قبولی 

ارائه کند.

مصری اظهار داشت: پرداخت وام های قرض الحسنه اشتغال زایی 
بانک ســینا برای راه اندازی کارگاه های کوچک و مشاغل خانگی کار 
بسیار موفقیت آمیزی بوده که امیدوارم الگویی برای دیگر بانک ها باشد. 
اعطای وام های اشتغال زایی به مددجویان معرفی شده از سوی کمیته 
امداد امام خمینی)ره( و ســازمان بهزیستی می تواند چرخه مشاغل 

خانگی را به حرکت درآورد.
نایب رئیس اول مجلس شــورای اســلامی در خاتمه از اهتمام و 
همکاری بانک ســینا در اجرای برنامه های ابلاغی دولت و همگامی 
با سیاست های کلان نظام در راستای طرح جوانی جمعیت قدردانی 

کرد.

نشست هم اندیشی روسای ادارات وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان مازندران، روسای شعب بانک توسعه تعاون 
این استان با مدیریت شــعبه سرپرستی بیمه تعاون استان 

مازندران برگزار شد.
به گزارش پول و ارزنشست هم اندیشی روسای ادارات وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان مازندران، روسای شعب بانک توسعه تعاون 
این استان با مدیریت شعبه سرپرســتی بیمه تعاون استان مازندران 

برگزار شد.
نشست هم اندیشی روسای ادارات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان مازندران، روسای شعب بانک توسعه تعاون این استان با مدیریت 

شعبه سرپرستی بیمه تعاون استان مازندران برگزار شد.
به منظور شناسایی مســایل مرتبط با حوزه بیمه در شرکت های 

صنعتی و تعاونی، نشست هم اندیشی سه جانبه بین شعبه سرپرستی 
بیمه تعاون در استان مازندران با مدیران و روسای اداره کل کار و تعاون 

و بانک توسعه تعاون استان برگزار گردید.
در این جلسه که با حضور مدیر کل و روسای ادارات وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اســتان مازندران، مدیریت و روسای شعب بانک 
توسعه تعاون استان مازندران و نمایندگان بیمه تعاون در هتل میزبان 
بابلسر برگزار شد، ایجاد تعامل و همکاری بیشــتر جهت استفاده از 

خدمات مطلوب بیمه ای بررسی شد.
شایان ذکر است این نشســت ها در راستای اجرای سیاست بهبود 
مستمر با تاکید بر بررسی راهکارها و اتخاذ تدابیر جدید برای دستیابی 
به اهداف و اســتراتژی های بیمه تعاون و نیز شناسایی نقطه نظرات 

انجام می گیرد.
گفتنی است بیمه تعاون در اســتان مازندران دارای ۱۵ نماینده 

جنرال و بیمه های عمر می باشد.

پیام مدیر عامل بانک ملی ایران 
به مناسبت نود و پنجمین سالروز 

تاسیس بانک ملی ایران

نود و پنجمین ســالروز تاسیس بانک ملی 
ایران، گرامیداشــت تاســیس نهادی اســت 
که فصل جدیدی در ســپهر اقتصــادی ایران 

عزیزمان آغاز کرد.
به گزارش پول و ارزنود و پنجمین ســالروز 
تاسیس بانک ملی ایران، گرامیداشت تاسیس 
نهادی اســت که فصــل جدیدی در ســپهر 

اقتصادی ایران عزیزمان آغاز کرد.
بانکی که روزگاری در چند گیشــه محدود 
خلاصه می شد توانست با جهد و تلاش نیروی 
انســانی متخصص و پر تلاش خــود تبدیل به 
چنان نهادی شــود که در برهــه های مختلف 
تاریخ کشور، دوشادوش اقشار مختلف میهن 
اســلامی برای آبادانی و سرافرازی کشور نقش 
آفرینی کند.ترمیم آثار بر جا مانده از هشت سال 
دفاع مقدس و احیاء زیر ســاخت های صنعتی 
و اقتصادی کشــور تنها گوشــه ای از کارنامه 

پرافتخار این بانک بزرگ را تشکیل می دهد.
امروز نیز بانک ملی ایران نیاز دارد تا بیش از 
پیش این نقش پیشرو را به عنوان بازوی اجرایی 

دولت محترم تقویت کند.
دانــش  هــای  شــرکت  از  حمایــت 
بنیان،پاسخگویی به نیازهای عمومی مردم به 
خصوص در پرداخت تسهیلات خرد،حمایت 
از بخش تولید به عنوان پیشران مقابله با تحریم 
های ظالمانــه غرب علیه ایــران و تحقق همه 
محورهای اقتصاد مقاومتی، مســیر روشــنی 
است که بانک ملی ایران با همه ظرفیت خود در 

راه آن کوشش می کند.
اینجانب ضمن تبرک نود و پنجمین سالروز 
تاسیس بانک ملی ایران آرزومندم که این بانک 
با تاســی به روحیه جهادی و استفاده از ظرفیت 
عظیمی که در اختیــار دارد،در مســیر تحقق 
اهداف عالیه دولت سیزدهم کوشا و ساعی باشد و 

برگ زرین دیگری بر افتخارات خود بیفزاید.

محسن پورکیانی دبیر کل 
سندیکای بیمه گران ایران شد

انتخابات دبیر کلی سندیکای بیمه گران 
ایران صبح امــروز با حضــور اکثریت اعضاء 
برگزار شــد و طی آن محســن پورکیانی به 
عنوان دبیر کل جدید ، ســکان سندیکا را بر 

عهده گرفت.
به گــزارش پــول و ارز   به نقــل از روابط 
عمومی ســندیکای بیمه گران ایران، صبح 
امــروز انتخابات دبیر کلی ســندیکای بیمه 
گران برگزار شد که محســن پور کیانی با ٢۶ 
رأی دبیــرکل جدید ســندیکای بیمه گران 

شد.
گفتنی اســت ، از بین کاندیدا های حاضر 
در محــل انتخابــات ، محســن پورکیانی با 
کسب ٢۶رأی از ۴۱ رأی مأخوذه ، برای یک 
دوره دوساله بعنوان دبیرکل این نهاد صنفی 
انتخاب شــد. خاطرنشــان می شــود: سید 
محمد کریمی )دبیرکل ســابق ( با ۹ رأی و 
همچنین جواد فرشباف ماهریان با ۶ رأی ، به 
ترتیب بعد از محسن پور کیانی قرار گرفتند 

و از رقابت برای دبیر کلی جا ماندند.
روابط عمومی بیمه آرمان ضمن تشــکر 
از زحمات دکتر کریمــی در جایگاه دبیرکل 
ســندیکای بیمه گران برای آقای پور کیانی 
در سمت جدید آرزوی توفیق و موفقیت روز 

افزون دارد.

پرداخت بیش از ۸۶ هزار فقره 
تسهیلات فرزندآوری توسط 
بانک ملی ایران طی پنج ماه

بانک ملی ایران از ابتــدای فروردین تا پایان 
مرداد ماه امســال تعداد ۸۶ هــزار و ۳۱۳ فقره 
تســهیلات فرزندآوری به متقاضیان و خانواده 

های واجد شرایط پرداخت کرده است.
به گزارش پــول و ارزبه نقل از روابط عمومی 
بانــک ملی ایــران، ایــن بانک پرداخــت وام 
قرض الحسنه فرزندآوری را در راستای حمایت 
از خانــواده و افزایش جوانی جمعیت کشــور 
به جد دنبــال می کند، به نحــوی که طی پنج 
ماه ابتدای ســال در مجموع به مبلغ ۵۳ هزار و 
۳۶۴ میلیارد ریال تســهیلات قرض الحسنه 

فرزندآوری به متقاضیان پرداخت کرده است.
بر این اســاس، شــعب بانک ملــی ایران با 
احتساب تعداد فقره تسهیلات اعطایی به طور 
متوســط بیش از ۵۵۶ فقره وام قرض الحسنه 
فرزندآوری در هر روز طــی این مدت پرداخت 

کرده است.
لازم به ذکر اســت، بانک ملی ایران با رویکرد 
حمایت از ازدواج جوانان از ابتدای سال جاری تا 
پایان مرداد ماه تعداد ۷۰ هــزار و ۵۸۱ فقره وام 
ازدواج به ارزش بالغ بر ۱۴۳ هزار و ۴۷۰ میلیارد 

ریال به متقاضیان پرداخت کرده است.

ساعت کاری سامانه چکاوک 
تغییر یافت

همزمان بــا تغییر ســاعت کاری بانکها 
ســاعت کاری ســامانه چکاوک تغییرپیدا 

کرد.
به گــزارش پــول و ارزبه نقــل از روابط 
عمومی بانک توسعه تعاون، به دنبال تغییر 
ســاعت فعالیت بانک ها، فعالیت ســامانه 

چکاوک از ۱۸ شهریور ماه تغییر یافت.
بر اســاس این اطلاعیــه ،آخرین مهلت 
بــرای تحویل چــک های عادی به شــعبه 
و ثبت در ســامانه چکاوک ســاعت ۱۱ می 
باشد. ساعت پایان تعیین وضعیت چک های 

عادی۱۳:۳۰ اعلام شده است.
بــر اســاس اطلاعیــه مذکور، ســاعت 
واگــذاری چک های رمــزدار در ســامانه 

چکاوک ۱٢ اعلام شده است.
ساعت پایان تعیین وضعیت چک های 
رمــز دار نیــز همچون چک هــای عادی 

۱۳:۳۰ است.

ارتقاء ظرفیت نگهداری ریسک 
بیمه سینا

بر اســاس جدیدتریــن گــزارش بیمه 
مرکزی، ظرفیــت مجاز نگهداری ریســک 
شرکت بیمه ســینا به حدود ۳ برابر افزایش 

یافت.
به گزارش پول و ارزبه نقل از روابط عمومی 
بیمه سینا، به دنبال بهبود صورت های مالی 
بیمه ســینا و خروج از زیان انباشته و کسب 
ســطح یک توانگری مالــی، ظرفیت مجاز 
نگهداری ریســک این شــرکت بــه عددی 

معادل ۴٫۶۱۸٫۳۵۵ میلیون ریال رسید.
گفتنی است، ظرفیت نگهداری مشخص 
می کند کــه شــرکت بیمه در هر ریســک 
)بیمه نامه( چه میــزان از ارزش موضوع بیمه 
را می تواند نــزد خود نگهــداری و بقیه آن را 
باید به شــرکت های واجد شــرایط اتکایی 
واگــذار کند. برقــراری این تــوازن موجب 
می شود که شرکت های بیمه به میزان منابع 
خود، ریسک نگهداری کنند و در صورت بروز 
حادثه نیز خســارت های هنگفتی را متحمل 

نشوند.

رونمایی از نشان ۹۵ سالگی 
بانک ملی ایران

به مناســبت نودوپنجمین سال تاسیس 
بانک ملی ایران، از نشــان ۹۵ ســالگی بانک 

رونمایی شد.
به گزارش پــول و ارزبــه نقــل از روابط 
عمومــی بانک ملــی ایــران، امــروز، ٢۰ 
شــهریورماه، سالروز نخســتین شعبه بانک 
ملی ایران است که در سال ۱۳۰۷ در خیابان 

فردوسی تهران آغاز به کار کرد.
گفتنی اســت؛ بانک ملی ایران به همین 
مناســبت نشــان ۹۵ ســالگی این بانک را 

رونمایی کرده است.

 وزیر امور اقتصادی و دارایی؛

نقش آفرینی بانک توسعه تعاون در اقتصاد گسترش می یابد
خبرخبر


